
 تجدید مناقصه عمومی
یک مرحله ای نوبت اول

شركت خدمات حمايتي كشاورزي  استان البرز

شركت خدمات حمايتي كشاورزي استان البرز وابسته به وزارت جهاد کشاورزی در نظر دارد انجام عملیات بارگیری ،حمل و تخلیه مقدار شش تن انواع نهاده های کشاورزی از مبدأ انبارهای سازمانی در کرج به 
کلیه نقاط داخل و خارج  استان  را از طريق برگزاري مناقصه عمومي يک مرحله ای به پیمانکاران واجد شرايط واگذار نمايد. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از “دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد... “ در بستر 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای 

الکترونیکی)توکن( را جهت  شرکت در مناقصه محقق سازند، 
1-شماره فرآخوان و تاريخ انتشار آگهی مناقصه در سامانه:    2001001561000004  روز  شنبه   مورخه  1401/05/01 

2- نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت خدمات حمايتی کشاورزی استان البرزبه آدرس کرج – جاده محمد شهر- قبل از زير گذر راه آهن – سمت چپ
3-هزينه خريداسناد مناقصه:مبلغ500/000 ريال می باشد که از درگاه بانکی موجود در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام می گیرد.

4-مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه از سامانه: از روز شنبه  مورخه  1401/05/01  لغايت ساعت 19 روز  چهارشنبه  مورخه 1401/05/05
5- آخرين مهلت ارائه پاکت های پیشنهادی-بارگذاری در سامانه به صورتPDF  : تا ساعت 19  روز  سه شنبه مورخه 1401/05/18

*لازم به ذکر است پیشنهادات ارسالی بايد حداقل45 روز از تاريخ آخرين روز تسلیم پیشنهادها اعتبار داشته باشند. 
6-تاريخ گشايش پیشنهاد ها: روز چهار شنبه  مورخه  1401/05/19  ساعت10  درسالن جلسات استان می باشد.

7-میزان  و نوع تضمین فرآيند ارجاع کارمبلغ: هفتصد و چهل و پنج میلیون و دويست و بیست و دو هزار و هفتصد و شصت و دو )745222762(ريال که به دو صورت ضمانتنامه بانکی و يا پرداخت 
نقدی )فیش واريزی (به حساب شبای شمارهIR - 250100004001039704005791 نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ايران بنام خزانه داری کل  از طريق دستور پرداخت ساتنا يا  پايا با شناسه واريز 

379039781263500650000000000006 قابل ارائه می باشد.
8-آدرس و زمان تحويل اصل تضمین شرکت در فرآيند ارجاع کار:اصل تضمین شرکت در فرآيند ارجاع )الف(علاوه بر بارگذاری در سامانه، می بايستی بصورت فیزيکی و در پاکت دربسته و ممهور ، 

حداکثر تا پايان وقت اداری روزسه شنبه مورخه 1401/5/18  به دبیرخانه کمیسیون معاملات مناقصه گزار در آدرس فوق الذکر تحويل و رسید دريافت شود.

ــی اطــلاع رســانی  ــگاه مل ــی شــرکتwww.assc.ir وآدرس  پاي ــه  آدرس اينترنت ــن32760145  -026  ب ــا  شــماره تلف ــد ضمــن تمــاس ب ــات بیشــتر مي توانی ــا جهــت كســب اطلاع ضمن
ــد. ــه فرمائی ــز مراجع ــات  http://iets/mporg.ir نی مناقص

-شماره تماس پشتیبانی سامانه تدارکات الکترونیک دولت :  1456

شركت خدمات حمایتي كشاورزي  استان البرز

وزارت جهادكشاورزي
شناسه آگهی: 1353690

شرکت خدمات حمایتی كشاورزي  

آگهي تجدید مناقصه عمومی
شهرداري اقبالیه در نظر دارد در راستای اجرای مصوبه شورای محترم اسلامی شهر اقبالیه  به شماره 6/746/ش مورخ 1401/03/25 نسبت به واگذاری امور 
حفظ و نگهداری  فضای سبز شهراقبالیه  از طريق مناقصه عمومی به پیمانکار  اقدام نمايد.لذا شركتها و افراد حقیقی و حقوقی واجد الشرايط میتوانند ازتاريخ 
انتشار آگهي جهت دريافت اسنادمناقصه به سامانه تدارکات دولت الکترونیک )سامانه ستاد( www.setadiran.ir مراجعه نمايند. مهلت تحويل اسناد 

فراخوان حداکثر ده روز پس از آخرين مهلت دريافت اسناد فراخوان می باشد 
1-  هزينه آگهي )هر چند نوبت( بر عهده برنده فراخوان مي باشد .

2- شرکت کنندگان موظفند نسبت به ارائه گواهی فعالیت و ايمنی ازسازمان های ذيربط اقدام نمايند .
3-  شهرداري در رد يا قبول هر يك يا کلیه پیشنهادها مختار مي باشد .

4- واريز مبلغ  1/647/007/668 ريال سپرده شرکت درفراخوان  به حساب جاري 0106395281003 بانک ملی شعبه اقبالیه يا ضمانت نامه بانكي 
5- برندگان اول و دوم و سوم فراخوان چنانچه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان ضبط خواهد گرديد .

6- ساير اطلاعات و جزئیات مر بوط به معامله در اسناد فراخوان درج گرديده است. 

 نوبت اول

زین العابدین نظامی پاکدهی ، سرپرست شهرداری  اقبالیه 

چاپ نوبت اول: 1401/5/2 
چاپ نوبت دوم: 1401/5/9

»آگهي فراخوان مناقصه عمومي 1401/22« 
» یك مرحله اي «

1- مناقصـه گزار: شـرکت گاز اسـتان خوزسـتان به شناسـه ملـی 10101889201 و کـد افتصادی 
411321678477 بـه نشـانی: خوزسـتان - اهـواز – میدان شـهید بندر-ابتـداي بزرگراه اهواز سـربندر 

تلفـن: 06134440071
2- موضـوع مناقصـه: قرائت کنتور، توزيع صورتحسـاب ، خدمـات متقاضیان و مشـترکین، خدمات 

تنظیفـات و اداری ادارات گاز شوش،شادگان،دشـت آزادگان،هويزه،باوی و روسـتاهای تابعه
از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به شماره فراخوان 2001093377000078

3- نوع تضمین شرکت در فرايند ارجاع کار: اصل فیش واريزی وجه نقد به شماره حساب شبا 
IR 230100004001123304022404 و شناسه واريز 351123357292690840000000002007 
بنام خزانه بانک مرکزی شرکت گاز استان خوزستان قابل واريز در کلیه شعب بانک ملی ايران و ساير بانک 
های مجاز يا ضمانت نامه بانکی بنام مناقصه گزار و يا اوراق مشارکت بی نام تضمین شده بانک ها و دولت با 
قابلیت باز خريد قبل از سر رسید )موضوع قانون نحوه انتشار اوراق مشارکت( را ضمن درج در سامانه ستاد 

در پاکت الف لاک و مهر شده به مناقصه گزار تسلیم گردد. 
4- برآورد پیش بینی شده: 87،966،538،126 ريال می باشد. 

5- تاريخ و مهلت تحويل استعلام ارزيابي كیفي مناقصه گران : حداكثر 14 روز بعد از تاريخ 
انتشار آگهي نوبت دوم 

6- نام و نشاني مدير طرح : اهواز - مديريت بهره برداری- ساختمان 7 طبقه 
7- تاريخ توزيع اسناد: پس از بررسي مدارك و اسناد ارزيابي كیفي تكمیل شده واصله از سوي مناقصه 

گران و انجام ارزيابي، اسناد مناقصه بین شركتهاي واجد شرايط توزيع خواهد شد. 
8- داشـتن تجهیزات و امكانات و تخصص لازم و توانايي انجام كار مطابق اسـتانداردهاي رايج شـركت 

ايران. ملي گاز 
9- داشـتن گواهـي تعییـن صلاحیت مرتبـط با موضوع مناقصه حسـب مـورد و مجـوز اداره كار و امور 
اجتماعـي و نامـه آخريـن تغییـرات آن شـركت بهمراه اعـلام آمادگي وذكر شناسـه ملي حقوقـي وارائه 

كد پسـتي و تلفـن تماس الزامي اسـت.
10- داشتن گواهي ايمني پیمانكاران از اداره كار و امور اجتماعي الزامي است. 

11- ارائه مدارك و فرم هاي استعلام ارزيابي تكمیل شده از سوي مناقصه گران هیچگونه حقي را جهت 
متقاضیان براي شركت در مناقصه ايجاد نخواهد كرد.

12- در ارزيابی کیفی اولويت دعوت با پیمانکاران بومی می باشد.
ريال   500،000 مبلغ  واريز  از  پس  می توانند  مناقصه  در  شرکت  متقاضیان  اسناد:  خريد   -13
واريز  شناسه  و   IR 230100004001123304022404 شبا حساب  شماره  به  استرداد  قابل  غیر 
351123357292690840000000002007 بنام خزانه بانک مرکزی شرکت گاز استان خوزستان 
قابل واريز در کلیه شعب بانک ملی ايران و ساير بانک های مجاز از طريق سامانه ستاد درزمان مهلت اسناد 

به آدرس اينترنی WWW.setadiran.ir مراجعه و اسناد مناقصه دريافت نمايند.
14- مناقصه گزار مختاراست برای مرتبه اول با حداقل دو پاکت پیشنهادی و برای مرتبه دوم حداقل يک 
پاکت پیشنهادی در)سامانه ستاد(، نسبت به گشايش پاکات مناقصه و اعلام برنده اقدام نمايد،لطفا اسناد 

پاکت )ب( را در قالب يک فايل pdf ارسال کنند. 
15- فیش / رسید پرداخت مبلغ 500،000 ريال خريد اسناد در مهلت ارائه پیشنهاد ) رديف 3-5 آگهی( 

به همراه پاکت الف به دبیرخانه کمیسیون مناقصات شرکت تحويل گردد.
آدرس به  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  درگاه  طريق  از  مناقصه  برگزاری  مراحل   -16 

 WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است در صورت عدم عضويت قبلی ، مراحل ثبت نام در 
سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

17- ساير اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج می باشد.
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه 021-41934-021 دفتر ثبت نام 

021- 85193768 -88969737
تاريخ انتشار نوبت اول: 1401/05/01 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1401/05/02

روابط عمومی شرکت گاز استان خوزستان

شناسه آگهی: 1350798شرکت گاز استان خوزستان
شرکت ملی گاز ایران

 نوبت دوم

خریدار  در حالی که قرار بــود تکلیف تخصیص 
ارز موبایل های بالای ۶۰۰ دلار تا ۲۱ تیر مشخص 
شود، پیگیری های ایسنا نشــان می دهد که هنوز 
خبری از تعیین تکلیف واردات موبایل های بالای 
۶۰۰ دلار نیست. اواخر اردیبهشــت ماه اخباری 
مبنی بر ممنوعیت واردات آیفون منتشــر شد، اما 
چند روز بعــد این وضعیت به اختلال سیســتمی 
نســبت داده شــد و اعلام شــد که ممنوعیتی در 
واردات هیچ کدام از برندهای موبایل وجود ندارد. 
اما در همــان روزهایی که اخبار حاکــی از انتقال 
گوشــی آیفون به گــروه ۲۷ و ممنوعیت واردات 
آن بود، رئیــس اتحادیه دســتگاه های مخابراتی، 
ارتباطــی و لوازم جانبــی با ادعــای افزایش چند 
میلیونی قیمت این مدل گوشی ها در یک روز گفته 
بود که در این شرایط برخی آژانس های مسافرتی 
اطلاعات مسافران را بدون اطلاع آنها می فروشند 
و موبایل به اســم آن ها )به صورت قاچــاق( وارد 
کشور می شــود. این موبایل ها رجیستر می شوند، 
اما خدمات پس از فروش ندارند که باعث می شود 

مردم در سطح عرضه به مشکل بربخورند.
اما این ماجــرا همین جا تمام نشــد و اوایل تیرماه 
انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی 
گفت که واردات آیفون قانونی اســت، اما به دلیل 
مشــکلات مربوط به تامین ارز، شدنی نیست و در 
مقابل، واردات غیرقانونی، ممنوع، اما شدنی است. 
به عبــارت دقیق تر طبق اعلام ایــن انجمن از ۲۴ 
اردیبهشــت، واردات موبایل های بالای ۶۰۰ دلار 
تامین ارز نشده و واردات موبایل های زیر ۶۰۰ دلار 

هم به صــورت قطره چکانی در حال انجام اســت.
البته در همان گفت وگو این نکته هم مطرح شــده 
بود که قرار است تکلیف تخصیص ارز موبایل های 
بالای ۶۰۰ دلار تا یک هفته بعــد )یعنی ۲۱ تیر( 
معلوم شــود. اما پیگیــری های ایســنا از انجمن 
واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی نشــان 
می دهد که هنوز خبــری از تعیین تکلیف واردات 

موبایل های بالای ۶۰۰ دلار نیست.

وضعیت مبهم تجارت
البته این روزها تجارت با بلاتکلیفی های دیگری 
هم مواجــه اســت و احتمالا تخصیــص ندادن 
ارز به موبایل های بالای ۶۰۰ دلار تنها مشــکل 
موجود نیســت.یکی از مهم ترین بلاتکلفی های 
واردکننــدگان در حال حاضر مربــوط به حقوق 
گمرکی اســت.بر اســاس بند )ه( تبصره ۷ قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱، نــرخ ارز محاســبه ارزش 
گمرکی کالاهای وارداتی در همه موارد، از جمله 
محاســبه حقوق ورودی بر اســاس نرخ ارز اعلام 
شده بانک مرکزی، نرخ سامانه مبادله الکترونیکی 
)ای تی اس( در روز اظهار و مطابق ماده ۱۴ قانون 
امور گمرکی است. همچنین در سال ۱۴۰۱ نرخ 
چهار درصد حقوق گمرکی یاد شده در صدر بند 
)د( ماده )۱( قانون امور گمرکــی برای کالاهای 
اساســی، دارو، تجهیــزات و ملزومــات مصرفی 
پزشکی و همچنین نهاده های کشاورزی و دامی 
به یک درصد تقلیل می یابد. نرخ ســامانه ای. تی. 

اس بانک مرکزی، نرخی نزدیک به بازار است.

در بودجه ســال ۱۴۰۰ هم مشــابه همین قانون 
تصویب شــد، اما به دلیل انتقادات فراوان و برخی 
ابهامات اجرایی نشد.  این موضوع طیف وسیعی از 
تولیدکنندگان و وارد کنندگان را تحت تاثیر قرار 
می دهد و اوایل امســال هم اعتراض های زیادی 
را به دنبال داشت و بســیاری از فعالان اقتصادی 
پیش بینی کــرده بودند که اجــرای این مصوبه 

قیمت کالاها را افزایش خواهد داد.  
در پی همیــن اعتراضــات و همچنیــن افزایش 
قیمت برخی کالاها، وزیــر صنعت، معدن و تجارت 
)صمت(، اوایل تیر طی نامه ای به رئیس جمهوری 
با بیان اینکه افزایش نرخ مبنای محاســبه تعرفه، 
افزایش مضاعف مالیات بــر ارزش افزوده کالاهای 
وارداتی را در پی داشته که در مجموع باعث افزایش 
هزینه های تولید، افزایش قاچــاق، افزایش نیاز به 
نقدینگی، کاهــش تولید و افزایش تــورم خواهد 
شــد، خواســتار کاهش حقوق گمرکی برای مواد 
اولیه، واســطه ای اجرا و قطعات بخش تولید شــد. 

درخواستی که هنوز نتیجه آن مشخص نیست.

تجارت یخ در تابستـان داغ

وبل چه تاثیری بر اقتصاد ایران دارد؟ گشایش نماد ریال-ر
یکشنبه      2 مرداد 1401     سال هفتم     شماره 1102      8 صفحه     3000 تومان

صفحه 4

w w w . E J R A A R O . i r

پایگاه هنری

ما را دنبال کنید

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

پایگاه خبری
w w w . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

پایگاه تحلیلی
w w w . R O O Z L I N E . i r

miraarthouseفلسطین جنوبی، لبافی نژاد،  کاشی 87

خانه  هنر   میرا

معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سپرده گذار مرکزی اعلام کرد

اخذ تسهیلات از شبکه بانکی با کمک 
سامانه وثیقه ای هوشمند سهام

رئیسی در ستاد ملی مقابله با کرونا:

مدارس و دانشگاه ها در موعد 
مقرر خود بازگشایی خواهند شد

وزیر نیرو:

 انتقال پساب بهداشتی تبریز 
ومیه به دریاچه عملیاتی می شود و ار

یک ماه تا وعده وزارت صمت

  چرا آییـن نامه واردات 
تصویب نمی شود؟

صفحه 3
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صفحه 5

رئیس سازمان توسعه تجارت عنوان کرد

صدور کارت ۵ ساله بازرگانی 
برای صادرکنندگان رتبه دار

وزیر جهادکشــاورزی گفــت: امیدواریم از این 
هفته خرید تضمینی مرغ، تخم مرغ و گوشــت 

قرمز را با سرعت بیشتری استمرار دهیم.
 در پی درخواست دامداران و مرغداران مبنی بر 
خرید دام بر اســاس بهای تمام شده، آزادسازی 
صــادرات دام و پیگیری خریــد تضمینی، روز 
گذشــته ســید جواد ســاداتی نژاد در جریان 
ســفر اســتانی هیات دولت به اســتان مرکزی 
و در جمع خبرنــگاران اعلام کــرد که در بحث 

حمایت از حوزه دامپروری و دام و طیور با دستور 
رئیس جمهــوری و معاون اول و نشســتی که با 
تشــکل های صنعــت دام و طیور برگزار شــد، 
امیدواریم از ایــن هفته خریــد تضمینی مرغ، 
تخم مرغ و گوشــت قرمز را با ســرعت بیشتری 
استمرار دهیم.ساداتی نژاد همچنین به مصوبه  
ســتاد تنظیم بازار در بحث صادرات دام اشــاره 
کرد و گفــت که در ایــن راســتا برنامه ریزی از 
هفته جاری در این خصــوص انجام خواهیم داد 

تا بتوانیم مازاد دام را صــادر کنیم.وی افزود: در 
ستاد تنظیم بازار ســایر موضوعات دامداران و 
مرغداران مورد مداقه قرار گرفته است تا بتوانیم 
از این حــوزه حمایت کرده و مطالبــات آنان را 
مورد بررســی قرار دهیم.وزیر جهاد کشاورزی 
گفت: تلاش دولت این اســت کــه بتواند حوزه 
تولید را در صنعــت غذا بخصــوص دام و طیور 
مورد حمایت قــرار دهد و ایــن کار را به کمک 

تشکل ها استمرار خواهیم داد.

غ سرعت می گیرد غ و تخم مر خرید تضمینی گوشت قرمز، مر بلاتکلیفی واردات موبایل های بالای ۶۰۰ دلار



عربستان، سیاست کاهش تنش با ایـران را ترجیح داد

رئیس سازمان فضایی خبر داد

پرتاب یک ماهواره ایرانی به فضا در پاییز

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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وری  فرزندآوری الزامی نیست اما فرزندپر
اجتناب ناپذیر است

 غلامعلی افروز   خانواده دو رکن اساســی دارد، زن و مادر و شــوهر و 
پدر. خانواده به مثابه باغ پرطراوتی است که در آن زن و مادر باغبان دل 
آرام و آرامش بخش است و شوهر و پدر  سنگربان خانواده. امنیت آفرین 
این باغ و حمایتگر همیشــه باغبان زندگی همسر اســت و باید باشد و 

فرزندان نیز اگر باشند، گلها و میوههای این باغ هستند.
فرزند هدیه ای از خالق زوج آفرین اســت.   فرزندآوری الزامی نیست اما 
فرزندپروری ضرورتی اجتناب ناپذیر اســت. فرزندآوری نه مایه تفاخر 
است و نه بهانه برتری طلبی اما فرزندپروری و فراهم کردن بایسته ترین 
بستر برای رشد و شــکوفایی شخصیت فرزند رســالت خطیر و تلاش 

ارزشمند و ماندگار است.
همه  ما دوســت داریم فرزند یا فرزندانی سالم، هوشمند، عاقل، خلاق، 
پرنشــاط و صالح داشــته باشــیم.  فرزندان عاقل و صالح از بارزترین 
نعمتهای هستی اســت. »فرزند« زیباترین و بایسته ترین حلقه وصل 
نسلهاست. نسل پویا و جمعیت سالم و هوشمند و توانا سرمایه بی بدیل 

هر جامعه  و از شاخصهای اقتدار ملی است.
مطلوب ترین موقعیــت فرزندآوری زمانی اســت که زن و شــوهر  از 
بیشترین آمادگی شــناختی و روانی، بالاترین رضامندی زوجیت و از 
سلامت و آمادگی زیســتی فوق العاده ای برخوردار باشند. در این مهم، 
سن زیستی و روانی و نشــاط معنوی همسران، به ویژه خانمها مهمتر از 

سن شناسنامه ای ایشان است.
بی تردید، نشاط معنوی همسران، احساس زیبای عرفانی، دعا و نیایش 
ایشان قبل از اتعقاد نطفه در ســلامت و پویایی جوانه وجود فرزند موثر 

می باشد.
برای تحقق بخشیدن به رســالت خطیر فرزندپروری، بایسته مطلوب و 
نگاه عقلانی آن است که فرزندان مان را برای فردا آماده کنیم. شایسته 
اســت کودک و نوجوان امروزمان را برای حســن ایفــای اصلی ترین، 
خطیرترین، سرنوشت ســازترین نقش و جایگاه »فــردای« آنان آماده 
سازیم. همین اســت که امام علی )ع( فرمودند: »فرزندان خود را برای 
تحقق خواســته های امروزتان الزام نکنید. آنان متعلق به زمانی غیر از 
زمان شما هســتند«. فرزندانتان را برای موقعیتها، نقشها و رسالتهای 

فردای آنان آماده کنید.
یادمان باشد، فرزندان ما برای حیات فردای خود اندیشه دیگری دارند، 
پس بایســته اســت به فرزندان خود کمک کنیم تا برای ایســتادن در 

جایگاه های آینده شان آماده شوند.
در ایــن مهــم یقینــا مهم تریــن، خطیرتریــن، آرامش بخش ترین، 
سرنوشت ســازترین، جایگاه فردای فرزندان مان، حسن ایفای نقش و 
رسالت همسری و پدری و مادری است. بهتر آن است که برای آفرینش 
یک بســتر مطوب تربیتی برای فرزندان خردسال، نوجوان، خانه مان را 

به مدرسه و دانشگاه عروس و داماد، همسرپروری تبدیل کنیم.
در این راستا، با بررسی سند الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت می توان به 
خوبی دریافت که در بسیاری از بخشــها به خصوص بخش »تدابیر« به 
صورت مستقیم و یا حتی غیرمستقیم به نقش و جایگاه متعالی خانواده 

به عنوان اصلی ترین واحد تشکیل دهنده جامعه اشاره شده است.
در این ســند خانواده به عنوان مهمترین رکن تمدن سازی در جامعه و 
زمینه ساز اصلی حرکت تکاملی و پیشرفت هر انسان، معرفی شده است 
و مهمتر از همه به نقش فرزندآوری و فرزندپروری خانواده در افق سند 

تاکید شده است.

رئیسی در ستاد ملی مقابله با کرونا:
مدارس و دانشگاه ها در موعد مقرر خود بازگشایی 

خواهند شد

رئیس جمهور با تاکید بر اینکــه مدارس و دانشــگاه ها در موعد مقرر 
خود بازگشایی خواهند شــد، گفت: هیچ بهانه ای نباید مانع از برگزاری 

حضوری کلاس های آموزشی شود.
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاســت جمهوری، حجت الاسلام سید 
ابراهیم رئیسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره شرایط جدید 
شیوع بیماری کرونا در کشــور، گفت: همه مردم باید در اماکن عمومی 
ضمن اســتفاده از ماســک به تمام ضوابط بهداشــتی و فاصله گذاری 
اجتماعی توجه ویژه داشــته باشــند و خصوصاً با توجه به نزدیکی ایام 
محرم این ملاحظات با دقت بیشــتر در هیأت و اماکــن زیارتی رعایت 

شود.
وی تزریق دوز یادآور واکســن را نیــز مورد تأکید قــرار داد و از وزارت 
بهداشت خواست که به منظور ارائه خدمات بهتر به شهروندان، تأمین 

واکسن مورد نیاز و افزایش مراکز واکسیناسیون را در اولویت قرار دهد.
رئیس جمهور همچنین با اشــاره به افزایش ســفرهای خارجی و نیز 
سفرهای زیارتی به عتبات عالیات در ایام محرم و اربعین حسینی، انجام 
تست در مبادی ورودی، برای جلوگیری از ورود سویه جدید بیماری به 

کشور را ضروری برشمرد.
رئیسی با قدردانی از دســت اندرکاران طرح شهید سلیمانی در سراسر 
کشور، اجرای این طرح را در حوزه های آموزش، پیشگیری و غربالگری 
موفقیت آمیز خواند و لزوم تأمین اعتبــارات لازم در این زمینه و تداوم 

اجرای آن را مورد تأکید قرار داد.
وی در بخش دیگری از سخنانش با تأکید بر اینکه مدارس و دانشگاه ها 
در موعد مقرر خود بازگشایی خواهند شــد، اظهار داشت: همه الزامات 
برای بازگشــایی به موقع مراکز آموزشــی مورد توجه قرار گیرد؛ هیچ 

بهانه ای نباید مانع از برگزاری حضوری کلاس های آموزشی شود.

دستور مخبر برای پیگیری قاطع و سریع حادثه 
سیل استهبان

معاون اول رئیس جمهور در تماس تلفنی با استاندار فارس بر ضرورت 
پیگیری قاطع و سریع به حادثه سیل شهرستان استهبان تاکید کرد.

 محمد مخبر از استاندار فارس خواست تا با تشکیل کمیته ای متشکل 
از مسئولان مربوطه ضمن بررســی دقیق حادثه و تشخیص قصورات 
احتمالی، خســارات مالی و جانی وارده به مردم در اســرع وقت جبران 
شــود.معاون اول رئیس جمهور در این تماس تلفنی بر ضرورت بسیج 
تمامی امکانات و ظرفیت ها جهت یافتن مفقودین و تســکین آلام داغ 

دیدگان تاکید کرد.
مخبر همچنین پس از ارایــه گزارش محمد هــادی ایمانیه از آخرین 
وضعیت این حادثه، از وی خواست تا زمینه های شکل گیری این حادثه 
با دقتبررسی و ضمن ارســال گزارش کارشناسی و دقیق، اقدامات لازم 

برای پیشگیری از تکرار چنین حوادثی صورت گیرد.

 یادداشت

تریبون

امیر سرتیپ دوم »غلامعلیان« گفت: مطابق با آخرین 
تحولات و ســطح تهدیدات مرزی و فرامــرزی، توان 
رزمــی و ظرفیت های دفاعی خــود را ارتقا می دهیم و 
امروز نیروی زمینی آماده مقابلــه با هر نوع تهدیدی از 

سوی دشمنان است.
 به نقل از روابــط عمومی ارتش به نقــل از دفاع پرس، 
امیر ســرتیپ دوم »امیر غلامعلیان« فرمانده قرارگاه 

منطقه ای جنوب شــرق نیــروی زمینــی ارتش، در 
خصوص ارتقای آمادگی رزمــی ارتش در حوزه مقابله 
با تهدیدات اظهار داشــت: منطقه جنوب شرق همواره 
با تهدیدات دریاپایه مواجه اســت و ما هر ســال بنابر 
تدابیر سلسله مراتب فرماندهی، رزمایش مشترکی را 
با سایر نیروهای ارتش از جمله نیروی هوایی، دریایی و 

پدافند هوایی در این منطقه انجام می دهیم.

وی با بیان اینکه تهدیدات پیش رو به طور مداوم رصد 
و پایش می شــود، گفت: مطابق بــا آخرین تحولات 
و ســطح تهدیدات مــرزی و فرامرزی، تــوان رزمی و 
ظرفیت های دفاعی خــود را ارتقا می دهیــم و امروز 
نیروی زمینی آماده مقابله با هر نوع تهدیدی از سوی 

دشمنان است.
فرمانده قرارگاه منطقه ای جنوب شــرق نزاجا تصریح 

کرد: در ســال ۱۳۹۹ رزمایش اقتدار ۹۹ را در گستره 
وســیعی در منطقه جاســک برگزار کردیم و در سال 
گذشــته نیــز رزمایــش ذوالفقــار ۱۴۰۰ را به طور 
مشترک و در ابعاد وســیعی در منطقه کنارک برگزار 
کردیم که همــه این رزمایش ها در راســتای ارتقای 
توان رزمــی و ارزیابــی تاکتیک های جدیــد برگزار 

می شود.

ارتش

خریدار   عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه سعودی ها با هوشیاری بیشتری 
سیاست های واشنگتن در منطقه را دنبال 
کردند،گفــت: کشــورهای منطقه و حتی 
متحدان ســنتی آمریــکا ترجیــح دادند 
سیاست کاهش تنش با ایران را دنبال کنند.

فدا حسین مالکی در مورد سفر جوبایدن به 
خاورمیانه گفت: پرواضح بود که این ســفر 
بدون برنامه، انگیزه، استراتژی خاص نسبت 
به سیاســت های آمریــکا در منطقه و فقط 
در راســتای حمایت از رژیم صهیونیستی 
انجام شــد.عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس سفر جوبایدن به 
منطقه را شکست خورده عنوان کرد و بیان 
داشت: جوبایدن در این سفر در تلاش بود تا  
اهداف ترامپ را در غرب آسیا دنبال کند،اما 

ســعودی ها با توجه به تجربیات گذشته با 
هوشیاری بیشتری سیاست های واشنگتن 
در منطقه را دنبال کردند چون این موضوع 
هزینه ســنگینی برای عربســتان داشت.

کشــورهای منطقه و حتی متحدان سنتی 
آمریکا ترجیح دادند سیاست کاهش تنش 

با ایران را دنبال کنند.
نماینده مردم زاهــدان اضافه کرد: ســفر 
بایدن به سرزمین اشــغالی و عربستان هیچ 
گونه دستاوردی نداشت و نتوانست اهداف 

رژیم صهیونیستی در منطقه را محقق کند.
مالکی با بیان اینکه سیاست های آمریکا در 
خاورمیانه هیچ دستاوردی برای کشورهای 
منطقــه ندارد،گفت: این ســفر نمی تواند 
تاثیری در سیاست های جمهوری اسلامی 
در منطقه داشــته باشــد ایران با جدیت بر 
تقویت سیســتم دفاعی و مواضــع  خود در 

برجام پافشــاری کرده و  اهــداف خود در 
انسجام و تامین امنیت کشورهای اسلامی را 
دنبال می کند.وی با اشاره به نشست آستانه 
در تهران تصریح کرد: قدرت نمایی نشست 
آســتانه در تهــران برای منطقــه ملموس 
بود. حضور ولادیمیــر پوتین و رجب طیب 

اردوغان در کانون توجه رســانه های جهان 
قرار گرفــت، چون این نشســت همزمان با 
ســفر رئیس جمهور ایالات متحده به رژیم 
صهیونیســتی و عربســتان ســعودی بود 
توانســت با  تحت الشــعاع قرار دادن سفر 
بایدن به همبســتگی بیشــتر کشــورهای 
منطقه و منزوی کــردن آمریکایی ها منجر 
شود.مالکی گفت: مقایســه دو سفر روسای 
جمهوری روسیه و آمریکا نشان می دهد که 
تهران با ســفر پوتین به نقش تأثیرگذار خود 
در منطقــه ادامه می دهد.عضو کمیســیون 
امنیــت ملی و سیاســت خارجــی مجلس 
تصریح کرد: کشــورهای عربی با هوشیاری 
بیشتری نســبت به سیاســت های آمریکا 
در منطقه عمل مــی کننــد و می دانند که 
جمهوری اسلامی به عنوان قدرت منطقه ای 
تاثیر گذار اســت و هر چه ایران قوی تر باشد 

امنیت و ثبات در منطقه بیشــتر خواهد شد. 
مالکی تاکیــد کرد: کشــورهای منطقه این 
موضوع را بدانند که  قــدرت ایران مترادف با 
تامین صلح و ثبات در منطقه اســت و حضور 
آمریکا هم به نا امنی و اختلافات بیشــتر می 
شــود منجر می شــود تقریبا  همه کشورها 
به این نتیجه رســیدند که آمریکایی ها قابل 
اعتماد نیستند و حضور آنها به اختلافات بین 

کشورهای اسلامی دامن می زند.
نماینده مــردم زاهدان با توجــه به اهمیت 
سفر پوتین به تهران گفت: روسیه به عنوان 
مهم ترین شریک راهبردی ایران در منطقه 
است سفر رئیس جمهور این کشور به ایران  
بسیار حائز اهمیت است و پر واضح است که 
روسای جمهور روسیه، ترکیه و ایران در این 
نشست می توانند تصمیمات قاطع و موثری 

برای صلح و ثبات در منطقه  اتخاذ کنند.

آماده مقابله با هر نوع تهدیدی هستیم

مهتاب چابوک  رئیس ســازمان فضایی 
ایران گفت: یک ماهواره آماده پرتاپ داریم 
و احتمالا بتوانیم در ســه ماهــه پاییز این 

پرتاپ را انجام دهیم.
 حسن ســالاریه با تاکید بر ضرورت حضور 
در فضا و اســتفاده از امکانات فضایی افزود: 
تقریباً بــدون حضــور در فضــا حاکمیت 
کشورها زیر ســوال است و حاکمیت کاملی 

نمی توانند داشته باشد. 
وی اضافه کــرد: روزگاری فضا جنبه اقتدار 
و رقابت بین کشورهای ابرقدرت و به نوعی 
یک زورآزمایی بود برای این که نشان دهند 
به لحــاظ امکانات نظامی در چه ســطحی 
هستند، قابلیت رسیدن به مدارات مختلف 
و ارتفاع های بــالا را دارند و می توانند برنامه 
موشکی خودشان را توســعه دهند و حتی 
تهدیدهایی را از لحاظ فضایی بر کشورهای 
دیگری که در رقابت با آن ها بســر می بردند 
اعمال کنند، اما این روزگار ســپری شده و 
اکنون فضــا جزو جدایــی ناپذیر حاکمیت 

کشورها شده است.
ســالاریه ادامه داد: به طــور مثال مدیریت 
حوزه بســیار مهم کشــاورزی که با امنیت 
غذایی مردم در ارتباط اســت امروزه بدون 
حضور در فضا خیلی گران تمام می شــود و 
بسیار ناقص انجام می شــود و فقط از طریق 
حضور در فضاســت که می توانیم اشــراف 
بسیار کامل و با ســرعت بالا در زمان کوتاه 
نســبت به ســطح زیرکشــت، آفت های 
مختلف کشــاورزی، وضعیت خشکسالی 
و وضعیت آســیب هایی که بــه زمین های 
کشاوزری در اثر حوادث مختلف ایجاد شده 

داشته باشیم.
رئیس ســازمان فضایــی ایران بــه کاربرد 
امکانات فضایــی در حوزه هــای ترافیک و 
حمل و نقل اشــاره و اضافه کــرد: مدیریت 
ترافیک و لجســتیک، ترابری بار و مانند آن 
بدون حضور در فضا و بدون اشراف اطلاعاتی 
از فضا روی جاده ها و خطوط ریلی شــدنی 
نیست و از سامانه های ناوبری مبتنی بر فضا 
برای حمل و نقل زمینــی، جاده ای و هوایی 

استفاده می شود.
ســالاریه با بیــان اینکه مســائل امنیتی و 
اشــراف به مرزهای یک کشور بدون حضور 
در فضا به کنــدی و بســیار ناقص صورت 
می گیــرد، گفت: بــرای مثــال در ارتفاع 
۵۰۰ کیلومتر که بســیاری از ماهواره های 
سنجشــی مــا قــرار می گیرنــد و از آن ها 
استفاده می کنیم در بازه زمانی بسیار کوتاه 
۹۰ دقیقه تا ۱۰۰ دقیقه یک بار زمین را دور 
می زنیم و می توانیم بارهــا و بارها از مناطق 
مختلف کشور خودمان تصویربرداری کنیم 
و اگر تعداد این ماهواره هایمان بیشتر شود 
بازه زمانی که می توانیم این اشراف را داشته 

باشیم به مراتب کوتاه تر هم می شود.
وی با اشــاره به اینکه با ابزاری بجز امکانات 
فضایی نمی توان چنیــن کاری را انجام داد، 
تاکید کرد: بــرای ایجاد امنیــت در مرزها 

حضور در فضا ضروری است.
سالاریه با اشــاره به اینکه ماهواره ها در فضا 
از همه سطح زمین تصویربرداری می کنند، 
افزود: با اســتفاده از این امکانات بسیاری از 
بلایای طبیعی قابل پیش بینی می شــوند 
به ویژه آن هایی که مربوط به مســائل جوی 

است؛ با حضور در فضا وضعیت هواشناسی، 
وضعیت انتقــال ریزگردها، گرد و غبار و … 

به راحتی قابل رصد است.
رئیس ســازمان فضایی ایران با بیان اینکه 
کشورهای پیشــرو در دنیا از صنعت فضایی 
بــرای مدیریت اجرایی شــأن در کشــور 
اســتفاده می کننــد، گفت: رصــد پدیده 
خشکســالی، کنترل ســطح مخــازن آبی 
ما در کشــور به راحتی از طریق فضا شدنی 
اســت و با فناوری های توسعه یافته فضایی 
با سرعت خیلی بالا این کار را می توان انجام 
و اطلاعات دقیق را در اختیار سیاست گذار 
و مجری برنامه هــای مختلف آبخیزداری و 

مدیریت منابع آبی قرار داد.
ســالاریه افزود: چالش فرونشست زمین را 
که با توجه به خشکسالی سال های گذشته 
و بهره برداری بیش از انــدازه از مخازن آب 
زیرزمینی در کشــور ما ایجاد شــده است 

می توان به کمک ماهواره ها مدیریت کرد.
وی، شناسایی ســاخت و سازهای غیرمجاز 
در کوه ها و منابع جنگلی و کنترل گونه های 
زیســتی را از دیگر کاربردهای اســتفاده از 
امکانات فضایی برشــمرد و اضافــه کرد: با 
توجه به این علل مجبوریم در فضا به صورت 

جدی حضور داشته باشیم.
رئیس ســازمان فضایی ایران با اشــاره به 
اینکه این مــوارد بخش بســیار کوچکی از 
صنعت فضایی اســت، گفــت: در مدارهای 
بالاتــر و در ارتفــاع ۳۶ هــزار کیلومتری، 
ماهواره های مخابراتی قــرار می گیرند که 
خدمات تلویزیونی، رادیویــی و اطلاعاتی 
می دهند و قابلیت ارائه خدمــات ناوبری و 

موقعیت یابی دارند.
سالاریه افزود: هر کشوری برای پیشرفت در 
مسائل ارتباطاتی و مخابراتی و مسیریابی به 
این امکانات فضایــی نیاز دارد و همچنین از 
آن می تواند برای درآمدزایی اســتفاده کند 

بنابراین حضور در فضا ضروری است.
وی به کاربــرد مدارهــای مختلف فضایی 
اشــاره و اضافه کــرد: مثلًا مزایــای ارتفاع 
۵۰۰ کیلومتری این اســت کــه نه خیلی 
فاصله زیاد اســت که ســنجنده هایی که 
معمــولاً به صــورت اپتیــکال اســتفاده 
می شــود آن دقت لازم را نداشــته باشند و 

نه این قدر پایین اســت که عمــر ماهواره 
نســبتاً پایین باشــد و معمولاً مرسوم است 
برای اســتفاده از کارهای ســنجش از دور 
و تصویربرداری هــای اپتیکــی از این مدار 
استفاده می شود؛ البته فقط ۵۰۰ کیلومتر 
نیســت و مدارهــای ۳۰۰، ۴۰۰، ۵۰۰ تا 
۱۰۰۰ و ۲۰۰۰ کیلومتــر نیــز بــرای این 
کار اســتفاده می شــود، اما مرســوم است 
ماهواره هــای سنجشــی در ارتفــاع ۵۰۰ 

کیلومتر استفاده شود.
ســالاریه ادامــه داد: ارتفاعــات بالاتــر 
کاربری های دیگری از جملــه ناوبری پیدا 
می کنند و ارتفــاع ۳۶ هزار کیلومتری برای 
کارهای مخابراتی خیلی پرکاربرد اســت؛ 
البته فقط به این مدارهــا اکتفا نمی کنیم و 
مدارها بر اســاس تغییر زاویه، کاربری های 

دیگری پیدا می کنند.
رئیس ســازمان فضایی ایران با اشــاره به 
اینکه اوضاع کشــورمان در منطقه در حوزه 
فضا از نظر دانش و پژوهش بــه ویژه دانش 
و پژوهش بومی خوب اســت، گفت: نقطه 
مثبت تحریم ها این است که خوداتکایی در 

کشور ما بالا رفته است.
ســالاریه با تاکید بر اینکه در حوزه صنایع 
فضایی، نظامی، هســته ای و غیــره با توجه 
به شــدت تحریم ها، خوداتکایی کشورمان 
بالا رفته اســت، افــزود: مجبــور بودیم از 
دانــش و محققــان بومی اســتفاده کنیم 
و آزمایشــگاه های خــود را توســعه دهیم 
بنابراین در منطقه به لحــاظ دانش بومی و 
آن چیزی که خودمان می توانیم تولید کنیم 

جزو کشورهای اول هستیم.
وی اضافه کــرد: اما بــه لحــاظ اپراتوری 
ماهواره و این که ما از دانــش ماهواره بهره 
برداری کنیم در منطقه اوضاعمان جزو آن 
شــرایط اول و دوم نیســت، وضعمان شاید 
خیلی تعریف نداشته باشــد، دلیلش هم به 
خاطر این اســت که در حوزه های اپراتوری 
کشــورهای منطقــه، آن هایی کــه الآن 
پیشتازند به شدت به منابع مشاوره های بین 

المللی و ماهواره های بین المللی وابسته اند.
ســالاریه ادامه داد: یعنی مثلًا فرض کنید 
در حــوزه اپراتور مخابراتی، کشــور امارات 
که وضعش در منطقه خیلی خوب اســت، 

ماهواره هــای مخابراتی زیــادی دارد، ولی 
به این معنی نیســت که ایــن ماهواره های 
مخابراتی را خــودش تولید کرده بلکه آن ها 

را خریده است و استفاده می کند.
وی اضافه کــرد: یا در حوزه سنجشــی در 
منطقه بعضی کشــورها وضعشــان به علل 
مختلــف بهتر اســت مثلًا وضعیــت رژیم 
غاصب در منطقه به لحاظ ماهواره سنجشی 
خوب اســت، زیرا سیاست او اســتفاده از 
این ماهواره ها در مســیرهای بهره برداری 
اشــراف اطلاعاتی اســت و طبیعتاً از منابع 

بین المللی زیادی هم استفاده می کند.
ســالاریه افزود: بــه همین علــت به لحاظ 
اپراتوری یک مقــدار وضعمان تعریف ندارد 
و شــرایط ایده آل نداریم و باید خیلی روی 
این موضوع کار کنیم؛ برخی از کشــورهای 
منطقه اگر در حوزه اپراتــوری جلو افتادند 
بیشتر از بابت مشــارکت های خیلی خوبی 
اســت که می توانســتند بگیرند و این که 
شــرایط تحریمی ندارند.رئیس ســازمان 
فضایی ایران با بیان اینکه وضعمان در حوزه 
دانش و پژوهش پایه ای حــوزه فضا خیلی 
خوب اســت، گفت: البته اخیراً کشورهایی 
مثل امارات و ترکیه به شــدت با استفاده از 
مشــارکت های بین المللی در این باره خیز 
برداشتند، اما دست ما هم خالی نیست و به 
لحاظ نیروی انسانی وضعمان خیلی بهتر از 

کشورهای دیگر است.
ســالاریه افزود: از دهه ۸۰، ســیر صعودی 
خیلی عالی داشتیم و نیروهای انسانی بسیار 
زیادی در کشور تربیت شدند، اما در برهه ای 
از زمان افت طرح های فضایی کشور موجب 
شد تربیت نیروی انسانی مقداری به تأخیر 

بیفتد و تا حدی متوقف شود.
وی اضافه کرد: دهــه ۸۰ دهه رو به صعودی 
بود، اما دهه ۹۰ تا حــدی ابتدا در جا زدیم و 
یک مقدار افت داشتیم، اما دوباره زمانی که 
فهمیدیم داریم کند می رویم شروع کردیم 
سرعت بخشیدن، ولی یک مقداری با زمان 
زیاد که شاید بگوییم نوش دارو بعد از مرگ 

سهراب بوده است.
ســالاریه ادامه داد: حوزه تربیــت نیروی 
انســانی ما در دهه ۹۰ افت پیدا کرد البته با 
پدیده دیگری در این دهه روبرو شدیم و آن 

هم این بود که ورودی دانشــجویان فنی و 
مهندسی به دانشــگاه ها کم شــد که این 

موضوع هم علل متعددی دارد.
رئیس سازمان فضایی ایران گفت: متأسفانه 
در کنکور امسال شاهد بودیم که رشته های 
فنی و مهندســی به لحاظ شــرکت کننده 
در جایگاه آخر قرار گرفتنــد و این کاهش 
ورودی موجــب می شــود در خروجی هم 
اثر بگذارد که چند ســال دیگر خود را نشان 
می دهد.ســالاریه افزود: البته دســتمان 
خالی نیســت، زیرا وضع دانشگاه هایمان از 
نظر تعداد دانشــجو خوب است، چون چند 
میلیون دانشــجو داریم که تعداد زیادی از 

آن ها فنی و مهندسی هستند.
وی ادامــه داد: در حوزه هــای فضایی هم 
تقریباً در همه رشــته های فنی و مهندسی 
ظرفیت جذب وجود دارد بنابراین دستمان 
خالی نیســت، اما باید بجنبیم و عزم را جزم 
و با قدرت و شــدت زیاد در این حوزه کار را 
آغاز و تربیت نیروی انسانی را خیلی تقویت 

کنیم.
ســالاریه افزود: باید از دانــش آموختگان 
دهه ۸۰ در حوزه فضایی هم استفاده کنیم 
و برخی از آن ها شــرکت های دانش بنیان 
خوبــی را تأســیس کردند که بایــد از این 

ظرفیت ها استفاده کنیم و سرعت دهیم.
رئیــس ســازمان فضایــی ایران بــا بیان 
اینکــه در کلاس ماهواره های سنجشــی و 
ماهواره هایــی که معمــولاً در ارتفاع پایین 
محموله و ســنجنده های مختلف از جمله 
اپُتیکی روی آن ها قــرار می گیرد، تعدادی 
ماهواره ساختیم، گفت: در مسیر مشخصی 
گام به در مسیر مشخصی گام به گام در حال 
پیشرفت هســتیم و هر ماهواره که ساخته 

می شود ماهواره بعدی بهتر و قوی تر است.
سالاریه با اشاره به اینکه برنامه توسعه بومی 
داریم، افــزود: به خاطر مســائل تحریمی، 
مقــدار زیــادی از برنامه فضایی کشــور ما 
بومی است و مســیر خیلی مشخصی داریم 
و ماهواره هایــی داریم کــه در صف پرتاب 
هســتند و یک برنامه ده ســاله پیش بینی 

شده که باید به آن برسیم.
وی اضافه کــرد: در ماهواره های مخابراتی 
که معمولاً در ارتفاع بالا اســتفاده می شوند 
مسیر توســعه ویژه ای داریم و ماهواره هایی 
در صف پرتاب هســتند که قابلیت برقراری 
ارتبــاط در باندهــای فرکانســی مختلف 
را دارنــد و تــلاش می کنیــم به ســاخت 
ماهواره هایی برسیم که قابلیت قرار گرفتن 

در مدار ۳۶ هزار کیلومتر را داشته باشد.
رئیس ســازمان فضایی ایــران گفت: یک 
ماهواره آماده پرتاب اســت، امــا با توجه به 
اینکه عوامــل زیادی از جملــه آماده بودن 
پرتابگــر در پرتــاب ماهواره نقــش دارند، 
اکنون نمی توانیــم زمان دقیقــی را برای 
پرتاب اعلام کنیم، ولــی برنامه ریزی ها این 
است که بتوانیم در سه ماهه پاییز این کار را 

انجام دهیم.
سالاریه افزود: تلاش ما این است که زودتر 
این اتفاق بیفتد و پیش بینی ما این اســت 
ان شاء الله با تلاش مضاعف و خوبی که تیم 
پرتابگر انجام می دهــد بتوانیم در نیمه دوم 
سال در ســه ماهه پاییز، نخستین پرتاب را 

داشته باشیم.



تجارت یخ در تابستان داغ

وبل چه تاثیری بر اقتصاد ایران دارد؟ گشایش نماد ریال-ر

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      2 مرداد 1401    شماره 1102

معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سپرده گذار مرکزی اعلام کرد
اخذ تسهیلات از شبکه بانکی با کمک سامانه 

وثیقه ای هوشمند سهام
معاون فناوری و توســعه نوآوری شرکت ســپرده گذار مرکزی اوراق 
بهادار و تسویه وجوه گفت: سامانه توثیق، کاملًا غیرحضوری به سادگی 
یک خرید اینترنتی برای سهامداران و در قالب ارائه خدمات نوین برای 

جامعه سهامداری کشور پیاده سازی شده است.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران، »محمود حسنلو« با اشاره به 
توثیق سهام به عنوان یکی از مزیت های سهامداری بازار سرمایه اعلام 
کرد: در راســتای ایجاد تحول دیجیتال در ارائــه خدمات ذی نفعان به 
بازار سرمایه از جمله جامعه سهامداری، شرکت سپرده گذاری مرکزی 
توانســته اســت با همکاری ســازمان ها و ارگان های مختلف )وزارت 
اقتصاد، سازمان بورس و شــرکت مدیریت فناوری بورس تهران ( اقدام 

به ارائه خدمت توثیق هوشمند کند.
وی در این باره اظهار کرد: ایــن خدمت برخط، پلی بین ارائه خدمات در 

بازار پول و سرمایه است.
حسنلو عنوان کرد: ســهامداران بازار سرمایه از طریق توثیق هوشمند، 
می توانند برای اخذ تسهیلات از شــبکه بانکی بهره  برده و به طور قطع 
این ســامانه تحولی در ارائه خدمات نوین به ســهامداران بازار سرمایه 

خواهد بود.
معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت ســپرده گذار مرکزی توضیح 
داد: این سامانه کاملًا غیرحضوری و به سادگی یک خرید اینترنتی برای 
سهامداران و در قالب ارائه خدمات نوین برای جامعه سهامداری کشور 

پیاده سازی شده است.
وی در این باره عنوان کــرد: کاربران با مراجعه بــه درگاه اینترنتی و یا 
اپلیکیشن بانکداری تلفن همراه خود می توانند سهام قابل توثیق خود 
را انتخاب کنند و در نهایت، درخواســت در پنل احراز اختیار شــرکت 

سپرده گذاری تایید و نهایی می شود.
حسنلو ادامه داد: شروع این عملیات و استفاده از این سامانه با تعدادی 

از بانک ها به صورت آزمایشی است.
این مقام مسؤول در سمات خاطرنشــان کرد: در شرکت سپرده گذاری 
مرکزی هیچ گونه محدودیتی در خصوص ارائه این خدمات به شــبکه 

بانکی و جامعه سهامداری وجود نخواهد داشت.

تورم ۴۰.۵ درصد شد
مرکز آمار ایران از ادامه روند افزایشی تورم در تیرماه با نرخ سالانه ۴۰.۵ 
درصدی خبر داد.مرکز آمار گزارش شــاخص قیمت کالا و خدمات در 

تیرماه امسال را اعلام کرد.
بر اساس این گزارش ، نرخ تورم ســالانه تیر ماه ۱۴۰۱ برای خانوارهای 
کشور به ۴۰,۵ درصد رسیده که نسبت به  ماه قبل، ۱.۱ درصد افزایش 
دارد.همچنین تورم نقطه به نقطه )تغییر  شــاخص نسبت به ماه مشابه 

سال قبل( با رشد ۱.۵ درصدی، ۵۴ درصد گزارش شده است.
نرخ تورم نقطه ای گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی  ها و دخانیات« با 
افزایش ۴.۴ واحد درصدی به ۸۶ درصد و گروه »کالاهای غیرخوراکی 

و خدمات« با افزایش ۰.۱ درصدی به ۳۶.۹ درصد رسیده است.

اما وضعیت تورم ماهانه نشــان می دهد که این شــاخص با کاهش  ۴.۶ 
درصدی ،  ۷.۶  درصد ثبت شده است.

در خردادماه سال جاری، تورم سالانه  ۳۹.۴ درصد، نقطه به نقطه ۵۲.۵ 
و ماهانه ۱۲.۲ درصد گزارش شده بود.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی اعلام کرد
 رشد ۴۷ درصدی ارائه اظهارنامه های مالیاتی

 در سال جاری
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشــور با اعلام اینکه ۴ میلیون و ۳۰۰ 
هزار اظهارنامه اشخاص حقیقی در سال جاری ثبت و ارائه شده است، از 

رشد ۴۷ درصدی آن نسبت به سال قبل خبر داد.
 داوود منظور در دیدار با مدیران ســازمان های امور اقتصادی و دارایی 
سراسر کشــور با بیان اینکه در دولت ســیزدهم تغییرات در سازمان 
امور مالیاتــی با رویکرد تحولی در حال انجام اســت، گفــت: با اجرای 
این تغییــرات و برنامه های پیشــرو به دنبال ایجاد یــک نظام مالیاتی 
پویا با درآمدهای پایــدار مالیاتی در جهت عدالــت اجتماعی، تأمین 
منابع دولــت، حمایت از بخش های تولیدی و شــفاف اقتصاد و کنترل 

بخش های غیرشفاف اقتصاد هستیم.
وی افــزود: در این دوره، ســازمان امــور مالیاتی با اجــرای اقدامات 
تحول آفرین به دنبال اجــرای مبارزه با فرار مالیاتــی به منظور کاهش 
فشــار بر بخش رســمی اقتصاد، جایگزینی پایه هــای مالیاتی جدید 
به جای فشــار بر بخش تولید، افزایش مؤدی مداری و رضایت مؤدیان 
با ارائه خدمات الکترونیک و محوریت داده ها و ســامانه ها به جای ممیز 

مداری است.
معاون وزیر امور اقتصــادی و دارایی بیان کرد: اجــرای قانون مالیات 
بر ارزش افزوده مصوب ســال ۱۴۰۰ با تدوین بیــش از ۴۰ آئین نامه و 
دســتورالعمل اجرایی، تولید ســامانه ملی مؤدیان و آغاز اجرای قانون 
پایانه فروشــگاهی، تدوین پیش نویس قانون مالیــات بر جمع درآمد، 
تحقق ۱۱۳ درصدی درآمد وصولی در سال ۱۴۰۰ و وصول بالغ بر ۱۴۰ 
هزار میلیارد تومان در چهارماهه اول ســال جــاری و حمایت از تولید 

ازجمله اقدامات انجام شده تاکنون بوده است.
وی با تشریح تغییر رویکرد ســازمان امور مالیاتی در پرداخت مالیات، 
تأکید کــرد: شناســایی و دریافت مالیــات از تمام فعــالان اقتصادی 
متناسب با درآمد رویکرد اصلی ســازمان است و تمام فعالان اقتصادی 

باید مالیات متعلقه را پرداخت نمایند.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشــور گفت: بر اساس همین رویکرد 
با اتفاقی بی سابقه در تاریخ مالیات ســتانی در کشور مواجه بوده ایم و با 
ثبت ۴ میلیون و سیصد هزار اظهارنامه اشخاص حقیقی در سال جاری 
نسبت به سال قبل ارائه اظهارنامه های اشخاص حقیقی ۴۷ درصد رشد 
داشته است.منظور با بیان اینکه سازمان مالیاتی اطلاعات کارتخوان ها، 
حســاب های بانکی و کارت به کارت های بانکی را در اختیار دارد، اظهار 
داشت: نظام مالیاتی با هوشــمندی، ســامانه محوری و داده محوری 

می تواند عدالت مالیاتی را برقرار کند.
وی به تبیین برنامه های ســازمان برای تحقق درآمد مالیاتی ۴۵۴ هزار 
میلیاردتومانی برآوردی سال ۱۴۰۱ پرداخت و گفت: با اجرای برنامه ها 

و همراهی مردم می توان یک رکورد بسیار مهم برای کشور رقم زد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور توسعه پایه های مالیاتی ازجمله 
مالیات بر عایدی ســرمایه و مالیات بر مجموع درآمــد را از برنامه های 
آتی ســازمان دانســت که باعث مقابله با ســوداگری و افزایش نقش 

تنظیم گری مالیات در اقتصاد کشور می شود.

بازار

درحالی که تالار شیشه ای روزهای نزولی و پرنوسانی را 
تجربه می کند، یک تحلیلگر در تشریح دلایل وضعیت 
فعلی بر این باور است که بورس پایین تر از اعداد فعلی 
نخواهد رفت و برای صعود نیازمند چند محرک مثبت 

است.
ولید هلالات، با تاکید بر اینکه نســبت به بازار سرمایه 
یک بدبینی وجود دارد، توضیح داد: این بدبینی دلایل 
مختلفی دارد که از جمله آن نگرانی درمورد قیمت ها 
در بازار جهانی و فاصله بین قیمت دلار نیما و بازار آزاد 

است.
 از طرف دیگر افزایش نرخ هایی که دولت به شــرکت 
ها داده این نگرانــی را ایجاد کرده اســت که هزینه ها 
بیشــتر از درآمدها رشد کرده باشــد. همچنین شاهد 
نرخ گذاری های دستوری در صنعت خودرو هستیم و 
واگذاری بلوک خودرویی ها نیز به نتیجه نرسیده است. 
همه این عوامل در کنار هم باعث می شود تمایل بازار به 

سرمایه گذاری جدید کم باشد.
وی با اشاره به کاهش حجم معاملات گفت: 
معمولا همه در چنین شــرایطی دست نگه 
می دارند و معامله ســهام انجام نمی دهند. 
همیــن موضــوع باعــث می شــود حجم 
معاملات کاهش یابد و در این شرایط بازار به 

صورت فرسایشی افت کند. 
درحال حاضر نیز با توجه به اینکه فصل مجامع اســت 
و در هفته اخر تیرماه شــاهد ترافیــک مجامع بودیم، 
نمادهای زیادی متوقف بودند که بخش زیادی از بازار 
را از نظر ارزشی تشکیل میدهند و همین موضوع باعث 
شده است ارزش معاملات کاهش یابد. ارزش معاملات 
درحال حاضر روی ارقامی اســت که گفته میشود بازار 
در حالت رکود به ســر میبرد و برای اینکــه به حالت 
عادی برگردد بایــد یکی از گره هــای ذهنی بازار حل 

شود.

این تحلیلگر بازار ســرمایه با تاکید بر اینکه 
بدبینی موجود نسبت به دولت باید برطرف 
شــود، عنوان کــرد: درحال حاضــر بحث 

افزایش نرخ بهره بین بانکی مطرح است. 
هرچند ایــن افزایش در تــورم فعلی ناچیز 
اســت اما از نظر روانی این سیگنال را میدهد 
که دولت خیلی هم بــه وعده های قبلی خود 
پایبند نیســت. زیرا پیش از این، بحثی مطرح بود که 
نرخ بهره بیــن بانکی زیر ۲۰ درصد مدیریت شــود اما 
این اتفــاق نیوفتاد. اگر این ابهامــات برطرف و تکلیف 
برجام بیشتر از قبل مشخص شود بازار به حالت عادی 

برمیگردد.
هلالات در ادامه با بیان اینکه گــزارش های فصلی به 
همراه گزارش های ماهانه عملکرد تیر پتانسلی خوبی 
است که نگرانی های بازار برطرف شود، گفت:  به همین 
دلیل شخصا انتظار ندارم که بازار نسبت به اعداد فعلی 

پایین تر رود اما برای برگشــت رو به بالا نیازمند چند 
محرک مثبت روانی اســت. ضمن اینکه نسبت پول و 
شبه پول به نقدینگی به شــدت بالاتر آمده و نسبت به 
نقدینگی ۲۲ درصد شــده اســت که یکی اعداد بالای 
تاریخی اســت و انتظار تــورم بالایــی را از این جهت 
میتوان پیش بینــی کرد اما بازار ســرمایه خروج پول 

دارد و این اصلا اتفاق خوبی نیست. 
درواقع پول از بانک ها و از صندوق های سهامی و سهام 
خارج می شود و به سمت بازارهای موازی و سفته بازی 

میرود.
وی افزود: دلیل اینکه بازار ســهام دو سال است که در 
وضعیت بغرنجی قرار دارد این اســت که وقتی انتظار 
تورمی رشــد پیدا میکند بازار ســهام نه تنها نمیتواند 
پولی را جذب کنــد بلکه پول هــر روز از صندوق های 
سهامی خارجی می شــود و ســمت بازارهای موازی 

میرود و ممکن است تورم را تشدید کند.

بورس

مریم فکری  برخی کارشناســان درباره 
گشــایش نماد معاملاتی جفت ارز روبل-

ریال معتقدند؛ روبل به جز در خود روســیه 
در جاهای دیگر دنیا محل چندانی از اعتبار 
ندارد. در واقــع نگهداری کننده روبل، دائما 
در حال زیان خواهد بود، مثل کســی که در 

تابستان داغ بخواهد تجارت یخ بکند.
 همزمــان بــا ســفر ولادیمیــر پوتیــن، 
رییس جمهور روســیه بــه ایــران، برای 
نخستین بار نماد معاملاتی جفت ارز روبل-

ریال در بازار متشــکل ارز ایران گشــایش 
یافــت، تا جایــی کــه در جریان مراســم 
افتتاحیه، ۲میلیون روبل در این بازار مبادله 
شــد. بنا به گفته رییس کل بانک مرکزی، 
گشــایش نماد معاملاتی روبل-ریال گامی 
مهم در توســعه روابط اقتصــادی ایران و 

روسیه است.
آن طور کــه علی صالح آبــادی اعلام کرده، 
چارچــوب کار در نماد معاملاتــی روبل-

ریال همانند ســایر نمادهای بازار متشکل 
به شــکل رقابتی و برمبنای عرضه و تقاضا 

خواهد بود.
به اعتقاد وی، حجم معامــلات و عمق بازار 
برای نماد روبــل و ریال در آینــده نزدیک 
افزایش می یابد و بازارســازها هم می توانند 

در بازار حضور داشته باشند.
صالح آبادی عنوان کرده؛ در شرایط سیاسی 
دنیــای کنونی ارزهای جهــان روا همچون 
دلار، ابزار سیاســی و عامل ســلطه شــده 
اســت. ارزهای محلی و پیمان های پولی دو 
و چندجانبه وســیله و راه حل مناسبی برای 
خنثی کردن ابزار ســلطه و سیاسی ارزهای 
جهان روا خواهد بود و بر همین اساس امروز 
شاهد برداشتن گام نخست و بسیار مهم در 
زمینه پیمان پولی دوجانبه ایران و روســیه 

هستیم.

روبل، مصرف دلار را کاهش می دهد؟
در این شــرایط، حالا برخی از کارشناسان 
اعتقاد دارند که روبل مصرف دلار را کاهش 
خواهد داد. دبیر کل کانون صرافان کشــور 
می گوید: تبادلات روبلی ایران و روسیه، در 
آغاز به کار خود اســت و کار در ابتدا هر چند 
با شــدت پیش نمی رود و انتقــال تقاضای 
مردم از ســمت دلار به روبل زمانبر خواهد 
بود، اما به طور قطع با افزایش خدمات روبل 
در ایــران، برای مردم و مســافران جذابیت 

ایجاد خواهد شــد و پیش بینی ام به عنوان 
یک مصرف کننده این اســت که به صورت 
پلکانی شــاهد افزایش تقاضا برای روبل در 

کشورمان خواهیم بود.
کامران ســلطانی زاده درباره گشایش نماد 
معاملاتــی ریال-روبل در بازار متشــکل 
ارزی و احتمال افزایــش تقاضا برای روبل، 
به ایلنا عنــوان می کند: روبل ارزی اســت 
در کشــورهای حاشــیه خزر و کشورهای 
مشــترک المنافع که شــامل ۱۲ کشــور 
می شود ارز رایج اســت و مبادلات با این ارز 
انجام می شــود. با توجه به حجم صادرات و 
تبادلات مالی کشــورمان به این کشورها، 
روبــل ارز مهمی بــرای ایران محســوب 
می شود و این موضوع بیشتر مربوط به بحث 
حواله جات اســت اما با توجه به تحریم های 
سیستم بانکی، اســکناس آن می تواند بازار 
مصرف دلار را کاهش دهــد به جهت اینکه 
هم فعالان اقتصادی و تجار و هم مســافران 
در حــوزه کشــورهای مشــترک المنافع 

می توانند از روبل استفاده کنند.

دارنده روبل، زیان می بیند
امــا در مقابــل، برخــی از کارشناســان و 
صاحب نظــران اقتصــادی نــگاه متفاوتی 
دارند. علی اصغر ســمیعی، رییس اســبق 
کانون صرافان در گفت وگــو با خبرگزاری 

خبرآنلاین می گوید: همــواره گفته ام خود 
بازار متشــکل ارزی، بازاری ســاختگی و 

غیرواقعی و رانتی محسوب می شود.
به اعتقاد وی، به وجود آمدن بازار متشــکل 
ارزی، امری غیــرلازم و به نظر من غیرمفید 
بوده، کــه حتی باعث ایجاد یــک نوع رانت 

جدید هم در بازار ارز شده است.
رییس اسبق کانون صرافان متذکر می شود: 
وقتی شما بازاری ایجاد می کنید که عده ای 
خاص حق خرید و فــروش در آن را دارند و 
از آنها بابت عضویت در آن بــازار مبالغی را 
تحت عناوین مختلف دریافت می کنید، به 
تبع قیمت در آن بازار می باید بــا بازار آزاد 
تفاوت داشته باشــد تا برای اعضای آن بازار 
جاذبه ایجاد کنــد و آنها حاضر باشــند به 
خاطر اســتفاده از آن تفاوت قیمت، شرایط 
ویــژه و دادن حق عضویت و غیــره را قبول 

کنند.
ســمیعی تصریح می کند: طبیعی اســت 
که این تفاوت قیمت، ایجــاد یک نوع رانت 
می کند کــه در نهایت از جیــب همه ملت 
پرداخت می شــود، چون ارزی که با فروش 
نفت تهیه شــده، متعلق به همــه اعضای 
جامعه ۸۰ میلیون نفری ایران است و شاید 
روا نباشــد که با قیمتی غیرواقعی به فروش 
رود، حتی اگر بــا انگیــزه ای خیرخواهانه 

باشد.

وی عنوان می کند: حتی راجع به دلار و یورو 
و ارزهای معتبری هم کــه در آن بازار مورد 
معامله قرار می گیرنــد، قیمت های واقعی 
داده نمی شود، تا چه رســد به پول ضعیف 
و تک بعــدی و مهجوری به اســم روبل که 
خودش در حال حاضر تحــت تحریم های 
خردکننده غربی هــا قــرار دارد و از طرف 
دیگر، نــرخ بهره بانکی برای روبل روســیه 

بالای ۲۰ درصد برآورد می شود.
رییس اســبق کانون صرافان ادامه می دهد: 
از ســوی دیگر به جز در خود روســیه، در 
جاهای دیگر دنیا محل چندانــی از اعتبار 
ندارد. در واقــع نگهداری کننده روبل، دائما 
در حال زیان خواهد بود، مثل کســی که در 
تابســتان داغ، بخواهد تجارت یخ بکند. به 
علاوه اینکه خروج روبل از روســیه هم نیاز 
به مجوزهــای خاص از مقامــات اقتصادی 

روسیه دارد.
ســمیعی تاکید می کند: اقتصاد دستوری، 
مصنوعی و رانتی، باعث فساد و فروریختگی 
اســاس اقتصادی کشــور و باعث گسترش 
بیــکاری، تورم هــای بــالا و در نتیجه فقر 
فراگیر و بالا رفتن شــاخص فلاکت خواهد 

بود.
وی یادآور می شــود: اقتصاد تنها در صورت 
آزاد و رقابتی بودن و بــا قیمت های واقعی و 
واحد است که می تواند در خدمت به بشریت 

قرار بگیــرد و باعــث شــکوفایی هایی در 
وضعیت معیشتی مردم واقع شود.

تقاضا برای روبل زیاد نیست
علی شــریعتی، عضو هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران در گفت وگو با خبرآنلاین نیز 
می گوید: دو موضوع وجود دارد. یکی ارزش 
روبل است که بعد از حمله به کریمه، ریخت. 
اما الان با توجه اتفاقاتی که رخ داد، موضوع 
اوکراین خاص بود و غلات دنیا و انرژی اروپا 
مطرح بود، شــاهد بودیم که روسیه ارزش 
پول خود را حفظ کرد و روبل ســقوط نکرد. 
این باعث شد که یورو ضعیف شود؛ به خاطر 
اتفاقاتی کــه در بحث تبــادلات گازی اش 
داشت.در دو باری که روسیه با بحران روبل 
مواجه بــود، این بار جنس ماجــرا متفاوت 
است، زیرا خواسته دولت مرکزی اش تفاوت 
است.اما راجع به ایران فکر می کنم نه بعد از 
جنگ اوکراین، تقاضــای زیادی برای روبل 
داریم و نه روبل یک واحد قابــل اتکا از نظر 
مردم است. نمونه عینی اش، سفارت روسیه 
برای ویزا، دلار می گیــرد، یعنی می داند که 

روبل قابل اتکا و در دسترس نیست.

ارزهای دیگر هم به بازار متشکل 
راه پیدا می کنند

برخــی خبرها حاکی از آن اســت که بعد از 
آغاز مبادلات روبل در بازار متشــکل، قرار 
است ســایر ارزها از جمله لیر ترکیه، دینار 
عراق و درهم امارات هم در این بازار مبادله 
شود. مدیرعامل بازار متشــکل ارزی ایران 
دیروز در همین باره گفت: سعی داریم سایر 
ارزها همچون لیر ترکیــه، دینار عراق، دلار 
کانادا و دلار اســترالیا کــه تقاضای واقعی 
برای آنهــا وجود دارد را بــا اولویت بالاتری 
پیگیری کنیم تا در آینــده نماد آنها را روی 

تابلوی بازار متشکل ارزی داشته باشیم.
هامونی در پاســخ بــه این پرســش که در 
آینده شاهد ورود درهم امارات به نمادهای 
معاملاتــی بازار متشــکل خواهیــم بود یا 
خیر، گفت: هم اکنون حجــم قابل توجهی 
از اســکناس درهم معامله نمی شــود، زیرا 
حجم قابل توجهی از معاملات درهم امارات 
به صورت حواله اســت که یکی از نمادهای 
پرمعاملــه ســامانه نیماســت و در نتیجه 
معامله اســکناس درهم در بازار متشــکل 

ارزی در اولویت های بعدی است.

آینده بورس چه می شود؟

 نایب رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات اتاق تهران:

ارز ۴۲۰۰ تومانی نفعی برای مردم نداشت
خریدار   نایب رئیس کمیســیون تسهیل 
تجارت و توسعه صادرات اتاق تهران با بیان 
اینکه ارز ترجیحی ضربه شــدیدی به تولید 
وارد کرد و باعث تعدیل نیروهای کار شــد، 
گفت: سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی بســیار 
آســیب زننده بود و هیچ کمکی به مردم و 
صاحبــان کســب وکار نکــرد و اصلاح آن 

توسط دولت اقدام بسیار خوبی بود.
»مهراد عبــاد« در مورد حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی، اظهار کرد: بحث پایین نگه داشتن 
ارز در تمام دوره ها وجود داشته است، اما در 
دولت قبل ارز ۴۲۰۰ تومانی برای کالاهای 
اساسی تعیین شــد و در حال حاضر تفاوت 
فاحشی بین ارز نیمایی و ارز آزاد ایجاد شده 

است.
وی افزود: دولت ها طی ســال های گذشته 
در جهت حفظ منافــع مصرف کننده، نرخ 
ارز را بــرای برخی کالاهای خــاص پایین 
نگه می داشــتند، اما معتقدم در این سال ها 
سوبســیدی که برای ارز ۴۲۰۰ تومانی در 
نظر گرفته شده بود به دست مصرف کننده 
اصلی نرسید. بخش خصوصی طی سال های 
گذشته همیشه معتقد بود که مابه التفاوت 
ارز ترجیحی و آزاد باعث ایجاد رانت و فساد 

شــده اســت.عضو هیئت نمایندگان اتاق 
ایران و تهران با بیان اینکــه عده ی خاصی 
از ارز ۴۲۰۰ تومانی منفعــت بردند، ادامه 
داد: سیاست ارز ۴۲۰۰ تومانی به نفع مردم 
عادی نبود، به همیــن دلیل معتقدم حذف 
ارز ترجیحی اقدام بســیار خوبی بود، اما در 
نحوه اجرای آن بایــد اقدامات بهتری انجام 

شود. 
در زمان حــذف ارز باید نســبت به موضوع 
ســرمایه گذاری خارجی و کنترل تورم هم 

دقت داشته باشیم.
عباد با تاکید بر اینکه اصــلاح ارز ترجیحی 
توسط دولت اقدام بســیار خوبی بود، گفت: 
معتقدم نرخ گــذاری را باید به دســت بازار 
بسپاریم تا مجدد شــاهد انحصار و فساد در 
کشور نباشــیم. اگر نرخ گذاری به درستی 
انجام شود، سود آن به مصرف کننده نهایی 

خواهد رسید.
وی در مــورد ایــن ســوال که آیــا انتقال 
کامل یارانه کالاهای اساســی بــه انتهای 
زنجیره و اعطای یارانه نقدی مســتقیم به 
مصرف کننده، موجــب افزایش اصابت این 
یارانه به خانوار و درنتیجــه کاهش ضریب 
جینی و تحقــق عدالت بیشــتر با پرداخت 

این یارانه مســتقیم به مردم خواهد شــد، 
توضیــح داد: بســیاری در بخش خصوصی 
معتقدند که یارانــه نباید به صورت نقدی به 
مردم پرداخت شود، اما معتقدم بین گزینه 
کالابرگ و یارانه، بایــد به مردم یارانه نقدی 
پرداخت شود، چراکه کالابرگ فسادزاست 

و کمکی به مردم نمی کند.
نایب رئیس کمیســیون تســهیل تجارت 
و توســعه صادرات اتاق تهــران اضافه کرد: 
نظر اعضای اتاق بازرگانی این اســت که این 
ســرمایه عظیم که به صورت نقدی به مردم 
پرداخت می شــود بایــد روی صنایع مادر 
ســرمایه گذاری شــود تا خدمات و منفعت 
بیشــتری به مردم برســد. معتقدم دولت 
می توانــد به جای پرداخــت یارانه خدمات 
بیمه درمانی مردم را تقویــت کند، چراکه 
قشر کم درآمد و آســیب پذیر جامعه منافع 

بیشتری از این بخش خواهند برد.
عباد در پاســخ به این ســوال که بسیاری از 
کارشناسان معتقد هســتند، واردات با ارز 
۴۲۰۰ و ارزان، موجب شــد بخش بســیار 
بزرگی از اشــتغال بر بخش کشــاورزی از 
دست برود و این ارز به جای توسعه اقتصادی 
موجب اعطای یارانه بــه کالاهای وارداتی 

شــد،  آیا حذف آن می تواند آغاز اقتصادی 
شــدن بخش کشــاورزی و بهره وری تولید 
کالاهای اساسی باشــد، گفت: واردات با ارز 
۴۲۰۰ تومانی باعث کم شــدن اشتغال و از 

بین رفتن تولید در کشور شد.
وی تاکید کرد: بر این بــاورم که عوامل 
دیگری هم در مورد اشــتغال در کشور 
دخیل هستند. در حوزه دارو به واردات 
ارز ۴۲۰۰ تومانی داده می شــد، اما به 
تولیدکننده داخل کشــور سوبسیدی 
داده نمی شــود و با توجه به واردکردن 
دارو، تولیدکننــده داخلــی نمی تواند 
با تولیدکننده خارجی رقابت داشــته 

باشد.
نایب رئیس کمیسیون تســهیل تجارت و 

توســعه صادرات اتاق تهــران تصریح کرد: 
متأسفانه در بسیاری از موارد قیمت واردات 
برخی کالاها از قیمــت داخلی پایین تر بود 
و همین موضوع باعث شــد کــه تولید در 
کشــور کاهش پیدا کند و کیفیت هم از بین 
برود. ارز ۴۲۰۰ تومانی ضربه شــدیدی به 
کارخانه ها و شرکت ها وارد کرد و باعث شد 

شاهد تعدیل نیروهای کار باشیم.
عباد با اشاره به این موضوع که باید فنّاوری 
را در کشور توسعه دهیم، گفت: سیاست ارز 
۴۲۰۰ تومانی بسیار آسیب زننده بود و هیچ 
کمکی به مردم و صاحبان کسب وکار نکرد. 
اتاق بازرگانی ســال های زیادی خواســتار 
حــذف ارز ترجیحی بود و خوشــحالیم که 
بالاخره دولت نبست به حذف آن اقدام کرد.



معاون صندوق نوآوری مطرح کرد

مذاکره شرکت های دانش بنیان با هیات های تجاری ۳۵ کشور دنیا

رئیس سازمان توسعه تجارت عنوان کرد

صدور کارت ۵ ساله بازرگانی برای صادرکنندگان رتبه دار

صنعت
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وزیر ارتباطات خبر داد
وسیه صادرات سخت افزار و نرم افزار ایرانی به ر

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به سفر خود به مسکو، گفت: 
با عملیاتی شدن توافقات صورت گرفته، از این پس شرکت های ایرانی، 
محصــولات دانش بنیان در حوزه هــای صنایع مخابراتــی، نرم افزار و 

سخت افزار را به روسیه و حوزه اوراسیا صادر خواهند کرد.
عیسی زارع پور در صفحه اینســتاگرام خود نوشــت: از روز پنج شنبه 
به مســکو آمده ام. از روز سه شــنبه نیز هیاتی متشــکل از چند معاون 
تخصصی وزارت ارتباطات و نمایندگانی از ۲۶ شرکت حوزه ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات بــرای مذاکره با هم تــرازان و هم قطــاران خود و 
آماده سازی بســتر افزایش روابط تجاری و اقتصادی به روسیه آمده اند. 
البته مذاکرات مجازی بین شــرکت های متناظر ایرانی و روســی از دو 
ماه پیش آغاز شده بود و حالا این شــرکت ها در نشست های رو در رو به 

توافقات عملیاتی دست پیدا کرده اند.
وی ادامه داد: برای نخســتین بار اســت که مجموعــه ای از بزرگترین 
شــرکت های خصوصی حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات با پشتیبانی 
وزارت ارتباطات تا مرحله توافق نهایی با شــرکت های متناظر روســی 
در زمینه تبادل دانــش و فناوری و صدور کالاهــا و خدمات ارتباطی و 
فناوری پیش رفته اند. با عملیاتی شــدن توافقات صورت گرفته از این 
پس شــرکت های ایرانی، محصولات دانش بنیان در حوزه های صنایع 
مخابراتی، نرم افزار و ســخت افزار را به روســیه و حوزه اوراســیا صادر 
خواهند کرد. شــرایط فعلی بازار بین المللی و منطقــه ای ارتباطات و 
فناوری اطلاعات به گونه ای رقم خورده که ضریب موفقیت شرکت های 

ایرانی را در این بازارها دو چندان می کند.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعــات همچنین اظهار کــرد: تا اینجای 
ســفر با رئیس آژانس فدرال رگولاتوری ارتباطات و رسانه های جمعی 
و وزیر توســعه دیجیتال، مخابرات و ارتباطات روســیه دیدار و مذاکره 
داشــته ام. از پارک علوم و فناوری »اســکولکووا« در مسکو نیز دیدن 
کردم و با ظرفیت این مجموعه عظیم دانش بنیان آشــنا شدم. به اتفاق 
وزیر ارتباطات روسیه شاهد امضای چند ســند همکاری مهم میان دو 

وزارتخانه و شرکت های خصوصی دو طرف بودیم.
زارع پور خاطرنشان کرد: تا امروز چهار سند همکاری بین شرکت های 
ایرانی و روسی و یک ســند نیز بین دو وزارتخانه به امضا رسیده است. با 
امضای این اسناد، همکاری های دوجانبه در حوزه »ارتباطات و فناوری 
اطلاعات« توسعه می یابد و مسیر حضور شــرکت های توانمند ایرانی 
در بازار روســیه و به تبع آن در بازار اوراســیا هموار می شود. به تدریج 

جزئیات دستاوردهای این سفر را برایتان خواهم گفت.

یک ماه تا وعده وزارت صمت
 چرا آیین نامه واردات تصویب نمی شود؟

اگرچه مسئولان وزارت صمت وعده تعیین تکلیف آیین نامه واردات تا 
پایان خرداد و انجام واردات تا شــهریور ۱۴۰۱ را وعده داده اند اما هنوز 

خبری از تصویب آیین نامه در هیات دولت نیست.
 

تقریباً ۴ ســال از ممنوعیــت واردات خودرو می گــذرد و اگرچه طبق 
وعده دولت قرار بود در خردادماه امسال وضعیت واردات خودرو تعیین 
تکلیف و تا شــهریور ماه خودروهای خارجی اقتصادی وارد کشور شوند 
اما با این حال هنوز خبری از نهایی شــدن آئین نامه واردات نیســت و 
مشخص نیســت دلیل این تأخیر از کجا نشــأت می گیرد. آیا دولت به 
دنبال محدودیت بیشتر در واردات است و یا اینکه سیاست گذار ارزی با 
نحوه واردات مخالفت کرده است.به هر حال آنطور که فاطمی امین وزیر 
صمت وعده داده بود این آئین نامه تا خرداد امســال باید در هیأت دولت 
تصویب و طی ۲ تا ۳ ماه بعد از تصویب واردات به کشور انجام شود؛ حتی 
منوچهر منطقی معاون صنایع حمل و نقل وزیر صمت وعده ورود خودرو 
تا شهریور ماه را داده و گفته است که »اجرایی شدن این آئین نامه منوط 
به مصوبه هیئت دولت اســت ضمن اینکه بر اساس برنامه ریزی صورت 

گرفته، تا شهریور ۱۴۰۱ واردات خودرو انجام می شود.«
همچنین نمایندگان مجلس نیز ضمن ابراز تمایــل به واردات خودرو 
می گویند که دولت باید هر چه سریع تر در این باره تصمیم گیری کند؛ 
مصطفــی طاهری رئیس کمیســیون صنایع و معــادن مجلس تاکید 
می کند که »ابلاغ آئین نامه واردات خودرو در اختیار دولت است و هیچ 

منع قانونی ندارد باید آئین نامه مربوطه در دولت تصویب و ابلاغ شود.«

بازار بلاتکلیف
بلاتکلیفی در واردات خودرو در حالیســت که طبق گفته بازیگران بازار 
خودرو، این بازار طی ۲ ماه گذشــته در کما فرو رفته است زیرا خریدار و 
فروشنده منتظر تعیین تکلیف واردات خودرو هستند و فعالیتی در بازار 
نمی کنند.سعید موتمنی رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران می گوید: در حال حاضر همه طرف ها در بازار خودرو چه 
فروشــنده و چه خریدار منتظر تعیین تکلیف واردات هستند از این رو 
حتی نوســانات نرخ دلار هم روی قیمت های خودرو تأثیری نگذاشته 

است.
نکته قابــل توجه آنکه حتی با گذشــت یک ماه از تابســتان که به طور 
معمول فصــل خرید و فروش خودرو اســت باز هم بــازار خودرو تکان 
نخورده و در رکود به سر می برد؛ موتمنی در این ارتباط می گوید: خروج 
مصرف کنندگان از بازار در شــرایط فعلی یک امر طبیعی اســت زیرا 
متقاضیان ترجیح می دهند صبر کنند تا واردات خودرو انجام شــود و 
ســپس اقدام به خرید خودرو با کیفیت بهتری کنند و یا اینکه با ریزش 
قیمت ها، خودرو با قیمت بهتری بخرند. بنابراین به نظر می رسد تا زمان 

انجام واردات خودرو، بلاتکلیفی بازار ادامه خواهد داشت.

وهای ناقص  و از خودر پارکینگ های پارس خودر
خالی شد

 شرکت پارس خودرو در راســتای فرامین رییس جمهور و تاکید وزیر 
صمت توانســت همه خودروهای ناقص خود را تکمیل و تجاری سازی 
کند. با تامین قطعــات مورد نیــاز، بیش از ۱۵ هزار خــودروی ناقص 
موجود در پارکینگ های شــرکت پارس خودرو تکمیل و تجاری سازی 

شد.
شرکت پارس خودرو در راســتای فرامین رییس جمهور و وزیر صمت 
و همچنین با برنامه ریزی های انجام شــده و پشتیبانی سایپا در تامین 
قطعات مورد نیاز، ضمن تکمیل خودروهای ناقص، در حال حاضر همه 
خودروهای تولیدی خود را به صورت کامل و بدون کسری قطعه از خط 
تولید خارج می کند. در بند سوم از فرمان هشت ماده ای رییس جمهور 
در حوزه خودرو آمده است: نسبت به تامین قطعات موردنیاز و ترخیص 
و عرضه فوری خودروهای دپو شده در انبارهای شرکت های خودروساز 

به بازار تا نصاب استاندارد، حداکثر در مدت ۲ ماه اقدام شود.

تولید

ســمیرا ربیع  رئیس ســازمان توســعه 
تجارت گفت: تایید شــفاهی رئیس جمهور 
را برای رتبه بندی صادرکنندگان گرفته ایم 
تا تمدید کارت برای صادرکننده رتبه دار ۴ 

تا ۵ ساله باشد.
 به نقل از سازمان توســعه تجارت، علیرضا 
پیمان پــاک، معاون وزیر صمــت و رئیس 
سازمان توسعه تجارت در سفری دو روزه به 
اســتان فارس از واحدهای صنعتی و دانش 
بنیان این استان بازدید و در جلسه کارگروه 
توسعه تجارت اســتان که به میزبانی اتاق 

بازرگانی برگزار شد شرکت کرد.

 ۹0 درصد مشکلات تجارت مربوط 
به خودتحریمی است

پیمان پاک در جلســه ۴ ســاعته کارگروه 
توســعه تجارت اســتان فارس که با حضور 
دو نفــر از نماینــدگان شــیراز در مجلس 
شورای اسلامی، تعدادی از مدیران استانی 
و جمعــی از بازرگانــان اســتانی در اتاق 
بازرگانی شیراز برگزار شــد، اظهار داشت: 
طی ۹ ماهی که از حضور ما در این ســازمان 
می گذرد، بیش از ۱۹۰۰ جلسه با بازرگانان 
داشــته ایم تا مشــکلات احصا و برای حل 
آن تلاش کنیم.وی در خصوص مشــکلات 
صادرات گفت: ۱۰ درصد مشکلات مرتبط 
بــا تحریــم و ۹۰ درصــد مربوط بــه خود 
تحریمی است که البته تحریم های خارجی 

را به راحتی می توان حل کرد.
پیمان پاک با اشــاره به اینکــه اکنون زمان 
تقابل دولــت و بخش خصوصی نیســت، 
تصریح کرد: در طی ۹ ماه گذشته بیشترین 
تعامــل و همراهــی را با بخــش خصوصی 
داشتیم. اقدامات و گشــایش های صورت 
گرفته در حوزه تجارت باید بیشــتر و بهتر 

اطلاع رسانی شود.

تسهیل بازگشت ارز با کمک 
بخش خصوصی

وی در خصوص بازگشــت ارز کــه یکی از 
مشــکلات بزرگ تجار اســت، عنوان کرد: 
نمی تــوان گفت صــادرات می کنیــم اما 
ارز برنگــردد. بــا کمک بخــش خصوصی 

روش های بازگشت ارز را تسهیل کرده ایم.
به گفته رئیس سازمان توسعه تجارت همه 
گروه های کالایی به جز چند صنعت بزرگ 
مثل پتروشــیمی و فولاد می توانند واردات 

در برابر صادرات داشته باشند.

ارز دو نرخی موجب فساد می شود
رئیس سازمان توســعه تجارت ایران چند 
نرخی بودن ارز را موجب فســاد دانســت 
که در هیچ کجای دنیا نیز مرســوم نیست 
و عنوان کــرد: بانــک مرکــزی ارز آزاد را 
غیرواقعی می دانــد و رقم واقعی ارز را همان 
ارز نیمایی عنوان می کند. در ســاختار هر 
حکومتی، بانک مرکزی، سیاستگذار حوزه 
ارزی اســت که با تمامی این اوصاف پیگیر 
اصلاح موضوع ارز هستیم.وی با ذکر اینکه 
افزایش ســقف اعتباری طبق مصوبه ستاد 
هماهنگی اقتصــادی انجام شــده، خاطر 
نشــان کرد: اگر صــادرات به هــر میزانی 
افزایش یابد، از سقف ســابقه معاف خواهد 
شد.پیمان پاک با اشاره به مشکلات تمدید 
کارت بازرگانــی گفت: برای حل مشــکل 
ســامانه جامــع در حــوزه کارت بازرگانی 
تلاش می کنیم اما نکته مهم این اســت که 
رئیس جمهور نیز تاکید کردند که سیستمی 
پایه ریزی تا صادرکننده واقعی از غیرواقعی 
مشــخص شــود. دولت نیز تلاش می کند 
تا این مصوبات اصلاح و اجرا شــود، سامانه 
جامع تجارت اشــتباهات زیــادی دارد اما 

مواردی است که ناشی از عدم اطلاع و درک 
درست تجار و بخش خصوصی است.

صدور کارت ۵ ساله بازرگانی برای 
صادرکنندگان رتبه دار

وی با بیان اینکه یکی از مشکلات جدی این 
بود که رتبه بندی صادرکنندگان نداشتیم، 
گفت: اتاق بازرگانی کمک کنــد تا این کار 
انجام شــود چون اگر به دولت سپرده شود 
مشکلاتی ایجاد خواهد شــد که نمونه آن 
را در رتبه بنــدی واردکنندگان مشــاهده 
کردیــم، از اتاق بازرگانی خواســتیم که در 
این زمینه کمک کند اما مدت ۵ ماه معطل 

مانده است.
رئیس کل سازمان توســعه تجارت افزود: 
اگر اتاق کمــک کند تا این سیســتم پیاده 
شود تأیید شــفاهی رئیس جمهور را برای 
این منظور گرفته ام تا تمدیــد کارت برای 
صادرکننده رتبه دار ۴ تا ۵ ســاله باشد، اما 
اکنون سیســتم رتبه بنــدی و امتیازبندی 
نداریم و نمی توان یک شــبه آن را حل کرد 
هر چند کارهای بزرگی صورت گرفته است.

وی با ذکر اینکه سیســتمی باید پیاده شود 
که صادرکنندگان واقعی مشــخص شوند، 
اظهار داشــت: یکی دیگر از مشکلات، رتبه 
بندی صادرکنندگان اســت که پیشــنهاد 
دادیم از تجربــه رتبه بندی شــرکت های 
دانش بنیان حوزه معاونت علمی ریاســت 
جمهوری با استانداردهای جهانی استفاده 
شــود.پیمان پاک در خصوص لزوم شرکت 
درنمایشگاه های بین المللی اذعان داشت: 
در ســفرهای خارجــی انتقاد می شــد که 
اطلاعات نمایشــگاهی شــما دیر به دست 
ما می رســد لذا در حرکتی منسجم تقویم 
نمایشــگاهی کشــور را تــا پایان ســال 
۱۴۰۱ بستیم و برای ســال آینده در حال 

برنامه ریزی هستیم.

احیای شورای عالی صادرات با 
اختیارات اصل 138

وی در خصــوص احیــای شــورای عالی 
صــادرات با اختیــارات اصــل ۱۳۸ قانون 
اساسی افزود: وقتی شــورای عالی صادرات 
اختیار اصل ۱۳۸ و ضمانــت اجرایی ندارد، 
مزاحم مردم و تجار اســت و در این راســتا 
شــورای عالی تجارت با اختیار اصل ۱۳۸، 
پاراف رئیس جمهــور را گرفتــه و منتظر 
تصویب هیئت دولت است که امیدواریم به 
زودی انجام شــود.وی ادامه داد: زمان نیاز 
است تا ســاختار سازمان توســعه تجارت 
ایران اصولی و حرفه ای شــده و بتواند کارها 

را با کارایی لازم انجام دهد.

برپایی نمایشگاه در قطر همزمان
 با جام جهانی

وی ادامه داد: برای ایــام جام جهانی رایزنی 
شده تا نمایشــگاه دائمی از ابتدای شهریور 
تا پایان آذرماه در قطر برقرار شود که زمین 
و مجوز نیز گرفته شده و کالاهای ایرانی در 
آن عرضه می شــود. همچنین با هماهنگی 
دولت قطر بزرگترین هاب غذایی خاورمیانه 
مشــترک با ســرمایه گذاری قطری انجام 
می شود اما این مســائل باید اطلاع رسانی 

شود.
رئیس ســازمان توســعه تجارت با اشاره به 
شعار ســال و تاکید مقام معظم رهبری و با 
بیان اینکه وقتی ایشان بر دانش بنیان بودن 
تاکید دارند به این معنی نیست که جوراب 
نانو تولید شــود گفــت: بلکــه در اقتصاد و 
تجارت نیز باید از مفاهیــم نو و دانش بنیان 
استفاده شــود، پلتفرم های B۲B شناخته 
شده نبود اما امروز در حوزه انجیر با استفاده 
از ایــن پلتفرم ها ۸۰ درصــد ارزش افزوده 
زنجیره می تــوان ایجاد کــرد و امروز روی 
پلتفرم آمــازون پایون جمهوری اســلامی 

ایران را در امارات راه اندازی شده است.

آفریقا بازار بزرگ و مناسبی برای 
فارس است

پیمان پــاک در ادامه به موضــوع تجارت با 
قاره آفریقــا پرداخت و عنوان کــرد: آفریقا 
گنــج پنهانی بوده کــه از آن غافــل بودیم 
اما در ســال ۱۴۰۰ صادرات به آفریقا ۱۰۰ 
درصد افزایــش پیدا کرده اســت. اکنون با 
آفریقا امکان تهاتر کامل داریم؛ صادرکننده 
و تشــکل ها کمک کننــد، ما نیز بــا تمام 

مشکلات، فضا را فراهم می کنیم.
وی اظهارداشــت: برای اعــزام هیئت های 
تجاری به آفریقا اتاق ها باید کمک کنند؛ به 
ویژه اتاق معین آفریقا که فارس است، کمک 
کند. امروز یکی از مهم ترین مشــکلات در 
حوزه رفت و آمد اســت هیچ پرواز مستقیم 
به آفریقا نداشتیم اما به زودی با کشورهای 
آفریقایی پرواز مستقیم راه اندازی می شود، 
خط مســتقیم دریایــی را نیــز پیگیری 
می کنیم که راه اندازی شــود و خود شخص 
رئیس جمهور نیز در این زمینه ورود کردند 

تا این حوزه فعال شود.

لزوم تکمیل زنجیره تولید برای 
جلوگیری از خام فروشی

پیمان پاک همچنیــن در بازدید از مجتمع 
صنعتــی ذوب آهن پاســارگاد کــوار اظهار 
داشــت: این مجتمع یکــی از صنایع بخش 
خصوصی اســت که در بازه کوتــاه مدت به 

نتیجه رسیده است.وی با اشــاره به سخنان 
مقام معظم رهبــری در خصــوص تکمیل 
زنجیره ارزش محصولات عنــوان کرد: بارها 
و بارها ایشــان بر جلوگیری از خام فروشــی 
مواد تاکید کردند و بهترین نحوه شکل گیری 
زنجیره یک محصول آن اســت کــه یکجا و 
یکپارچه باشــد.معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با ذکر توجیه پذیری اقتصادی و ایجاد 
اشــتغالزایی در تکمیل زنجیره تولید اذعان 
داشــت: بخش خصوصی با دنبال و پیگیری 
کردن شــهرک تخصصــی فــولاد در کنار 
مجتمع ذوب آهن پاســارگاد می تواند نمونه 

واقعی یک زنجیره ارزش محصول باشد.
وی با بیان اینکه باید از صادرات محصولات 
مواد خام و نیمه خام جلوگیری کرد تا بتوان 
از ارزش افزوده ناشــی از تکمیــل زنجیره 
ارزش محصولات اســتفاده کــرد، گفت: با 
شــکل گیری شــهرک تخصصی فــولاد و 
تکمیــل زنجیــره ارزش فــولاد می توانیم 
الگویی برای سایر نقاط کشور داشته باشیم.

پیمان پاک با تاکید بر اهمیت صنایع پایین 
دستی خاطرنشــان کرد: با تکمیل زنجیره 
ارزش محصــولات از جمله فــولاد، جلوی 
واردات بسیاری از محصولات دیگر به کشور 

گرفته خواهد شد.

تعریف بازارهای تخصصی 
برای صادرات

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران در ادامه 
بازدیدی نیز از شهرک صنعتی بزرگ شیراز 
داشت و از نزدیک مشکلات و موانع موجود 

واحدهای صنعتی و تولیدی را بررسی کرد. 
وی در بازدیــد از کارخانه زرین غزال با بیان 
اینکه مسائل مطرح شده را پیگیری می کند 
تا مشکلات برطرف شود به تجارت با آفریقا 
و ســفر مدیرکل آفریقای ســازمان توسعه 
به شیراز اشــاره کرد و افزود: در روسیه نیز 
این آمادگــی برای همکاری وجــود دارد و 

نشستی در این راستا نیز برگزار می شود.

ارائه مشوق های صادراتی در قالب 
بیمه نامه ها و صندوق ضمانت

وی با بیــان اینکه مشــوق ها به ســمتی 
سوق داده شــده که مؤثرتر باشــد، افزود: 
فرایندهای صــدور بیمه نامه هــا، صندوق 
ضمانت صادرات و ارائه خدمات و دیگر امور 
در این راســتا سبب می شــود که فرایندی 

مؤثرتر طی شود.

لزوم اصلاح روش های سنتی تجارت
 و جایگزینی با روش های دانش بنیان

معاون وزیر صمــت در ادامه بــه بازدید از 

واحد دانش بنیان: دارمــه صنعت پرداخت 
و در ســخنانی با مدیران ایــن واحد دانش 
بنیان گفت: باید روش های سنتی صادرات 
اصلاح شود و تلاش شده که بازارهای جدید 
را باز کنیم، این خود موتوری برای توســعه 
صنایع هر استانی می شود.وی با بیان اینکه 
بازارهای تخصصی بر اساس نیازمندی های 
جهانی باید تعریف شود، افزود: آشنا نبودن 
واحدهای صنعتی با فرصت های بین المللی 
یکی از دلایل مشــکلات این واحدها است 
که ما به عنوان دولت باید زیرســاخت ها را 
فراهم کنیم تا ظرفیت های جدید شناسایی 
شود.پیمان پاک با بیان اینکه حمایت دولت 
در قالب پشتیبانی های اصلی است نه عدد و 
رقم های کوچک گفت: این رقم ها نمی تواند 
مشکلی را حل کند، پشتیبانی لجستیکی، 
حل مشــکلات ارزی و ایجــاد راهبردهای 
کلان در نظر دولت اســت چراکه اگر موانع 
رفع شــود می تواند موجب رونق صادرات و 
تولید گردد.رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایران با بیان اینکه اتاق بازرگانی و واحدهای 
صنعتی باید کمک کنند، افــزود: بازارهای 
خوبی برای اســتان فارس در خلیج فارس و 
آفریقا وجود دارد، تمرکز بر آفریقا در دستور 
کار قرار گرفته است چراکه بازار خوبی دارد 
و حمایت و توجه ویژه هــم در حوزه حمل 
و نقل و هم تســهیلاتی برای برگرداندن ارز 

می شود.

توجه به بازار آفریقا موجب رونق تجارت 
در استان فارس می شود

وی با بیان اینکــه صندوق ضمانت صادرات 
در بازارهای پرریسک وارد می شود، عنوان 
کرد: ســازوکاری برای فعال کــردن بازار 
آفریقــا و خلیج فارس در نظر گرفته شــده 
چراکــه می تواند منجــر به رشــد و رونق 
صنعت و صادرات اســتان فارس شــود اما 
کانال ارتباطی اتاق بازرگانی اســت که باید 

فعال شود.
پیمان پاک با بیان اینکه اتاق بازرگانی فارس 
ارتباط را با ســازمان توسعه تجارت، توسعه 
دهد، گفت: ســازمان تلاش کــرده که در 
ارتباطات بین المللی توجه ویژه به استان ها 
شــود، به گونه ای کــه در توافق با روســیه 
استان به استان را متناظر می کنیم و ارتباط 
مســتقیم آنها با یکدیگر بر قرار می شــود. 
برای استان فارس قاره آفریقا و شرق آفریقا 
می تواند بازار خوبی باشد که از طریق صمت 
و اتاق بازرگانی واحدهــای توانمند معرفی 
شوند چراکه برای دســتیابی به بازار پایدار 

باید واحدهای توانمند ورود کنند.
وی با اعلام حمایت و پشتیبانی از بازارهای 
تخصصــی تاکیــد کــرد: نبایــد معطــل 
مشوق های صادراتی موقت و کوچک باشیم؛ 
البته مشوق های صادراتی نیز جدی گرفته 
می شود و امسال تلاش شده که همه بودجه 
این مشــوق ها در قالب بیمه نامه، حمل بار 
و دیگــر اقدامات محقق شــود چــون باید 

اقداماتی کرد که مؤثر برای صادرات باشد.

فراهم سازی پرواز به قطر
 با سوخت یارانه ای

در ادامــه پیمان پــاک بازدیــدی از واحد 
ســمیران ســلامت که در حوزه صادرات و 
ســورتینگ میوه فعال است، داشت و گفت: 
آمادگی حمایت برای استفاده از بازار روسیه 
برای صادرات میوه وجود دارد و این اقدام در 
دستور کار است.وی با اشاره به ظرفیت این 
واحد گفت: هواپیما بــرای صادرات میوه به 
قطر با ســوخت یارانه ای هماهنگ می شود 
چراکه تاکنون مشــکل فقط بار بــوده اما 

زیرساخت های توسعه صادرات وجود دارد.

میترا سعیدی کیا  معاون توسعه صندوق 
نوآوری و شــکوفایی با بیــان اینکه تاکنون 
با هیاتهای تجــاری ۳۵ کشــور دنیا برای 
صادرات محصولات دانــش بنیان مذاکره 
کردیــم گفــت: ســعی در ایجاد شــرایط 

صادرات بدون ویزا داریم.
دکتر ســیاوش ملکی فر با بیان اینکه حجم 
تولید محصولات شــمار قابــل توجهی از 
شــرکت های دانش بنیان مازاد بر نیازهای 
بازار ایران اســت، گفــت: حتــی اگر این 
شــرکتهای دانش بنیان بخش اعظم بازار 
کشور را به دســت آورند به میزان مناسبی 
از فروش نخواهند رسید. بنابراین برای این 
نوع شرکت ها ضرورت صادرات هر روز بیش 
از دیروز اهمیت می یابد.ملکی فر در ادامه با 
بیان اینکه بین المللی شــدن و دستیابی به 
بازارهــای جهانی ســازوکارهای متفاوتی 
را می طلبد، اظهار کرد: صادرات در شــکل 
متعارف آن، یکی از سازوکارهای بین المللی 

شدن اســت. برای مثال یک ســازوکار که 
کشــورهای همســایه ما در منطقه نیز در 
حال استفاده از آن هستند، سرمایه گذاری 
مشــترک یــا احــداث خطــوط مونتــاژ 

محصولات ایرانی در این کشورها است.
وی ادامه داد: همســایگان ایــران همچون 
خود ما ترجیــح می دهند به جــای اینکه 
یک محصول صنعتی را بــه صورت کالای 
مصرفی و آماده از کشور دیگری بخرند، آن 
را در داخل کشور خود تولید کنند تا بخشی 
از ارزش افزوده اقتصادی و اشتغال ناشی از 

تولید آن نصیب خودشان شود.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی با 
اشاره به اینکه بین المللی شدن به طور کلی 
و چه صادراتی شدن به طور خاص، الزامات 
متعددی دارد، تصریح کرد: شرکت هایی که 
قصد دارند وارد بازارهای خارجی شوند، باید 
ابتدا شناخت نسبتاً خوبی از بازار یا بازارهای 
هدف خود به دست آورند؛ مشتریان خود را 

شناسایی کنند؛ محتوای تبلیغاتی مناسب 
از کاتالوگ گرفتــه تا وبســایت دوزبانه را 
تهیه کنند و با فضای سیاســی - اقتصادی و 
ملاحظات حقوقی کشــور هدف آشنا شوند 
که نهایتــاً از هر طریق ممکن با مشــتریان 

بالقوه خود مذاکره کنند.
وی با اشــاره به اینکه صندوق نــوآوری و 
شــکوفایی نیز پس از مطالعه و بررسی های 

مختلف، چندین برنامه را در راســتای ورود 
شــرکت  های دانش  بنیان به عرصه تجارت 
بین الملل پیاده ســازی کرده است، گفت: 
صندوق نوآوری خدمــات مختلفی را برای 
کمک به بین المللی شــدن شــرکت های 
دانش بنیان با همکاری نهادهای ذی ربط و 
بالاخص وزارت امور خارجه، معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری، سازمان توسعه 

تجارت و اتاق بازرگانی تدارک دیده است.
به گفته ملکی فــر، یکی از ایــن برنامه ها، 
پذیرش هیأت هــای تجاری و فنــاوری از 
کشورهای مختلف اســت که به طور منظم 
و مداوم در صنــدوق نوآوری و شــکوفایی 
اتفــاق می افتد. ایــن برنامه تحــت عنوان 
یکشــنبه های صادراتــی زمینــه میزبانی 
از مشــتریان خارجی بالقوه شــرکت های 

دانش بنیان کشور را فراهم می سازد.
معاون توســعه صندوق نوآوری و شکوفایی 
ادامه داد: در این برنامــه صندوق نوآوری با 

پرداخت بخشــی از هزینه هــای پذیرش 
هیأت تجاری خارجــی به صورت بلاعوض، 
کمک می کنــد تا اعضــای ایــن هیأت به 
کشــور ما بیایند و از نزدیک با توانمندی ها، 
دســتاوردها و ظرفیت های شــرکت های 
دانش بنیان آشنا شوند و با آنها مذاکره کنند. 
گرچه امکان اعزام نمایندگان شرکت های 
دانش بنیــان در قالب هیأت هــای تجاری 
به بازارهای هدف خارجــی نیز وجود دارد.
ملکی فــر در ادامه بــا ارائه آمــاری درباره 
برپایی سلســله رویدادهای »یکشنبه های 
صادراتی« در صندوق نوآوری و شکوفایی، 
گفت: صندوق نوآوری از ســال ۹۷ پذیرش 
هیأت های تجــاری را کلیــد زده و تا امروز 
نزدیک به ۳۵ هیأت تجاری از کشــورهای 
مختلف به صنــدوق نــوآوری آمــده و با 
شــرکت های دانش بنیان به صورت رودررو 
مذاکره کرده و محصــولات و توانایی های 

آنان را دیده اند. 
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ح یارانه بنزین در کیش  اجرای آزمایشی طر
تمام شد

ســتاد هماهنگی طرح بازتوزیع یارانه بنزین، طی اطلاعیه ای از اتمام 
دوره اجرای آزمایشــی طــرح بازتوزیع یارانه بنزیــن در جزیره کیش 
خبر داد.به نقل از وزارت امور اقتصادی و دارایی، ستاد هماهنگی طرح 
بازتوزیع یارانه بنزین با اعلام اتمام اجرای آزمایشی طرح بازتوزیع یارانه 
بنزین در جزیره کیش اعلام کرد: اجرای آزمایشی طرح بازتوزیع یارانه 
بنزین در جزیــره کیش ۴ ماهه بوده و قرار اســت نتایــج اجرای طرح 
مذکور در کمیته های تخصصی بررســی شــده و مراتب جهت تصمیم 
گیری به دولت تقدیم شود.براســاس این طرح، همه شهروندان دارای 
کارت کیشــوندی اعم از مالکان خــودرو و افراد بدون خــودرو، امکان 

دریافت سهمیه بنزین ۲۰ لیتری را دارا خواهند بود.
همانطور که پیش از این هم مســئولان منطقــه آزاد کیش اعلام کرده 
بودند در این طرح، قیمت بنزین تغییری نکرده اســت و بنزین یارانه ای 
۱۵۰۰ تومان و قیمت بنزین آزاد ۳۰۰۰  تومان است و افراد فاقد خودرو 
که مصرف بنزین ندارند می توانند ســهیمه بنزیــن یارانه ای خود را به 

دیگران انتقال داده یا به فروش برسانند.
بر این اساس ســهمیه خودروهای عمومی کماکان مانند قبل به کارت 

سوخت آنها تعلق می گیرد. 

 توافق پنج ساله ایران و عراق در زمینه 
صادرات برق

بر اســاس توافق جدیدی که میان ایران و عراق امضا شده است، ایران 
در زمان توانایی شــبکه، در مدت ۵ ســال ۴۰۰ مگا وات برق به عراق 
صادر خواهد کرد. احمد موسی، سخنگوی وزارت برق عراق توضیحاتی 
درخصوص جزئیات توافق راهبردی ایــران و عراق در زمینه انرژی ارائه 
داد و گفت که این توافق دو هدف را محقق می کند؛ یکی واردات برق و 

دیگری بهبود کیفیت برق توزیعی است.
وی تاکید کرد که توافقی ۵ ســاله با ایران در این زمینه امضا شد و ایران 

در این مدت ۴۰۰ مگا وات برق به عراق صادر خواهد کرد.
احد موســی گفت: این توافق بعــد از پرداخت بدهــی گازی به ایران و 
همچنین موافقت دولت امضا شد و هدف از آن ها تنها واردات ۴۰۰ مگا 
وات برق نیست بلکه هدف دیگر بهبود کیفیت برق توزیعی و تامین برق 
مصرفی عراق است.سخنگوی وزارت برق عراق خاطرنشان کرد که این 

توافق بر اساس پرداخت هزینه و همچنین بر اساس نیاز عراق است.
پیش از این عادل کریم، سرپرست وزارت برق عراق در اظهاراتی با اشاره 
به افزایش تولید برق در این کشــور گفت که با توجــه به توافقات انجام 
شده با وزیر نیرو ایران، انتظار می رود که روند صادرات گاز ایران به عراق 
بهتر شود.وی با بیان اینکه شــهروند عراقی امروز احساس می کند که 
وضعیت برق بهبود یافته اســت تاکید کرد: یک میلیارد و ۶۴۹ میلیون 

دلار به عنوان بدهی گازی به ایران پرداخت کردیم.

کریم خاطرنشان کرد که تمام بدهی های قبلی ما به ایران پرداخت شد 
و اکنون پول واردات گاز از ایران را به طور ماهیانه به این کشور پرداخت 

می کنیم.
سرپرســت وزارت برق عراق همچنین گفت که ایران روزانه ۲۴۰ متر 

مکعب گاز به عراق صادر می کند.

ابوترابی: 
 نیازمند طرحی جامع برای مدیریت منابع

 آبی هستیم
یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شــوراها گفت: انتقال آب دریا 
و استفاده از آب شــیرین کن ها یکی از راهکارهای نوین برای مدیریت 

بحران کم آبی به شمار می رود.
ابوالفضل ابوترابی، با تاکید بــر ضرورت برنامه ریزی بــرای مواجهه با 
بحران کم آبی، بیان کرد: باید برای مدیریت منابع آبی یک نقشه جامع 
تهیه گردد. هزاران سال پیش پدران ما یک کار فوق العاده هوشمندانه 
ای انجام دادند و قنات را ابداع کردند، احداث قنات در زمان خود یک کار 

پیچیده ای بود که برای مدیریت منابع آبی صورت گرفت.
وی در ادامه اظهار کرد: در آن زمان طرح جامع احداث قنات توانســت 
مشــکل آب را حل کند و این طرح با محیط زیســت نیز منطبق بود اما 

متاسفانه ما امروز در بحث آب یک طرح جامع نداریم.
نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه انتقال 
آب دریا و استفاده از آب شیرین کن ها می تواند یکی از راهکارهای نوین 
برای مدیریت منابع آبی باشــد، تصریح کرد: کشورهای حاشیه خلیج 
فارس امروز از این تکنولوژی استفاده کرده و از ظرفیت آب دریا استفاده 
می کنند. این امکان برای مــا نیز وجود دارد کــه در طرحی جامع که 
منطبق با محیط زیست باشد آب خلیج فارس و دریای عمان را شیرین 

کرده و به فلات مرکزی منتقل کنیم.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس بیان کرد
 اصلاح رابطه مالی دولت و شرکت ملی نفت

 با هدف افزایش کارایی هزینه کرد درآمدها
 سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: اصلاح رابطه مالی دولت 
با شــرکت ملی نفت، به منظور حکمرانی و سیاست گذاری بهتر وزارت 
نفت و دولت بر توسعه بخش نفت و گاز و افزایش کارایی هزینه کردهای 

درآمد نفتی در این بخش است.
 »مهدی طغیانی« بــا بیان اینکه با اصلاح رابطه مالی دولت و شــرکت 
ملی نفت همه هزینه های این شــرکت برای حفظ و توســعه ظرفیت 
برداشــت از میدان های نفــت و گاز شــفاف خواهد شــد، گفت: این 
موضوع به نفع کشــور و منطبق با قانون اســت و از جهت حکمرانی و 
سیاست گذاری بهتر وزارت نفت و دولت بر توســعه بخش نفت و گاز و 

افزایش کارایی هزینه کرد درآمدهای نفتی در این بخش است.
وی افزود: وقتی ما بتوانیم درآمد بیشتری را شناسایی کنیم، متناسب 
با آن بخش تکالیف بیشتری را می توانیم به عهده دولت گذاشته و دولت 

در قالب قانون به آن تکالیف عمل کند.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: 
نبود شفافیت به نفع کشور و مردم نیست، هرچقدر این موارد روشن تر و 

شفاف تر باشد، دقیق تر برای آن تصمیم گیری خواهد شد.
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت درباره اصلاح رابطه مالی دولت و 
شرکت ملی نفت اعلام کرده بود که هدف از این تصمیم تقویت جایگاه 
حاکمیتی وزارت نفت و تقویت اســتقلال و ماهیت شــرکت ملی نفت 
ایران، کاهش آثار تحریم بر درآمدهای این شرکت و افزایش شفافیت و 

کارایی هزینه کرد درآمدهای نفتی است.

و نیر

 وزیر نیرو گفت: انتقال پساب بهداشتی تبریز و ارومیه 
به دریاچه نخســتین طرحی است که بزودی عملیاتی 

می شود
 علی اکبر محرابیان در حاشیه بازدید از تونل انتقال آب 
به دریاچه ارومیه در گفتگو با خبرنگاران اظهار کرد: با 
توجه به اهمیت ملی و بین المللی و اکولوژیکی دریاچه 
ارومیــه از همــه ظرفیت هایی کشــور و منطقه برای 

احیای صحیح دریاچه استفاده می شود.
وی ادامــه داد: با مصوبه هفته گذشــته دولت و برخی 
تغییرات اعمال شده برخی سیاست های غلط بازنگری 
و طرح های نیمه تمام را تکمیل می کنیم و پروژه هایی 
هم که ایراد فنــی دارند درصــدد رفع ایــرادات آنها 
هستیم و به مرور در ماه های آینده شــاهد راه اندازی 

اینها باشیم.
وزیر نیرو اضافه کــرد: اولین طــرح انتقال 
پساب بهداشــتی تبریز و ارومیه به دریاچه 
است و تونل هم با رفع مشکلات فنی که دارد 
تلاش می کنیم تکمیل شــود و انتقال آب به 

خوبی انجام شود.
محرابیــان در ادامــه گفت: بــرای احیای 

دریاچه ارومیه در بخش سیاســت ها و ســاختارهای 
مدیریت آب و اجرای پروژه ها باید تلاش شود.

وزیر نیرو بــا بیان اینکه یکی از مســائل مهــم در این 
خصوص مدیریت آب در بخش کشاورزی است افزود: 
یکی از مســائل مهم اینست که از ســال ۸۰ تا کنون، 
سطح زیر کشت ســه برابر افزا یش یافته یعنی افزایش 

یعنی مصرف فراوان آب البتــه با روش های 
آبیاری نوین می توان با حفــظ اراضی ولی با 
مدیریت آب و کاهش شــدید مصرف آب در 
این بخش، به احیای دریاچــه کمک کرد و 
معیشــت مردم به خطر نیفتد که این امر در 

دستور کار دولت قرار دارد.
وی گفت: دولت برای احیای دریاچه ارومیه 
اهمیت ویــژه ای قائل اســت و رئیس جمهــور دائماً 
پیگیری می کنند و در ســفر اســتانی دولت از دریاچه 
بازدید کردند و در جلسات دولت دائماً تاکید بر اجرای 
پروژه ها و اتخاذ سیاســت هایی بــرای احیای صحیح 

دریاچه دارند.
محرابیــان بــا تاکید بــر لــزوم اســتفاده از تمامی 

ظرفیت هــای اجتماعــی و مردمــی و بــه کار گیری 
ظرفیت هــای منطقه و کشــور برای احیــای دریاچه 
ارومیه گفــت: اعتبارات در چهارچــوب قانون بودجه 
اگر تخصیص پیدا کند مســائل حل می شــود و تلاش 
می کنیم گزارشــی از وضعیت پروژه ها به هیأت دولت 
ارائه کنیم و برای اعتبارات لازم، تخصیص بگیریم و به 

پروژه ها سرعت بدهیم.
وزیر نیرو گفت: برخی پروژه ها نیاز به تغییر سیاســت 
دارد که در ستاد باید بررســی و اعمال شود و البته نیاز 
هست برخی پروژه های جدید شروع شود در کنار اینها 
باید از ظرفیت تمامی دســتگاه ها و استان ها در منطقه 
و حوضه آبریز و البته مدیریت مصرف آب برای احیای 

دریاچه استفاده شود.

وزیر

خریدار  مدیرعامل شــرکت ملی نفت با 
اشاره به تفاهم نامه نفتی ۴۰ میلیارد دلاری 
ایران و روسیه گفت: قرارداد توسعه ۷ میدا 
ن نفتی به ارزش ۴ میلیــارد دلار با روس ها 
امضا شــده و در شــرایط تحریــم در حال 

پیشرفت است.
محســن خجســته مهر مدیرعامل شرکت 
ملی نفــت ایران، با اشــاره بــه تفاهم نامه 
۴۰ میلیارد دلاری این شــرکت با شــرکت 
گازپروم روســیه اظهار داشت: صنعت نفت 
همانطور که یک صنعت درآمدزا بوده، یک 
صنعت سرمایه بر نیز اســت. در نتیجه برای 
تحقق برنامه های توســعه و ســایر تکالیف 
شــرکت نفت برای تامین بخشی از بودجه 
کشــور، جذب ســرمایه در صنعــت نفت 

ضروری است.
وی تاکید کرد: ما از هیچ فرصتی برای جذب 
منابع مالــی در این صنعت چشم پوشــی 
نمی کنیم و به دنبال جذب سرمایه از منابع 
داخلی شامل بانک ها و هلدینگ های صنایع 
بــزرگ و منابــع خارجی شــامل فاینانس 

کشورهای مختلف هستیم.

قرارداد توسعه 7 میدان نفتی 
به ارزش 4 میلیارد دلار با روس ها امضا 

شده است
خجســته مهر افــزود: یکــی از برنامه های 
شــرکت ملی نفت بــرای جذب ســرمایه 
خارجی، اســتفاده از ظرفیت شرکت های 
روسی است. از گذشته نیز ما با شرکت های 
معتبر روســی تفاهم نامه و قراردادهایی را 

امضا کرده بودیم که به نتیجه رسیده است.
مدیرعامــل شــرکت ملی نفــت گفت: آن 
تفاهم نامه هــا بعــد از طی کــردن مراحل 
مختلف شــامل انجام مطالعات اولیه درباره 
میادین مدنظر، امضای قرارداد محرمانگی، 
ارائــه پیشــنهادات فنــی و اقتصــادی و 
مذاکرات قــراردادی، تصویب هیئت مدیره 
شــرکت ملی نفت و اخذ مصوبه شــورای 
اقتصاد بــه مرحله امضای قرارداد رســیده 

است.
وی گفت: تاکنــون همین مســیر را برای 
توســعه ۷ میدان نفتی با ســرمایه گذاری 
روس ها پشت ســر گذاشــتیم که تبدیل 
به قراردادهایــی بــه ارزش ۴ میلیارد دلار 
شــده اند و الان در مرحله عملیات اجرایی 
است. از این ۷ میدان، ۲ میدان پایدار غرب و 

آبان جزو میادین مشترک هستند.

در نظم جدید دنیا، ایران و روسیه 
وارد عمیق ترین مناسبات راهبردی 

شده اند
خجسته مهر اظهار داشت: شرکت گازپروم 
یکی از بزرگترین شرکت های بین المللی در 
حوزه توســعه میادین نفتی و گازی است و 
یکی از غول هــای بزرگ انرژی دنیاســت. 
در گذشته خیلی تلاش شــد که همکاری 

مشــترکی با این شــرکت انجام شــود اما 
موفقیت آمیز نبود.

مدیرعامل شرکت ملی نفت گفت: امروز به 
دلیل تغییر شرایط بین المللی و نظم جدید 
دنیا، کشــور ایران و روسیه وارد عمیق ترین 
مناســبات راهبــردی شــده اند کــه این 
مناسبات همه ابعاد اقتصادی دو کشور را در 
برمی گیرد و همکاری های مشترک ایران و 
روسیه با چشــم انداز ایجاد زیرساخت های 

بلندمدت پیش می رود.
وی گفــت: ذخایــر گازی ایران و روســیه 
مجموعا ۷۰ تریلیون متر مکعب است و ۳۰ 
درصد ذخایر گازی جهان را شامل می شود. 
این دو کشور پیشــتاز تامین انرژی گاز در 
جهان هســتند. تحکیم روابط دو کشــور 
باعث هم افزایی و افزایــش قدرت در عرصه 
بین المللی اســت، زیرا مناســبات سیاسی 
مستقل از مناسبات اقتصادی به خصوص در 

حوزه انرژی شکل نمی گیرد.

در جلسه با مدیرعامل گازپروم درباره 
تعاملات نفتی به جمع بندی رسیدیم

خجســته مهر گفــت: تفاهم نامه شــرکت 
ملی نفت و شــرکت گازپروم که ارزش آن 
حدود ۴۰ میلیــارد دلار برآورد می شــود 
نتیجه دیپلماســی فعال در دولت سیزدهم 
است. سفر دی ماه رئیس جمهور محترم به 
روسیه و دیدار وزیر محترم با مدیران ارشد 
این کشور فصل جدیدی در روابط دو کشور 

ایجاد کرد.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفت: در سفر 
بنده به روسیه، با مدیرعامل شرکت گازپروم 
در سن پطرزبورگ جلســه مهمی را برگزار 
کردیم و در آن جلســه دربــاره برنامه های 
مشــترک دو کشــور در حوزه نفت و گاز به 
جمع بندی رسیدیم. هفته گذشته نیز یک 
هیئت بلندپایه روسی از شــرکت گازپروم 

وارد تهران شــدند و برنامه ایــن بود که در 
ســفر آقای پوتین به تهران این تفاهم نامه 

راهبردی به امضا برسد.

6 محور راهبردی تفاهم نامه نفتی 
ایران و روسیه

وی افزود: تفاهم نامه شرکت ملی نفت ایران 
و شرکت گازپروم شــامل ۶ محور است که 
عبارت اند از: ۱- ســرمایه گذاری در توسعه 
میادیــن نفتی و گازی ۲- ســرمایه گذاری 
جهت تکمیل پروژه نیمه تمــام ایران-ال.
ان.جــی، تعریف پروژه هــای جدید ال.ان.

جی شناور )FLNG( و ال.ان.جی کوچک 
مقیاس )MiniLNG( ۳- ســوآپ گاز ۴- 
ســوآپ فرآورده نفتــی ۵- احداث خطوط 
فشــار قوی صادراتی ۶- انتقــال فناوری و 

تکنولوژی مربوط به نفت و گاز.
خجسته مهر تاکید کرد: تحریم خللی در این 
تفاهم نامه و انعقاد قراردادهای آن نمی کند، 
زیرا ایران و روسیه تصمیم دارند در شرایط 
تحریم مناســباتی راهبــردی بین یکدیگر 

تعریف کنند.

قرارداد توسعه میدان شادگان و کوپال 
دی ماه سال گذشته با روس ها امضا شد

مدیرعامل شــرکت ملی نفــت گفت: اگر 
روس ها در این تفاهم نامــه مصمم نبودند، 
نســبت به انعقاد قرارداد به ارزش ۴ میلیارد 
دلار اقــدام نمی کردند. گاهــی اوقات یک 
تفاهم نامــه برای اولین بار امضا می شــود و 
هیچ ســابقه ای درباره همکاری دو کشــور 
وجود ندارد. خــب در این مــوارد می توان 
شک و گمان داشت که آیا این تفاهم نامه به 
قرارداد منجر می شود و آیا دو کشور مصمم 

هستند.
وی افــزود: امــا توجه داشــته باشــید که 
قرارداد توسعه میدان شادگان دی ماه سال 

گذشته در مســکو بین دو طرف امضا شد. 
میدان کوپال هم در همان ســفر تنفیذ شد 
و الان این دو قــرارداد وارد مرحله اجرایی 
شده اند. قرار است روس ها نسبت به ساخت 
پمپ های درون چاهی اقدام کنند و الان در 
حال نصب تجهیزات در اســتان خوزستان 

هستند.

تاکید عالی ترین سطوح دو کشور
 بر اجرایی شدن تفاهم نامه ها

خجســته مهر گفت: بنابراین بــا توجه به 
پیشینه قرارداد ۴ میلیارد دلاری با روس ها 
و عملیات آنهــا در میادین ایــران، طبیعتا 
نباید تردیدی دربــاره مصمم بودن طرفین 
در تبدیل تفاهم نامه به قرارداد وجود داشته 
باشد و ما حداکثر تلاش خود را می کنیم که 

مراحل رسیدن به قرارداد زودتر طی شود.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفت: ضمن 
اینکه مقام معظم رهبری در جلســه با آقای 
پوتین و آقای رئیســی تصریــح کردند که 
این تفاهم نامه هــا مرحله اجرایی خودش را 
دنبال کند. در نتیجه مشــخص است که در 
عالی ترین ســطوح کشــور ایران و روسیه، 
این اراده برای به نتیجه رسیدن تفاهم نامه 

نفتی وجود دارد.
وی تاکید کرد: قبل از ســفر آقای پوتین به 
تهران، ما یک جلسه بسیار مهم با آقای نواک 
معاون نخست وزیر روسیه داشتیم که در آن 
جلســه نیز مفاد این تفاهم نامه مورد بحث 
قرار گرفــت و روس ها عزم جــدی در این 

حوزه داشتند.

 شرکت های روسی بعد از شکست 
 برجام، پروژه های نفتی ایران

 را ترک نکردند
خجسته مهر گفت: روســیه جزو بزرگترین 
کشــورهای تولیدکننده نفت خام اســت و 

تبحر آنها، تولید نفت در اقلیم های بســیار 
سخت و دشوار است. توانمندی و تکنولوژی 
شــرکت های روســی در تولید نفت بسیار 
بالاست و در نتیجه در توسعه میادین نفتی 
و گازی ایران قطعا از پس کار برمی آیند کما 
اینکه ســابقه آنها در ایران نیز این موضوع را 

نشان می دهد.
مدیرعامــل شــرکت ملــی نفــت گفت: 
شرکت های روســی به هیچ وجه در شرایط 
بعد از شکست برجام، پروژه های نفتی ایران 
را ترک نکردند و همیــن الان در تحریم در 
میادیــن نفت ایــران فعالیــت می کنند و 
از ظرفیــت پیمانــکاران داخلی اســتفاده 
می کننــد. پروژه های روس هــا در میادین 
پایدار غرب، آبان، دالپری، چشــمه خوش 
و پایدار شــرق در حال اجراســت. روس ها 
از شــرکت ایرانی نفــت و گاز غرب جهت 
بهره بــرداری از میادیــن نفتی اســتفاده 

می کنند.

تعریف مناسبات گازی با روس ها 
بر مبنای اصل تعامل سازنده به جای 

رقابت بازدارنده
وی اظهــار داشــت: ظرفیت بالایــی برای 
سوآپ و ترانزیت گاز روســیه از مسیر ایران 
وجود دارد که می توان یــک بازی برد-برد 
را برای طرفین تعریف کرد. توسعه میادین 
گازی ایران توســط روســیه بر اساس اصل 
»تعامل ســازنده به جای رقابت بازدارنده« 

اجرایی خواهد شد.
خجسته مهر گفت: ضمنا باید توجه داشت 
که در بازارهــای منطقه ای ایــران رقابتی 
بین دو کشــور وجود ندارد. وقتی مناسبات 
راهبردی بین دو کشــور ایجاد شود، تعامل 
ســازنده جای رقابت بازدارنــده حتی در 

بازارهای مشترک اعمال خواهد شد.

 سوآپ گاز روسیه در مراحل پایانی 
مذاکرات برای امضای قرارداد است

مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفت: درباره 
مدت زمــان لازم برای تبدیــل تفاهم نامه 
به قــرارداد باید عــرض کنم که بســته به 
پیچیدگی کار، زمان ها متفاوت خواهد بود. 
مثلا امضای قرارداد ســوآپ گاز و ســوآپ 
فــرآورده و انتقال تکنولــوژی زمان زیادی 
را نخواهد بــرد و حتی در موضوع ســوآپ 
گاز الان در مراحل پایانــی مذاکرات برای 

امضای قرارداد هستیم.
وی در پایــان گفــت: اما در مابقــی موارد، 
رســیدن به قرارداد زمان بیشتری خواهد 
گرفت، زیرا مطالعه میادیــن نفتی و گازی 
نیازمند زمان خاص خودش اســت که بعد 
از آن، طرح جامع توســعه میــدان تدوین 
می شــود و ســپس وارد مذاکرات فشرده 
می شــویم. بنده امیدوارم که تا سال آینده 
برخی قراردادهای توســعه ای بــه مرحله 

امضای قرارداد برسد.

ومیه به دریاچه عملیاتی می شود و:انتقال پساب بهداشتی تبریز و ار وزیر نیر

مدیرعامل برق پایتخت:

۴۰ درصد مشترکان تهرانی مشمول پاداش خوش مصرفی برق شدند
خریدار   مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق تهران بــزرگ با قدردانــی از همراهی 
ارزنده شهروندان تهرانی در کاهش مصرف 
برق، گفت: حدود ۴۰ درصد از مشــترکان 
تهرانی در ســال جاری مشــمول پرداخت 

پاداش خوش مصرفی شده اند.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت توزیع 
نیروی برق تهران بــزرگ کامبیز ناظریان 
افزود: مقرر شده است مشترکانی که الگوی 
مصرف را رعایت کرده و مصارف برق خود را 
نسبت به دوره مشــابه سال گذشته کاهش 
داده اند مشــمول پرداخت پــاداش ریالی 

شوند.
وی ادامــه داد: بر همین اســاس حدود ۴۰ 
درصد از مشترکان تهرانی موفق به کاهش 
مصرف برق خود شــده اند کــه پاداش های 

مصوب را بر روی قبــوض برق خود دریافت 
خواهند کرد.

مدیرعامل برق پایتخت گفــت: به ازای هر 
کیلووات ســاعت کاهش مصرف برق، ۵۰۰ 
تومان پاداش به مشترکان پرداخت خواهد 

شد.
ناظریــان ضمــن قدردانــی از همراهــی 
قابل تقدیــر شــهروندان تهرانــی از همه 
مشترکان برق این کلان شــهر درخواست 
کرد تا همچنان با رعایت راهکارهای ســاده 
مدیریت مصرف برق به ویــژه خودداری از 
استفاده از وسایل برقی پرمصرف در ساعات 
۱۲ تا ۱۸ به حفظ پایداری شبکه برق شهر 
تهران و کشــور در تابســتان ســال جاری 

کمک کنند.
 وزارت نیــروی دولــت ســیزدهم یکی از 

برنامه های خود بــرای همراهــی مردم با 
صنعت بــرق دربــاره کاهــش و مدیریت 
مصــرف را اختصاص پاداش به مشــترکان 

اعلام کرده است.
»علی اکبــر محرابیــان« وزیر نیرو ســال 

گذشــته گفته بود: مــردم بایــد از مزایای 
صرفه جویی در مصرف برخوردار شوند و اگر 
این موضوع محقق شود همکاری بیشتری با 

صنعت برق خواهند داشت.
وی برای تحقق این موضــوع مصوبه ای نیز 
از هیات دولت دریافت کــرد تا با اجرای آن 
مردم بــرای صرفه جویی بیشــتر ترغیب 

شوند.
چندی پیش هم وزیر نیرو گفت: بر اســاس 
مصوبه این وزارتخانه، مشترکانی که امسال 
مصارف برق خود را نســبت به ســال قبل 
کاهش دهند، پنج برابر قیمت خرید انرژی، 

پاداش دریافت می کنند.
محرابیان افزود: بر اســاس پیش بینی های 
انجام شده، مشــترکانی که انرژی برق را در 
ســطح الگو مصرف می کننــد اگر مصارف 

خود را نســبت به ســال قبل کمتر کنند به 
میزان صرفه جویی و کاهــش هر کیلو وات 

۵۰۰ تومان پاداش می گیرند.
وی ادامــه داد: قیمت فروش انــرژی برای 
کسانی که در ســطح الگو مصرف می کنند 
۱۰۰ تومان است که صرفه جویی کنندگان 
پنج برابر قیمت خرید انرژی پاداش دریافت 

می کنند.
محرابیان بــا بیان اینکــه در برخی مناطق 
که گرمسیری محســوب می شوند تا حدود 
یک هزار و ۵۰۰ مگاوات امکان صرفه جویی 
در مصرف برق وجود دارد، اظهار داشــت: 
این مشــترکان می توانند کولرهای گازی 
و وســایل پرُمصرف خود را امسال خاموش 
و پاداش قابل توجهی )بیــش از ۵۰۰ هزار 

تومان( دریافت کنند.



سخنگوی وزارت بهداشت خبر داد

وری سالم راه اندازی می شود سامانه ملی بار

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      2 مرداد 1401    شماره 1102

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا عنوان کرد
ونا تصمیمات جدید ستاد ملی کر

ســخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا ، تصمیمات جدید ســتاد ملی 
کرونا را تشریح کرد.عباس شیراوژن در خصوص مصوبات جلسه امروز 
ســتاد ملی کرونا گفت: با توجه به اینکه در بیشتر نقاط دنیا شاهد روند 
افزایشی ابتلاء به کرونا با زیر سوریه BA۵ هستیم ما مسئولان و عموم 
مردم باید مراقب باشــیم با عادی انگاری ها این روند شــتاب بیشتری 
نگیرد.وی افزود: در جلسه بر الزام اســتفاده از ماسک در هواپیما، قطار، 
مترو و اتوبوس و همچنین در اماکن زیارتی و هیئت های مذهبی تاکید 
شد.ســخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا عنوان کرد: فعال تر شــدن 
طرح شهید سلیمانی با همکاری بسیج مســتضعفین که به غربالگری 
و پیشــگیری توجه خاص دارد نیز از جمله مصوبات امروز ســتاد ملی 

مقابله با کرونا بود.
شــیراوژن گفت: تزریق نوبت یادآور واکســن پس از ۶ ماه از نوبت های 
قبلی، فعال تر شــدن مراکز تزریق واکســن و همچنین جدی تر شدن 
مراقبتهای بهداشــتی مرزی از دیگر مصوباتی اســت که در ستاد ملی 

مقابله با کرونا مورد تاکید قرار گرفت.

 دستور رئیس سازمان بازرسی در پی وقوع سیل 
در استهبان

رئیس سازمان بازرســی کل کشور با صدور دســتوری، به بازرس کل 
اســتان فارس مأموریت داد، ابعاد مختلف حادثه و روند امدادرسانی به 

سیل زدگان را مورد نظارت و ارزیابی قرار دهد.
 به نقل از روابط عمومی سازمان بازرســی کل کشور، در پی وقوع سیل 
در شهرســتان اســتهبان در عصر دیروز )ســی و یکم تیرماه( و فوت و 
مصدومیت تعــدادی از هموطنان، ذبیح الله خدائیان رئیس ســازمان 
بازرســی کل کشــور ضمن تســلیت به خانواده جانباختگان و آرزوی 
ســلامتی برای مصدومین، با صدور دســتوری به کاظم اکرمی بازرس 
کل اســتان فارس، به وی مأموریت داد با حضور در در مناطق ســیل 
زده، ابعاد و زوایای مختلف حادثه و روند امدادرسانی به سیل زدگان را 
مورد نظارت جدی و دقیق قرار دهــد و در صورت وجود قصور یا تقصیر 
احتمالی از سوی هر یک از دســتگاه ها، مراتب را جهت رسیدگی های 

بعدی گزارش کند.
بنابراین گزارش ســی و یکم تیر ماه، بارش شــدید باران در شهرستان 
استهبان حوالی سلطان شــهباز، طغیان رودخانه رودبال و وقوع سیل 

را به دنبال داشت.

معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران مطرح کرد
 جمع آوری معتادان بالای ۶۰ سال و کمتر

 از ۱۸ سال در تهران

معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران گفت: امروز با افتخار 
می گوییم که می توانیم معتادان بالای ۶۰ ســال و کمتر از ۱۸ ســال را 
پذیرش کنیم. محمد امیــن توکلی زاده در آئین افتتــاح ۶ مرکز گروه 
خاص و منع پذیرش آسیب دیدگان اجتماعی گفت: بزرگترین چیزی 
که ما را در قــرارگاه و در کنار یکدیگر قرار داد فرمایشــات مقام معظم 
رهبری بود.وی ادامه داد: تمامی دســتگاه های متولــی برای انجام کار 
خیر و برداشتن باری بزرگ پای کار آمدند ابتدای امر گمان می کردیم 
کار بسیار دشوار است اما با کنار رفتن آرم ها و قرار گرفتن آرمان ها کنار 

یکدیگر توانستیم کار را پیش ببریم.
توکلی زاده با اشــاره به قرارگاه اجتماعی گفت: کار گروهی این قرارگاه 
تبدیل به مدلی جدید برای انجام فعالیت ها شــد درست است که هنوز 

در ابتدای راه هستیم اما مسیر را درست تشخیص دادیم.
معاون امور اجتماعی و فرهنگی شــهرداری تهــران تصریح کرد: منع 
پذیرش معتادان بالای ۶۰ ســال یکی از مهمترین آسیب هایی بود که 
وجود داشت و این دســته از معتادان را نمی توانستیم پذیرش کنیم اما 
امروز با افتخار می گوئیم یاور شــهرهای تهران این دسته از معتادان را 
پذیرش می کننــد.وی گفت: همچنین با افتخــار می گوئیم که مکانی 
برای جمع آوری معتادان صغر سن ایجاد شده اســت و می توان آنها را 

مورد پذیرش قرار داد.
توکلی زاده بیان کــرد: امیدواریم بــا راه های جدیــد بتوانیم تمامی 

مشکلات موجود را حل کنیم.

رئیس مرکز مدیریت شبکه وزارت بهداشت:
۱۷ هزار میلیارد تومان اعتبار برای اجرای برنامه 

پزشک خانواده نیاز است
 رئیس مرکــز مدیریت شــبکه وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی گفت: برای اجرای برنامه پزشــک خانواده شهری و پوشش 
۵۷ میلیون نفر جمعیــت در این حوزه بالغ بر ۱۷ هــزار میلیارد تومان 
اعتبار نیاز داریم.مصطفی رضایی در کارگاه آموزشی معاونان بهداشت 
دانشگاه های علوم پزشکی کشــور در هتل قلب تهران اظهارداشت: اگر 
سهم وزارت بهداشــت از ۳۷ هزار میلیارد تومان مالیات ارزش افزوده 
کامل و به موقع پرداخت شود در اجرای برنامه مشکلی نخواهیم داشت 
که با پیگیری های وزارت بهداشت و مجلس، ســازمان برنامه و بودجه 

قول همکاری داده است.  
وی با اشــاره به اینکه یکی از راهبردهای اصلی سند تقویت نظام شبکه 
که در اجلاس پیشــین معاونان بهداشــت از آن رونمایی شد، اجرای 
برنامه پزشک خانواده و نظام ارجاع اســت، افزود: باید زیرساخت های 
اجرای این برنامه و منابع مالی آن تامین شــود تا برنامه دچار مشکلات 
اجرایی مانند اســتان های فارس و مازندران نشود.رضایی خاطرنشان 
کرد: بند الف ماده ۷۴ برنامه پنج ساله ششم توســعه کشور بر استقرار 
ســامانه پرونده الکترونیک ســلامت و پزشــک خانواده تاکید دارد؛ 
بنابراین قرارگاه ملی نظام شــبکه در نخســتین قدم در ســتاد وزارت 
بهداشــت شــکل گرفته اســت که یکی از کارگروه های آن پزشــک 
خانواده و نظام ارجاع اســت.رئیس مرکز مدیریت شبکه تصریح کرد: 
در بخش زیرساختی برای اجرای برنامه پزشک خانواده نیازمند ۲ هزار 
و ۹۱۵ مرکز خدمات جامع سلامت شهری هســتیم که ۲ هزار و ۷۸۰ 
مرکز داریــم و ۱۳۵ مرکز باید راه اندازی شــود همچنین به حدود ۲۲ 
هزار پایگاه ســلامت و هشــت هزار مطب نیاز داریم که اکنون ۱۰ هزار 
پایگاه در اختیار داریم.   رضایی با بیان اینکه نســخه ۰۳ برنامه پزشک 
خانواده شــهری ۱۴ گام اجرایی دارد، افزود: ارائه خدمات سرپایی در 
بستر الکترونیک، اســتقرار پرونده الکترونیک در سطوح دو و سه، تهیه 
راهنماهای بالینی خدمــات، اصلاح نظام پرداخت پزشــک خانواده، 
الزامی کردن ارجاع الکترونیک از ســطح یک به سطوح دو و سه و نظام 

پایش و ارزشیابی از جمله مهم ترین گام ها است.

شهر

معاون فرهنگی مرکز رســیدگی به امور مساجد گفت: 
مساجد می توانند محور اجرای سیاست های حمایتی 

دولت باشند.
حجت الله ذاکر معاون فرهنگی مرکز رسیدگی به امور 
مساجد، در خصوص نقش مساجد در تشویق زوج های 
جوان به فرزند آوری گفت: مســاجد می توانند بازوی 
اجرایی دولت در اجرای قانون جوانی جمعیت باشــند. 
بخش زیادی از سیاست ها به کمک مساجد می توانند 
اجرایی شــوند؛ وقتی دولت برای فرزند آوری بسته ای 
را به زوج های جوان اختصاص می دهد؛ بخشــی از این 

کمک ها می تواند از طریق مساجد به سرانجام برسد.
ذاکر با اشاره به اینکه مســاجد می توانند محور اجرای 

سیاســت های حمایتی دولت باشند؛ گفت: 
دولــت و دســتگاه های اجرایــی می توانند 
بودجه هایی را که بــرای موضوع فرزند آوری 
در نظر گرفته اند از طریق صندوق های قرض 
الحسنه مساجد به شــکل وام های بلاعوض 
یا بدون ســود در اختیار خانواده ها قرار دهد؛ 
مساجد همچنین محل های بسیار مناسبی 

برای عرضه تسهیلاتی اســت که دولت و دستگاه های 
اجرایی برای اجــرای قانون جوانــی جمیعت در نظر 
گرفته اند؛ اگر قرار است اجناســی با تخفیف در اختیار 
زوج ها قــرار بگیرد؛ یا برای تأمیــن مایحتاج مورد نیاز 
در امر تربیت فرزند؛ بحث فرزنــد آوری یا بحث بیمه؛ 

دستگاه هایی که متولی هستند می توانند از 
طریق مســاجد این قبیل اقدامات را به پیش 
ببرند.معاون فرهنگی مرکز رسیدگی به امور 
مساجد افزود: اگر مساجد در کنار دستگاه ها 
قرار بگیرند و دستگاه های اجرایی مساجد را 
بازوی اجرای سیاســت های خود قرار دهند؛ 
در آن صورت زمانی که امام جماعت توصیه 
و تبلیغ و فرهنگ سازی در زمینه فرزند آوری می کند 
دســتش برای حمایت از خانواده ها باز اســت؛ در این 
شــرایط امام جماعت می تواند کمک هایی به زوج های 

جوان داشته باشد یا وامی را به آنها اختصاص بدهد.
ذاکر با اشــاره به ظرفیــت امام جماعت بــرای ترویج 

فرزنــدآوری گفت: عــلاوه بر موقعیت مســاجد، امام 
جماعت هم زمانی که توصیــه ای در بحث فرزند آوری 
می کند؛ اگــر در کنار آن بتواند کمکــی هم به زوجین 
داشته باشــد؛ می تواند از آنان پشــتیبانی بکند؛ امام 
جماعت یا دفتر مســجد می تواننــد زوج های جوان را 
به مراکز مربوطه که حامی هســتند معرفی کنند؛ اگر 
دســت امام جماعت در این حوزه پر باشــد؛ وقتی که 
توصیه ای به فرزنــد آوری می کند؛ حداقل یک حرکت 
اقدام عملیاتی هم بتواند انجام دهد؛ طبیعی اســت که 
می تواند گوشه ای از تشــویق به فرزندآوری را با کمک 
دستگاه های متولی بگیرد و انجام وظیفه کند تا اینکه 

به حرف ها و دعوتی که می کند ترتیب اثر داده شود.

داستان چند ســاله متروی پرند این روزها به قسمت 
های خوب رسیده است، چراکه بعد از توافق میلیاردی 
شهرداری تهران و شهر جدید پرند و تزریق منابع مالی 
به پروژه، حالا تست سرد مسیر این خط نیز با موفقیت 

انجام شده است.
 بالاخــره بعد از مدتها عملیات تســت آزمایشــی ۱۹ 
کیلومتر از مسیر باقی مانده خط متروی تهران -پرند با 

موفقیت انجام شد.
تست آزمایشی یا تست سرد این مسیر ۱۹ کیلومتری 
در حالی انجام شــد که مدیران متــروی تهران در نظر 
داشتند تا عملیات زیرســازی این خط مترو مثل ریل 
گذاری، پل ها و نحوه حرکــت قطار بر روی ریل را چک 
کنند تا در مورد اســتحکام و دقــت در جاگذاری ریل 

اطمینان حاصل شود و آنطور که مدیرعامل 
شرکت مترو می گوید: تســت سرد یا تست 
ســخت افزاری این ۱۹ کیلومتر با موفقیت 

انجام شد.
مســعود درســتی، با بیان اینکه مطالعات 
خط متروی تهران تا پرند در ۱۷ ســال پیش 
انجام شــده و در سال ۹۱ ســاخت این خط 

مترو به شــهرداری تهران واگذار شد، گفت: شهرداری 
تهران نیز در دو مرحله ۳۰ کیلومتــر از این خط مترو 
را به بهره بــرداری رســاند، به گونه ای کــه در مرحله 
اول از ایســتگاه شــاهد در خط یک تا ایستگاه متروی 
شــهرآفتاب و بعد از آن تــا فــرودگاه بین المللی امام 
خمینی )ره( را به بهره برداری رســاند، اما ۲۰ کیلومتر 

باقی مانده آن تا شــهر پرند در انتظار تأمین 
مالی از ســوی شــهر جدیــد پرند بــود که 

خوشبختانه این مهم محقق شد.
وی با بیان اینکــه ۲۰ کیلومتر خط متروی 
تهران به پرند در یک لاین مورد تســت سرد 
قــرار گرفت کــه موفقیت آمیز بــود، گفت: 
امیدواریم بتوانیم تا پایان ســال یک لاین از 
این مســیر را مورد بهره برداری قرار دهیم و در ســال 

آینده خط ۲ این مسیر نیز اجرایی شود.
 پرند یکی از شــهرهای اقماری اطراف تهران است که 
تنها ۳۰ کیلومتر با تهران فاصله دارد و در  ســال های 
اخیر رشد پرشتابی در حوزه جمعیت پذیری داشته به 
گونه ای که پیش بینی شده است تا سال ۱۴۰۵ تعداد 

ساکنان آن به مرز ۷۰۰ هزار نفر برسد. بررسی ها نشان 
داده است که مردم این شهر برای کار، تحصیل و سایر 
امور روزانه، تردد بالایی به پایتخــت دارند؛ به گونه ای 
که براســاس آمارهای ترافیکی اعلام شده، روزانه ۳۰ 
تا ۴۰ هزار نفر بین تهران و پرند تــردد دارند که عمده 
این افراد از وســایل حمل و نقل شخصی برای طی این 
مسافت اســتفاده می کنند.تردد بالای مردم به پرند و 
تهران مسئولان استان تهران را به این فکر انداخت که 
هم برای کاهش حجم ورودی خودروهای شخصی به 
تهران و هم به منظور کاهش تصادفات در جاده تهران- 
ساوه خط متروی تهران را به پرند برسانند. این تصمیم 
۱۷ سال پیش گرفته شد و سالهاست مردم پرند چشم 

انتظار رسیدن قطار مترو به شهرشان هستند.

جمعیت

و متر

خریدار  سخنگوی وزارت بهداشت از راه 
اندازی سامانه ملی »باروری سالم« باهدف 
هوشمندسازی خدمات بهداشتی-درمانی 
حوزه ســلامت مــادران بــاردار و درمان 
نابــاروری خبــرداد وگفت: چیــزی تحت 
عنوان گشــت بارداری درمراکز بهداشتی 
ودرمانی وجــود نــدارد وکلیــه خدمات 
ازطریق سامانه یکپارچه باروری سالم ارائه 

می شود.
پدرام پاک آیین با اشاره به اجرای ماده ۵۴ 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
توسط وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی افزود: این وزارتخانه برای حمایت 
از ســلامت مادر باردار، ارتقاء مراقبت های 
بهداشتی در دوران بارداری، زایمان ایمن 
و  هوشمندســازی خدمــات بهداشــتی 
درمانی حــوزه ســلامت مــادران اقدام 
به راه اندازی ســامانه ای ملی  و یکپارچه  
کرده اســت. در ایــن ســامانه،   اطلاعات 
مادران باردار و  همین طــور افراد نابارور و 
خدماتی کــه  مراکز بهداشــتی، درمانی، 
آزمایشــگاهها، مراکز درمــان ناباروری و 
مراکــز تصویربرداری در بخــش دولتی و 
خصوصی به  اشخاص ارائه می کنند، ثبت 

و ارزیابی می شود.  
سخنگوی وزارت بهداشــت با اعلام اتصال 
ایــن ســامانه الکترونیک به ســامانه های 
نظام پزشکی، بیمه ها،  ســامانه »سپاس« 
و ســامانه »ســیب« که  بانــک اطلاعاتی 
مرجع سلامت به شــمار می آید، همچنین 
آزمایشــگاه هــا و مراکز تصویربــرداری، 
تصریح کرد : ســامانه حاضر، ســامانه ای 
پیشــرو برای  ارتقای  مراقبت ها و خدمات 

مبتنی بر ســلامت مادر و کودک  از یک سو 
ومؤثرســازی درمان ناباروری از سوی دیگر 

است.  
پاک آیین  همچنین با رد برخی شــایعات 
گفت : چیزی تحت عنوان »گشت بارداری« 
در مراکز بهداشــتی ودرمانی وجود ندارد و 
کلیه خدمات  بهداشــتی، درمانی و مشاوره 
ای درباره بــارداری و درمــان ناباروری در 
سطوح مختلف توسط پزشــکان، ماماها و 
بهورزان به طور حضوری یا از طریق سامانه 

یکپارچه باروری سالم  ارائه می شود.
وی در بخــش دیگری از اظهــارات خود به 
امکانات سامانه باروری سالم اشاره و تصریح 

کرد: کاربــران اعم از مادران بــاردار و افراد 
نابارور از  طریق این سامانه خدمات مشاوره 
ای تلفنی رایگان و  پیامــک های مراقبتی 

دریافت خواهند کرد.
ســخنگوی وزارت بهداشــت همچنین  با 
تکذیب برخی شایعات مبنی بر  ارتباط بین 
این ســامانه و  تغییر در مرجع صدور مجوز 
ســقط جنین گفت: پیش از ابــلاغ قانون 
حمایــت از خانواده و جوانــی جمعیت هم  
ســقط جنین جز در مواردی که به موجب 
قانون استثنا شده اســت، ممنوع بود، نه در 
اختیار والدیــن و یا پزشــکان. در واقع این 
موضوع همواره در صلاحیت مراجع قضایی 

قــرار داشــته  و از طریق پزشــکی قانونی 
صورت می گرفته  و  نظام ســلامت در این 

مورد ذیصلاح شناخته نمی شد.
وی با ارائه توضیحاتی بیشتر درباره سامانه 
ملی باروری ســالم ادامــه داد : از زمانی که 
مادر باردار به پزشــک مراجعــه می کند و 
درخواست آزمایش یا ســونوگرافی صورت 
می گیــرد، نتایــج  در این ســامانه  ثبت  و 
مجموعه اقدامات در آن  بارگذاری می شود.

وی با بیــان این کــه یکــی از امکانات این 
ســامانه، پنل یکپارچه نســخه نویســی 
الکترونیک است، گفت: پزشکان صرف نظر 
از این که بیمار آنها تحت پوشش کدام یک از 

بیمه ها باشد، می توانند با امضای دیجیتال 
از خدمات یکپارچه این ســامانه اســتفاده 

کنند.
پاک آیین سیاســت وزارت بهداشــت در 
حوزه جمعیت را  آسان سازی و ارزان سازی  
دسترسی مادران به ویژه در دوره بارداری 
و شیردهی به تسهیلات و خدمات مشاوره 
ای پزشــکی و گسترش پوشــش بیمه ای 
هزینه  زایمان آنها دانســت و گفت: درمان 
نابــاروری  و تقویــت نهادها و مؤسســات 
تخصصی این حــوزه از اولویت های وزارت 

بهداشت  است.
ســخنگوی وزارت بهداشــت همچنین از 
برنامه ایــن وزارتخانه برای توســعه مراکز 
درمان نابــاروری خبر داد و  افــزود: در هر 
نقطه ای که دانشــگاه علوم پزشکی وجود 
دارد، دســت کم یک مرکز سطح دو درمان 
ناباروری ایجاد می شــود تا دسترسی مردم 

به این خدمات آسان و ارزان شود.  
پــاک آیین گفــت: خوشــبختانه کمتر از 
۲۵ درصد زوجین نابــارور نیازمند درمان 
تخصصی مانند آی وی اف هســتند و بخش 
بیشتری از آنها با درمان ساده تر، فرزندآوری 

خواهند داشت.
وی عقیم  ســازی دائــم زنان و مــردان و یا 
مواردی را  که احتمال برگشــت  پذیری در 
آنها ضعیف یا بسیار دشــوار باشد، به دلیل 
عوارض پزشکی مطابق قانون ممنوع خواند 
و  اضافه کرد: مواردی که بارداری برای مادر  
اولا خطــر جانی یا عوارض جســمی جدی 
داشته باشد، ثانیا راه دیگری  نداشته و ثالثا 
دفع ضرر  با پیشــگیری های موقت ممکن 

نباشد، از این قاعده مستثناست.

مساجد می توانند محور اجرای قانون جوانی جمعیت باشند

وی پرند تا پایان سال افتتاح یک لاین متر

شهردار تهران: 

ونده ساماندهی معتادان متجاهر در حال بسته شدن است پر
خریدار   شــهردار تهران گفــت: پس از 
گذشت هفت ماه از یک بحران عبور کردیم 
و هم اکنــون پرونده ســاماندهی معتادان 

متجاهر در حال بسته شدن است.
 علیرضــا زاکانی در مراســم افتتاح ۶ مرکز 
گروه خاص و منع پذیرش آســیب دیدگان 
اجتماعــی افــزود: خدمت، مشــارکت و 
پیشــرفت ســه کلمه ای بود که بر اساس 
آن کارکردهای ما در شــهر آغاز شــد و هم 
اکنون پس از هفت ماه از یــک بحران عبور 
کردیم و امروز دوره تثبیت و بســتن پرونده 
اســت در کنار آن از مدت ها قبل کارگروه 
های کودکان کار شــکل گرفت تا بتوانیم به 
این طفلان معصومی که در حال اســتثمار 
شــدن هســتند کمک کنیم که گام بعدی 
انجام اقدامــات لازم برای تکــدی گران و 
بستن این پرونده اســت.  وی با بیان اینکه 
امروز همه باید دســت به دست هم،  مسیر 
خدمت را دنبال کنیم، اظهار داشــت: کلمه 
بعدی مشــارکت بود و تلاش کردیم که من 
ها را کنار بگذاریم و ما شویم، این کار انجام 

شده بسیار خوب بود که حداقل ۱۴ دستگاه 
در آن مشارکت داشــتند.  به گفته شهردار 
تهــران، در کنار مراکز یاورشــهر، مراکزی 
چون فشــافویه، زیادیان و سروش در جای 
جای شــهر ما وجود دارد و ضرورت دارد که 
این کارها تبدیل به یک فرهنگ شــود لذا با 
افتخار جمع ما در کنــار هم حضور یافتند و 
این مساله حکایت از شکل گیری یک اراده 
جمعی است و مشارکت همه نهادها زمینه 

این خدمت را فراهم کرده است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: 
اینکه می گوییــم خانــواده و ناموس ما در 
کف خیابان است و باید مشــکل آنها را حل 
کنیم، حاکی از یک نگاه متفاوت اســت چرا 
که در گذشــته می گفتند باید این افراد به 
حال خودشان باشند و آن را یک نوع زیست 

شهری می دانستند.  
زاکانی ادامه داد: کلمه ســوم پیشرفت بود 
و پیشــرفت مادی و معنوی شــهر در گرو 
مشارکت و خدمت است و مردم باید در یک 
سطح عالی، احساس خدمتگزاری و نوکری 

کنند و شایسته این خدمت هستند مردم و 
گروه های جهادی باید این کار را در دســت 
بگیرند و تکمیل کننــد و ما افتخار کنیم که 
شــهر ما بی توجه به این معضلات نیست و 
گام به گام به سمتی برویم که به لطف الهی 
پرونده این موضوع و موضوعاتی از این دست 
که موانع پیشرفت جامعه هستند را ببندیم.

به گفته وی، قولی به افراد آسیب دیده ای که 
در این کمپ ها هستند، می دهیم و آن این 
است که همه تلاش ما خدمت به شما است 
و قولی از شــما می خواهم که تلاش کنید 
متحول و سربلند و تبدیل به افتخار جامعه 
شوید.شــهردار تهران خاطرنشــان کرد: 
واقعیت تلخ این اســت که به هر دلیلی این 
افراد هستند و مهم تغییر نوع نگاه و نوکری 
و خدمت به آنها است و باید شرایط را فراهم 
کنیم که این افراد بر مدار درســت خود قرار 
بگیرند لــذا گام اول در قــرارگاه را معطوف 
به این افراد قرار دادیــم و تلاش کردیم این 
مســاله را طوری دنبال کنیم که رویه های 
گذشته تکرار نشود و در فرایند چندبخشی 

ناظر به بازســازی شــخصیتی و جسمی و 
مهارتهای لازم برای اشــتغال در کنار توجه 
به خانــواده هــای آنها و ایجاد پیوســتگی 
بین خانواده و معتــاد و نهایتا نقش آفرینی 

اجتماعی آنها، رویه ای را دنبال کنیم.  
 این ۶ مرکز ظرفیت پذیــرش ۳ هزار معتاد 
متجاهر را دارد و مراحل درمان،  سم زدایی، 

توانمندســازی،  هویت یابی و بازگشت به 
خانواده و جامعــه برای آنهــا در این مراکز 
انجام می شود همچنین بر اساس مصوبات 
قرارگاه اجتماعی، مراحل کامل راه اندازی 
و پذیرش ســه گروه منع پذیرش بالای ۶۵ 
سال، زیر ۱۸ ســال و زخم باز را شهرداری 

تهران تقبل کرده است



مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان اصفهان:

فرهنگ مهارت آموزی باید جایگزین مدرک گرایی شود

استان

اصفهان-مریــم مومنی مدیرکل آمــوزش فنی 
و حرفــه ای اســتان اصفهان بر لــزوم ایجــاد فرهنگ 
مهارت آموزی در محیط کار واقعی به جای مدرک گرایی 
و اســتفتده از ظرفیت صنوف و صنایــع جهت اجرای 

آموزش های مهارتی تاکید کرد.
آرش اخوان طبسی در نشســت خبری فنی  وحرفه ای 
اســتان اصفهان با خبرنگاران و به مناســبت هفته ملی 
مهارت، اظهار کرد: در مجموعه آموزش فنی و حرفه ای 
اســتان اصفهان معتقدیم که برای بهبود خدمت رسانی 
به مردم، باید ابتدا نگرش به ارائه خدمت  را تغییر دهیم. 
مدل های سنتی آموزشی پاســخگوی نیاز امروز کشور 
نیســت و در آینده با این نگاه دچار بحران های جدی در 
تأمین نیروی انســانی مورد نیاز صنایع و صنوف و بنگاه 

های اقتصادی خواهیم شد.
وی در ادامه گفت: امــروزه در جامعه دغدغه اشــتغال 
وجود دارد اما صاحبان صنایع و صنــوف از کمبود نیرو 
صحبت می کنند. چگونه می شــود که صنایع و صنوف 
نیاز به نیروی کار دارند اما در کشــور صحبت از کمبود 
کار است؟ در چندسال گذشته در آموزش فنی وحرفه ای 
اســتان اصفهان همه تلاش بــر این بوده اســت که از 
شــیوه عرضه محور به ســفارش محور حرکت کنیم.به  
طورکلی ۴۰۰ واحــد صنفی در طرح آمــوزش دوگانه 
با فنی وحرفه ای همکاری می کنند کــه به معنای ۴۰۰ 

کارگاه مجهز صنعت به روز است.
مدیرکل فنــی و حرفه ای اســتان اصفهــان ادامه داد: 
اعتقاد بر این اســت کــه در نظام های موفق آموزشــی 
دنیا، دولت نمی تواند مجری آموزش و تکنولژِی باشــد؛ 
چراکه در رشــته مهارتی با توجه به تغییــرات به روز و 
شــدید تکنولوژی در صنعت، دولــت نمی تواند آخرین 

تکنولوژی را به کارگاه ها بیاورد.
وی تصریح کرد: ارتباط بسیار قوی با صنایع و صنوف در 
دســتور کار فنی و حرفه ای بوده و اعتقاد بر این است که 

باید در امر آموزش بخش خصوصی نیز با صاحبان صنایع 
و صنف ارتباط بگیرند. تعامل دو ســویه موجب می شود 
نیاز واقعی صنعت گرفته شود و با شناخت صحیح از نیاز 
بازار کار، برنامه ریزیهای لازم  انجام  شــود وآموزش های 

اثرگذاری داشته باشیم.
اخوان طبســی تصریح کرد: در همین راستا برای افراد 
جویای کار، نظام آموزشی دوگانه پیشنهاد می شود که 
دو ســوم آموزش در محیط کارگاهی و مابقی در محیط 

واقعی کار بوده است. 
وی گفت: حدود هزار نفــر در این روش آموزش دیده اند 
و بهترین اصنافی که افراد در آن به کار مشــغول شده اند 
شــامل صنف خدمات خودرو ســبک اصفهان و صنف 
برق خودروی اصفهان بوده اســت. به طــور کلی ۴۰۰ 
واحد صنفی در طرح آموزش دوگانــه با فنی و حرفه ای 
همــکاری می کنند که بــه معنــی ۴۰۰ کارگاه مجهز 
صنعت به روز اســت. همچنیــن ۳۶ نمایندگی خودرو 
در این طرح درحال همکاری اســت کــه از مجهزترین 
کارگاه های فنی و حرفه ای تجهیزات بهتری دارند. این 
سیستم در کشور درحال اجرا شدن است و به طور قطع 

می توان گفت در اصفهان بسیار کامل تر اجرا می شود.
مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای اســتان اصفهان ادامه 
داد: یکی دیگر از طرح های در دستور کار، مهارت آموزی 
در محیط کارواقعی است که اعتقاد بر این است اگر همه 
آموزش ها در آموزش دوگانه جای نگیــرد، از این طرح 
استفاده  شود. در این طرح ســعی بر این است که بخشی 
از این طرح در محیط کار واقعی بــرای فرد تحت عنوان 
کارآموز اجرا شــود تا ضعــف تجهیــزات در کارگاه ها 

پوشش داده شود.
وی اظهار کــرد: به برکت ســفر ریاســت جمهوری به 
اصفهان، فنی وحرفه ای استان توانست بیشترین اعتبار 
تجهیزاتی را بگیرد که در صــورت تخصیص یافتن این 
اعتبارات، شــاهد تغییــر در تجهیزات برخــی مراکز 

سطح اســتان خواهیم بود. در همین راستا تاکنون ۱۶۵ 
میلیارد تومان مصوب شــده اما هنــوز تخصیص نیافته 

است. 
مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای اســتان اصفهان افزود: 
در مباحث روستایی و شهرســتان ها، رصدخانه مهارتی 
در مجموعــه اداره کل راه انــدازی شــده اســت. برای 
برنامه ریزی آتی اســتان اصفهان دو نگاه وجود دارد؛ در 
برخی مشــاغل پررونق که متقاضی بیشتری دارند این 
رشته ها در دســتور کار قرار می گیرند و برخی از مشاغل 
تحت عنوان مشــاغل نوظهور با دیــدگاه آینده پژوهی، 
در رصدخانه مهارت بررسی می شــوند، به طور قطع در 
چند سال آینده شــاهد حذف بسیاری از مشاغل سنتی 
خواهیم بود که کسب وکارهای دیجیتالی جایگزین آنها 

خواهد شد.
وی در ادامه افزود: یکــی از اقدامات اصلی در دســتور 
کار، شناســایی مشــاغل آینده در بازه های چندساله 
و برنامه ریــزی برای آنها اســت. در همین راســتا باید 
مربی هایی شناســایی، صاحبان صنوف و صنایع دعوت 
شوند و برنامه ریزی برای حرکات آتی صورت گیرد، این 

طرح حدود یک سال است که در دستور کار استان قرار 
دارد.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای اســتان اصفهان اضافه 
کرد: طرح بســیار ویژه دیگری از سمت ریاست سازمان 
فنی و حرفه ای کشــور، طرح »کهــاد« مهارت آموزی 
است که ویژه دانشجویان دانشگاه ها است و در این طرح 
با دانشــگاه ها تفاهم نامه هایی امضا می شود و در استان 
اصفهان نیز با دانشــگاه صنعتی اصفهان تفاهم نامه ای 
منعقد شــده اســت. در این طرح بین ۱۸ تــا ۲۴ واحد 
درسی دانشــجویان در زمانی بین ۵۰۰ تا ۷۰۰ ساعت 
آموزش مهارتی، معادل سازی می شود و دانشجویان در 
قالب مراکز توانمندســازی، دانشــجویان دوره آموزش 

مهارتی می بینند.
وی گفت: یکی از مشــکلات اصلی این اســت که برای 
دانشجویان فارغ التحصیل شــده از دانشگاه، بازار کاری 
وجود ندارند؛ بنابراین تلاش انجام می شــود تا در قالب 
این طرح دانشــجویان توانمند شــوند و پــس از اتمام 
تحصیلات به وســیله ارتباط گرفته شــده، متناسب با 

رشته تحصیلی خود و نیاز بازار وارد بازار کار شوند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اهواز - محمد مجدم اولین نشست هم اندیشی 
با تولید کنندگان صنعتی مســتقر در شــهرکهای 
صنعتی استان خوزســتان با هدف ارائه چالش ها و 
نیاز های پیش روی شرکت اروندان و دستاوردهای 

شرکتهای تولیدی برگزار شد.
دکتر عیسی نویری رییس پژوهش و توسعه شرکت 
نفت و گاز اروندان با خیر مقدم به ۲۴ شرکت حاضر، 
هدف از نشســت را آشــنایی طرفین با چالش ها و 
توانمندی های یکدیگر دانســت و افــزود: نگاه ویژه 
شــرکت نفت و گاز اروندان اســتفاده حداکثری از 
ظرفیت های داخلی استان خوزستان است و در این 
راستا این شرکت زمینه ســازی های بسیاری انجام 
داده، لکن امیدواریم شــرکت هــای تامین کننده، 
سازنده و مشاور استان با آشــنایی بیشتر از پروژه ها 
و چالش های شــرکت نفت و گاز ارونــدان به عنوان 
دومین تولید کننده بزرگ نفت کشــور، به شــکل 
فعالانه تری در فرآینده های تامین نیاز ما ورود کنند. 
وی ادامه داد: هنوز در استان توانمندی های بالفعل 
نشده متعددی وجود دارد که در کنار همه این تلاش 
ها جهت اســتفاده از این ظرفیت ها، دو راهکار مهم 
دیگر میتواند نخســت روزآمد شدن توانمندی های 
شــرکت های اســتان مطابق با چالش ها و نیازهای 
اکنون ما و صنعــت نفت جنوب و دیگری تشــکیل 

خوشــه و هلدینگ یکپارچه در آینده جهت شرکت 
در مناقصات بزرگ باشد.

در ادامه این جلســه مهندس روزبه کریمی، رییس 
سفارشــات و کنترل موجودی تدارکات و امور کالا و 
سرپرست ساخت داخل شــرکت نفت و گاز اروندان، 
با اشاره به اهمیت توجه به سامانه ستاد اظهار داشت: 
نیاز است همه شرکت ها به طور مستمر سامانه ستاد 
را رصد کرده و در شــرکت نفت و گاز اروندان نیز یک 
هماهنگ کننــده واحد جهت تســهیل ارتباط بین 
شرکت های سازنده-تامین کننده با ادارات ساخت و 
خرید تعیین شده است. وی با بیان فراهم بودن زمینه 
ها و شرایط خوب طرح ســاخت اول افزود: در استان 
خوزســتان با وجود صنایع بزرگ نفت و پتروشیمی 
نبود تولیــد کننده قــوی اقلام پرمصرفــی که نیاز 
مســتمر اســت همچون گیج، اتصالات و بیرینگ 

احساس می شود.

کرمانشــاه -حســنا فخــارزاده مدیرکل 
اســتاندارد استان کرمانشــاه از افزایش نظارت ها بر 
کیفیت بنزین جایگاه های ســوخت کرمانشاه خبر 

داد.
مهدی حسین پور گفت : مســئول نظارت بر کیفیت 
بنزین سازمان ملی استاندارد اســت و برای کنترل 
کیفیت بنزیــن مصرفی و انطباق با اســتاندارد ملی 
ایران از بنزین عرضه شــده در جایگاه ها و تولید شده 

در پالایشگاه کرمانشاه نمونه برداری می شود.
به گفته مدیرکل اســتاندارد استان کرمانشاه تمرکز 
ســازمان ملی اســتاندارد بر تولید و توزیع بنزین با 
کیفیت اســت، با نظارت هایی که برای ایجاد کیفیت 
در بنزین هــای تولیــد داخل ایجاد شــده اســت 
امیدواریم شــاهد تولید و توزیع بنزیــن با کیفیت 

مناسب در کشور باشیم.
مدیرکل اســتاندارد استان کرمانشــاه تصریح کرد: 
کیفیت بنزیــن با اندازه گیــری پارامتر هایی همچو 
چگالی، فشــار بخار، میزان صمغ موجود در بنزین، 

گوگرد و عدد اکتان بنزین تعیین می شود.
حســین پور بر ضرورت کنتــرل و نظارت ها پس از 
تولید تاکید کــرد و گفت: مراحل پــس از تولید در 
بحث آلایندگی ها بســیار مهم و با ارزش است و باید 
نظارت و کنترل هــای دوره ای صورت پذیرد و بنزین 

شــامل ترکیب ۱۵۰ نوع ماده مختلف اســت که در 
اثر ســوختن بســیاری از این مواد به صورت گاز ها و 

ترکیبات شیمیایی مختلف وارد محیط می شوند.
وی ادامــه داد: بنزین نامرغــوب از مهم ترین دلایل 
آلودگی هوا اســت و همین امر موجب شده تا بعضی 
کشور ها قوانین بسیار ســختگیرانه ای در خصوص 
میزان آلاینده ها و کیفت و مشخصات بنزین تولیدی 

وضع کنند.
مدیرکل اســتاندارد استان کرمانشــاه اضافه کرد: 
به همیــن منظــور اســتاندارد هایی بــرای میزان 
آلاینده های موجود در سوخت وســایل نقلیه وضع 
شــده که طی آن باید تمامــی تجهیــزات جایگاه 
سوخت به آن مجهز باشند که اولین استاندارد وضع 
شده توسط اتحادیه اروپا استاندارد یورو یک در سال 
۱۹۹۳ میلادی و جدیدترین آن استاندارد یورو ۶ در 

سال ۲۰۱۹ میلادی است .

کرمانشاهخوزستان
در سال تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین برگزار شد؛

وندان با جمعی   اولین نشست هم اندیشی شرکت نفت و گاز ار
از تولید کنندگان و سازندگان صنعتی استان خوزستان

مدیرکل استاندارد استان اعلام کرد؛

 افزایش نظارت ها 
بر کیفیت بنزین جایگاه های سوخت کرمانشاه

وان دانشجویان شاهد و ایثارگر   اولین کار
دانشگاه کردستان عازم مشهد شد

سنندج-ملایی  اولین کاروان دانشجویان شاهد و ایثارگر دانشگاه 
کردســتان ویژه برادران جهت شــرکت در دوره بصیرت افزایی)طرح 
ضیافت ایثار(تابستان ســال۱۴۰۱ با بدرقه رسمی و مدیریتّ اداره کل 
امور دانشجویان شاهد و ایثارگر دانشگاه  کردستان عازم مشهدمقدّس 

گردید.
  دکتر محمدرضا عبدالملکی، مدیرکل امور دانشجویان شاهد و ایثارگر 
دانشگاه کردستان با تشریح اهداف، برنامه ها و چگونگی برگزاری دوره 
بصیرت افزایی ویژه دانشــجویان شــاهد و ایثارگر)طرح ضیافت ایثار 
( اظهار کرد: این دوره تابســتان امســال  در دو نوبت در مشهد مقدّس 
برگزار می گردد که نوبت اوّل ویژه بــرادران و نوبت دوّم ویژه خواهران 
خواهدبــود.  وی با بیــان اینکه طول مــدّت هر نوبت حــدود ۲ هفته 
خواهدبود اعلام کرد:  کاروان بعدی دانشجویان شاهد و ایثاگر دانشگاه 
کردستان ویژه خواهران جهت شــرکت در دوره بصیرت افزایی )طرح 
ضیافت ایثار(طبق برنامه ریزی های از پیش بعمل آمده ازســوی اداره 
کلّ امور دانشجویان شاهد و ایثارگر دانشــگاه کردستان در تاریخ  ۱۸ 

مرداد سال جاری  به مشهدمقدّس اعزام خواهدشد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار تاکید کرد؛

ورت ایجاد بانک اطلاعاتی کارگران  ضر
 در آذربایجان شرقی

تبریز-رحیم جباردحت معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار 
آذربایجان شــرقی خواســتار تدوین و ایجاد بانک اطلاعاتی کارگران 

دارای کارت مهارت فنی در استان شد.
 جواد رحمتی در جلسه شورای فنی اســتان با اشاره به نقش آموزش و 
مهارت آموزی در صنعت ساختمان، گفت: به منظور استفاده از کارگران 
ماهر در صنعت ســاختمان، این افراد بایــد از اداره کل آموزش فنی و 

حرفه ای کارت مهارت دریافت کنند.
او تاکید کرد: دســتگاه های دولتی و بخش خصوصــی باید از کارگران 
آموزش دیده در حوزه ساختمان استفاده کنند تا ازتبعات به کارگیری 

افراد فاقد مهارت پیشگیری شود.
او راه اندازی بانک اطلاعاتــی کارگران دارای مهــارت را موجب رونق 
بخش ساختمان و معرفی ظرفیت اســتان در این حوزه دانست و گفت: 
ارائه آموزش های لازم به افرادی که مســتقیماً مجری امور ساختمانی 

هستند ضرورت دارد.
معاون هماهنگی امــور عمرانی اســتاندار آذربایجان شــرقی افزود: 
دستگاه های اجرایی برای اصلاح مصالح و اصول فنی تلاش کنند و نباید 
محدودیتی برای ظرفیت های استان ایجاد شود و این ظرفیت ها نباید 

مورد بی مهری قرار گیرد.

 افتتاح بخش مراقبت های ویژه بیمارستان فجر 
مریوان

 ســنندج-فاطمه ملایی بخش جدیــد مراقبت های هــای ویژه 
بیمارستان فجر مریوان در مراسمی با حضور مسئولان افتتاح شد.

 سرپرست دانشگاه علوم پزشکی کردستان در این مراسم در سخنانی ضمن 
تشکر از حمایت ها و زحمات خیرین سلامت شهرستان مریوان که در ساخت 
و تجهیز آی سی یو جدید بیمارستان فجر نقش داشته اند گفت: امیدواریم 
این اقدام خیرخواهانه و برکات آن برای خود و خانواده خیرین سلامت باقیات 

الصالحات باشد.
دکتر عبدالملکی گفت: بخش آی سی یو جدید این مرکز در فضایی به وسعت 
۲۳۰ متر مربع و هزینــه ۴۰ میلیارد ریال اعتبار از طرف خیرین ســلامت 
شهرستان مریوان و مبلغ ۱۰۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات دانشگاه جهت 
تجهیز و بهره برداری آن افتتاح شد   .  او می گوید: ظرفیت تخت های بستری 
این بخش پس از ســاخت و تجهیز از ۴ تخت به ۹ تخت استاندارد و مجهز به 
تجهیزات پیشرفته پزشکی افزایش یافته است و امید است منشاء خیر و ارائه 
خدمات شایسته تر به مردم شریف شهرستان مریوان باشد. فرماندار و نماینده 
مردم شریف شهرستان های مریوان و سروآباد در مجلس شورای اسلامی هم 
در این مراسم ضمن قدردانی از زحمات و تلاش شبانه روزی مسئولین و کادر 
بهداشت و درمان شهرستان مریوان، همکاری های خیرین حوزه سلامت را 
خدمتی ماندگار و ارزشمند و موجب دلگرمی و امید عنوان و اظهار امیدواری 
کردند با حمایت های امید بخش آنان شاهد توسعه و رفع کمبود ها و نیاز های 
شهرستان باشیم.  در پایان این مراســم با اهدای لوح سپاس از خانواده های 

خیرین سلامت شهرستان مریوان قدردانی به عمل آمد.

شهردار گرگان:

ح »محله من« به دنبال جلب رضایت  در طر
کامل اهالی محله هستیم

گرگان-مهنازمحمدزمانی شهردار گرگان با اشاره به طرح جهادی 
محله من گفت: جلب رضایت کامل شــهروندان ساکن در هر محله هدف 

شهرداری گرگان است.
مهندس محمدرضا سبطی اظهار داشت: قانون ۳۷۲ وظیفه برای شهرداری 
ها مشخص کرده که این وظایف بار مســئولیتی سنگینی را برای این نهاد 
به وجود آورده است. سبطی افزود: این شرایط در حالی است که شهرداری 
ها در حوزه درآمدی به صورت خودگردان اداره می شوند و از منابع دولتی 
استفاده نمی کنند.وی با اشــاره به بودجه ســال جاری بیان کرد: بودجه 
ســال قبل یک هزار میلیارد تومان بود که در موعد پنج ماه پایانی که بنده 
مسئولیت شهرداری را برعهده گرفتم به طور کامل محقق و ۲۰ درصد نیز 
مازاد بر بودجه تحصیل شد و امســال با افزایش یک و نیم برابری به ۱۵۰۰ 
میلیارد تومان رسید.شهردار گرگان در ادامه به اقدامات صورت گرفته در 
محله شریعتی اشاره کرد و گفت: طرح محله من یک رویکرد جدید در حوزه 
مدیریت شهری و شورای ششم اســت که اعضای شورا نسبت به این طرح 
اعتقاد راسخ دارند و به صورت پایلوت از محله شریعتی آغاز شد. سبطی با 
بیان اینکه ۹۲ درصد رضایتمندی در کوی شریعتی ثبت شده، خاطرنشان 
کرد: شهرداری ها تاکنون به صورت جدی به سکونت گاه ها ورود نداشته اند 
و به دنبال ساخت پروژه های بزرگ بوده اند اما در این دوره مدیریت شهری با 
همراهی اعضای شورای شهر و مدیران شهرداری تلاش می کنیم در تمامی 

محلات رضایتمندی کامل شهروندان را جلب کنیم.
شهردار گرگان با اشــاره به اقدامات جهادی در این محله عنوان کرد: در هر 
محله که وارد می شویم یک پروژه شاخص در نظر می گیریم که پارک خطی 
و بوستان در حاشیه رودخانه کوی شــریعتی به عنوان پروژه شاخص این 

محله انتخاب شده که به زودی عملیات احداث آن آغاز می شود

 شــیراز-چراغی  معاون هماهنگی امور عمرانی 
استانداری فارس در خصوص خط دوم آبرسانی از سد 
درودزن به شــیراز گفت: تمام عوامل اجرای این پروژه 
در حال حاضر مشغول فعالیت هســتند و کار تا پایان 

امسال تکمیل خواهد شد.
 محمود رضایی به وضعیت نامطلوب بارندگی در سال 
زراعی جاری و پراکندگی بــارش نامتعارف در فارس 
اشاره و اضافه کرد: کلان شهرهای کشور به ویژه شیراز، 
با آمار بالای مهاجرت روبرو شــده انــد که یک معضل 

جدیست.
به نقل از اســتانداری، رضایی گفت: سالیانه حدود ۳۰ 
هزار انشعاب آب جدید در این شــهر واگذار می شود؛ 
باید در برنامه ریزی های مرتبط با حوزه آبرسانی برای 
استان فارس و شــهر شــیراز، افزایش جمعیت را در 

پارامترهای مرتبط با این موضوع در نظر بگیریم.
وی با عنوان اینکه رسالت ما تامین آب سالم برای شهر 
شیراز و سایر شهرهای اســتان است، اظهار کرد: در هر 
شرایط و سوای اجرا یا شدن یا نشدن خط دو آبرسانی از 
سد درودزن، ما نســبت به تامین آب شرب شهر شیراز 

متعهد هستیم.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری فارس ادامه 
داد: در این راســتا ما برای تامین آب شرب شهر شیراز 
برنامه های کوتاه مدت و بلند مدتی را تعریف کرده ایم؛ 
در این راستا علاوه بر پیگیری اجرای خط دوم سد درود 
زن، به دنبال انتقال آب از خلیج فارس نیز هســتیم که 
این موضوع نقشی مهم در تامین آب شرب کلان شهر 

شیراز خواهد داشت.
به گفته رضایی در حال حاضر ۴۰۰ میلیون متر مکعب 

آب از خلیج فارس به استان تخصیص یافته است.
وی همچنین به برنامه انتقال آب از ســد تنگ ســرخ 
بشار نیز اشاره و عنوان کرد: برنامه های جامع در دست 
اجرا در حــوزه تامین آب ، در مجموع نیاز شهرســتان 

شیراز را به نحو مطلوب مرتفع خواهد کرد .
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری فارس تاکید 
کرد که در حال حاضر نیز مردم شیراز در حال استفاده 
از آبی که از مسیر خط دو ســد درود زن وارد شیراز می 
شود، هســتند، که این عدد معادل ۷۵۰ لیتر در ثانیه 
اســت. وی گفت البته برنامه نهایی بــرای تامین آب 
مورد نیاز شهر شیراز، از محل ســد درودزن با ظرفیت 
حداکثر ۳ مترمکعب در ثانیه و مقدار متوسط سالیانه 

۶۰ میلیون مترمکعب در ســال برای مصارف شرب و 
بهداشتی است. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری فارس زمان 
تکمیل پروژه آبرسانی از سد درود زن به شیراز را پایان 
امسال اعلام و اضافه کرد: اعتبار مورد نیاز برای اجرای 
کامل انتقال آب از ســد درود زن مبلغی معادل ۵۰۰ تا 

۶۰۰ میلیارد تومان برآورد شده است.
 به گفته رضایی مقرر شده اســت این اعتبار از بودجه 
سالیانه کشور و همچنین از بودجه ماده ۵۶ و تسهیلات 
بانک ها تامین شود ؛ ضمن آنکه قرار نیست که قرارگاه 
خاتم به عنوان پیمانــکار این پروژه تکمیــل آن را به 

تامین کامل بودجه آن منوط سازد. 

فارس

معاون استانداری فارس:

وژه آبرسانی به شیراز امسال تکمیل می شود پر

 بوشهر - رضا حیدری تیم دشتســتان  به عنوان 
نماینده استان بوشهر در لیگ هفت سنگ قهرمانی کشور 
حضور یافت. به گــزارش روابط عمومــی هئیت ورزش 
روستایی و بازی های بومی و محلی شهرستان دشتستان، 
مسابقات هفت سنگ منطقه ۵ کشور به میزبانی کهگیلویه 

و بویراحمد با حضور استان های فارس، بوشهر، خوزستان، 
چهارمحال بختیاری و کهگیلویه بویر احمــد در دو رده 
آقایان و بانوان در تاریخ ۲۳ تیرماه در یاسوج برگزار گردید. 
مسابقات هفت سنگ در بخش آقایان به ترتیب امتیاز به 
شــرح ذیل پایان یافت: کهگلویه و بویر احمد اول، بوشهر 

دوم ، چهار محال بختیاری سوم ، خوزستان چهارم ، فارس 
پنجم شدند. و به این ترتیب بوشهر با افتخار آفریتی دیگر به 
لیگ کشور صعود کرد. در بخش بانوان نیز تیم خوزستان 
توانست مقام اول ، کهگیلویه و بویراحمد مقام دوم، بوشهر 
مقام سوم، چهارمحال بختیاری مقام چهارم و فارس مقام 

پنجم این دوره از مسابقات را به ترتیب کسب کردند. تیم 
هفت سنگ منتخب استان بوشهر به نمایندگی شهرستان 
دشتستان و به مربیگری و سرپرستی ارسطو قائدی و امیر 
چوبدار در بخش آقایان و محبوبه شهســواری در بخش 

بانوان در این دوره از مسابقات حضور پیدا کرد.

درخشش  نماینده دشتستان در لیگ هفت سنگ قهرمانی کشور
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با حضور اکثریت صاحبان سهام در مجمع عمومی
صورت های مالی دوره مالی منتهی به پایان 
اسفند ١4٠٠ بانک صادرات ایران تصویب شد

مجمع عمومی عادی ســالیانه بانک صادرات ایران در روز پنج شــنبه 
۳۰ تیر ۱۴۰۱ همزمان به صورت حضوری و برخــط )آنلاین(، برگزار 
و صورت های مالی سال مالی منتهی به پایان اســفند ۱۴۰۰ با حضور 

دارندگان اکثریت سهام مورد تصویب قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، در این مجمع که با حضور 
معاون بانک، بیمه و شرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارایی، 
مدیر کل دفتر امور بانکی و بیمه وزارت اقتصاد به عنوان نماینده دولت، 
نماینده ســهام عدالت، نماینده ســازمان بورس و اوراق بهادار تهران، 
حسابرس مســتقل و بازرس قانونی، مدیرعامل، اعضای هیئت مدیره، 
معاونان مدیرعامل، مدیران بانک و ســهامداران محترم در محل هتل 
المپیک و بــه صورت حضوری و برخــط )آنلاین( برگزار شــد، پس از 
اســتماع گزارش هیئت مدیره به مجمع و گزارش حســابرس مستقل 
و بازرس قانونی، صورت های مالی ســال مالی منتهی به پایان اســفند 
۱۴۰۰ شرکت بانک صادرات ایران )سهامی عام( مورد تایید بیش از ۶۵ 

درصد سهامداران قرار گرفت.
در این مجمع سازمان حسابرسی به مدت یک سال به عنوان حسابرس 
مســتقل و بازرس قانونی بانک تعیین شــد. همچنیــن روزنامه های 
کثیرالانتشــار اطلاعات و دنیای اقتصاد به عنوان روزنامه های رسمی 

برای درج آگهی های مربوط به بانک  برگزیده شدند.
 انتخاب اعضای جدید هیئت  مدیره، از دیگر دســتورات این مجمع بود 
که با رای اکثریت ســهامداران، محمدرضا حسین زاده و محسن سیفی 
کفشــگری به عنوان اعضای جدید هیئت  مدیره بانــک صادرات ایران 

انتخاب شدند.

وزیر اقتصاد در مجمع عمومی عادی سالیانه بانک صنعت و معدن تأکید کرد
اصلاح ساختار مالی بانك ها در برنامه دولت

وزیر اقتصاد در مجمع عمومی عادی ســالیانه بانــک صنعت و معدن با 
اشاره به تفاوت رسالت بانک های توسعه ای نسبت به بانک های تجاری، 
بر ضرورت درنظر گرفتن تمایزات متناسب با ماهیت فعالیت بانک های 

توسعه ای تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعت و معدن به نقل از شــادا، ســید 
احســان خاندوزی، وزیر امور اقتصــادی و دارایی، در جلســه مجمع 
عمومی عادی ســالیانه بانک صنعت و معدن که بعد از ظهر چهارشنبه 
)۲۹ تیرماه( با حضور ســایر اعضای مجمع این بانک برگزار شد، ضمن 
تشکر و قدردانی از اقدامات انجام شــده در این بانک از آمادگی وزارت 
اقتصاد برای رفع مشکلات بانک های کشور خبر داد و با اشاره به تعامل 
بین بانک مرکــزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت: لازم اســت با 
انجام مذاکرات با بانک مرکزی و ســایر بنگاه های مرتبط، مشــکلات 
موجود بانک ها به صورت اساسی و همسو با منافع اقتصادی کشور حل 

و رفع شود.

وی با تاکید بر الــزام اجرای کامل قوانین و انجــام فعالیت در چارچوب 
مقررات، نســبت به ارتقاء وضعیت فعلی بانک ها و تحقق اهداف شبکه 

بانکی ابراز امیدواری کرد.
خاندوزی در ادامه با اشاره به جایگاه و اهمیت رسالت بانک های توسعه 
ای ، بر در نظر گرفتن وجه تمایزات متناسب با رسالت این بانک ها تاکید 
کرد و تعامل خوب بین بانک مرکزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی را 

فرصت مناسبی برای تحقق این موضوع دانست.
سید عباس حســینی، معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی 
نیز در این جلســه با تاکید بر ضــرورت حمایت از شــبکه  بانکی در 
شرایط اقتصادی موجود گفت: در شرایطی که شــبکه بانکی کشور 
متحمل شــدیدترین و ســخت ترین تحریم های خارجی قرار دارد، 
بانک های دولتی تحت فشــار تکالیف متعدد داخلی هســتند و لازم 
اســت با ایجاد و تقویت هماهنگی این فشــارها را به حداقل کاهش 

داد.

وش ١2٠.٠٠٠ میلیارد ریال گواهی سپرده بانک  فر
ملت از اول مرداد ١4٠١

فروش مرحله هفتم گواهی ســپرده  مد ت دار ویژه  سرمایه گذاری )عام( 
با  نام بانک ملت از روز شنبه اول مردادماه ۱۴۰۱ شروع می شود.

به گزارش روابط عمومی بانک ملت، فــروش ۱۲۰،۰۰۰ میلیارد ریال 
گواهی سپرده  این بانک از روز اول مردادماه آغاز شده و امکان فروش آن 

تا اتمام مبلغ منتشره فراهم خواهد بود.
بر اســاس این گزارش، گواهی ســپرده مدت دار ویژه سرمایه گذاری 
)عام( با نام بانک ملت، دارای تاریخ سررســید یک ســال پس از تاریخ 
انتشار اســت و نرخ سود علی الحســاب آن ۱۸ درصد ســالانه و قابل 
پرداخت در مقطع ماهانه و نرخ سود بازخرید آن، قبل از تاریخ سررسید 

معادل ۱۰ درصد سالیانه تعیین شده است.

پرست بانک آینده شد  شعبان مرادی سر
با موافقت و تصویب هیأت مدیره، آقای دکتر محمد فطانت فرد، از مدیر 
عاملی بانک آینده اســتعفاء کرد و  حســب مصوبه هیات مدیره بانک، 
سرپرســتی بانک آینده تا برگــزاری مجمع عمومــی و تعیین اعضای 

جدید هیات مدیره و مدیرعامل، به دکتر شعبان مرادی محول شد
دکتر شــعبان مرادی، با اعلام ایــن خبر افزود: »بانــک آینده همواره 
کوشیده است تا در صنعت بانکداری و شبکه بانکی کشور بتواند با ایفای 
صحیح نقش خود به ماموریت های حرفه ای خــود برای نیل به اهداف 

مدنظر عمل کند.«
وی با ابراز امیدواری نســبت به آینــده افزود: »چنیــن تغییراتی در 
سازمان های پویای امروز، طبیعی اســت و حتما تلاش خواهیم کرد با 
توکل به خداوند متعال و اتکا به ظرفیت های سرمایه انسانی و تلاش روز 
افزون ایشان و نیز دارایی های ارزشــمند بانک آینده، مضاف بر حمایت 
و پشتیبانی ســهامداران محترم، مشــتریان ارجمند و ذینفعان بانک، 
گام های موثر و مســتمری در جهت اعتلای موقعیــت بانک آینده در 

شبکه بانکی برداریم.«
به گفته دکتر مرادی، اولویــت اصلی وی و همکاران به ثمر رســاندن 
افزایش ســرمایه بانک از محل تجدیــد ارزیابی دارایی هــای بانک و 

سرمایه گذاری ها خواهد بود.
سرپرســت بانک آینده در خاتمه گفت: »از زحمات آقای دکتر محمد 
فطانت فرد در دوران مسئولیت شان از طرف خود و سایر اعضای محترم 
هیات مدیره و کارکنان ارجمند بانک صمیمانه قدردانی و برای ایشان 

آرزوی موفقیت می نمایم.«

 تحقق تولید و اشتغال در سایه حمایت های 
بانک توسعه تعاون

با مشارکت بانک توســعه تعاون و صندوق توسعه ملی تسهیلات ۱۰۰ 
میلیارد ریالی بانک برای ســاخت کارخانه کیــک و کلوچه بهفر برای 

پنجاه نفر اشتغال ایجاد شد.
به گزارش روابط عمومی مدیریت شعب استان گیلان سرپرست بانک 
توســعه تعاون در بازدید از کارخانه چای رفاه استان گیلان گفت: بسته 
های حمایتی بانک توســعه تعاون زمینه و بستر مناسبی را جهت بهره 

مندی صنعتگران و تولیدکنندگان فراهم نموده است.
شیخ حسینی سرپرست بانک توسعه تعاون به همراه تعدادی از مدیران 
ســتادی و اســتانی این بانک در بازدید از هولدینگ برادران ابراهیمی 
، کارخانجات چــای رفاه ، و کارخانه کیک و کلوچــه بهفر و چای تیمن 
اســتان گیلان در شهرســتان لاهیجان با اعلام این مطلب گفت: بانک 
توســعه تعاون بر اســاس رســالتی که بر دوش دارد همــواره در کنار 
تولیدکننــدگان و کارآفرینان بوده تا با حمایت هــای همه جانبه خود 
ضمن حفظ اشتغال موجود، توسعه اشــتغال و کارآفرینی را به عنوان 

یکی از ارکان مهم در جامعه، رونق بخشد.
وی با اشــاره به میزان و تنوع تســهیلات پرداختی به عموم مشتریان 
بخصوص تولیدکنندگان و کارآفرینان، رســالت بانک توسعه تعاون را 
کمک به تولید دانســت و افزود: عاملیت بانک توسعه تعاون در بسیاری 
از طرح ها و برنامه های ملی و دولتی نشان از توان بالا و ویژگی های بارز 

این بانک در حمایت از اقشار مختلف جامعه دارد.
محمدی مدیر امور شعب بانک توســعه تعاون نیز با بیان اینکه استان 
گیلان بر اســاس آمار و مســتندات قطب تولیدکننده چای کشــور 
محسوب می شــود و وجود صنایع تبدیلی و کارخانه های معتبر و برند 
مهم در این استان زمینه مناسبی برای ارائه خدمات بانک توسعه تعاون 
فراهم نموده است، یادآور شد: بانک توسعه تعاون از محل تفاهم نامه با 
صندوق حمایت از صنعت چای در اســتان گیلان تسهیلات متنوعی را 
به کارخانه های چای برای بهســازی و تعمیر کارخانه پراخت کرده که 
امکان توســعه بیشــتر این صنایع تبدیلی را به دنبال خواهد داشت و 
این مسئله برای بانک توســعه تعاون زمینه ای فراهم نموده تا خدمات 

حمایتی بیشتری را ارائه نماید.

  بانک توسعه صادرات ایـران تعهد خود
 را در نهضت ملی مسکن ایفا کرد

بانک توسعه صادرات ایران در راســتای ایفای تعهدات خود در نهضت 
ملی مسکن ودر چارچوب تفاهم نامه با بانک مسکن، سهمیه تسهیلات 

را به این بانک انتقال داد.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران، براساس تفاهم 
نامه یاد شده، تســهیلات فوق الذکر به عاملیت بانک مسکن، به پروژه 

های معرفی شده از طریق سامانه نهضت ملی مسکن، اعطا می شود.
رضا ســاعدی فرمعاون اعتبارات بانک توســعه صادرات ایران در این 
خصوص خاطرنشــان کرد: به منظور اجرای مفاد این تفاهم نامه، منابع 
توافق شــده برای اعطای تســهیلات ساخت مســکن به حساب بانک 
مســکن نزد بانک مرکزی واریز شده است.بر اســاس آخرین گزارش 
وزارت راه و شهرســازی از وضعیت طرح ملی مسکن، عملیات ساخت 
یک میلیون و ۳۸۳ هزار و ۵۱۳ واحد آغاز شــده کــه از این تعداد ۹۵۴ 
هزار و ۲۳۸ واحد در مراحل مختلف پیشــرفت فیزیکی و ساخت و ساز 
قرار دارند.همچنین تعــداد ۴۲۹ هزار و ۲۷۵ واحد نیــز کلنگ زنی و 
عملیات اجرایی آن آغاز شــده و برای اجرای یک میلیون و ۵۳۵ هزار و 

۲۷۶ واحد نیز زمین تامین شده است.
دولت سیزدهم بر اساس قانون جهش تولید و تامین مسکن، مصوب ۱۷ 
مرداد سال ۱۴۰۰، ساخت چهار میلیون واحد مسکونی طی چهار سال 
را در برنامه خود گنجانده که بالغ بر ۵۵ میلیــون نفر برای این طرح نام 

نویسی کرده اند که از این تعداد ۳۶ میلیون نفر تایید شده اند.
طبق آخرین برآوردها قیمــت هر متر مربــع از واحدهای نهضت ملی 
مسکن چهار میلیون و ۷۵۰ هزار تومان و زمان ساخت پروژه ۱۸ تا ۲۴ 

ماه خواهد بود.

ترک تبریزی عنوان کرد 
همکاری بانک تجارت با فین تک ها برای طراحی 

ویس های بانکی سر
هفتمین دوره مسابقات چالش های حوزه فناوری اطلاعات به میزبانی 
صندوق نوآوری و شکوفایی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
و با حمایت بانک تجارت برگزار شــد.به گزارش روابــط عمومی بانک 
تجارت، ترک تبریزی نایب رییس هیات مدیره این بانک به عنوان یکی 
از سخنرانان افتتاحیه این دوره از مسابقات به سیر تحولات ایجاد شده 
در بخش فناوری اطلاعات بانکها در ســه دهه اخیر اشاره کرد و گفت: 
حضور و نفوذ IT در بانکها همســو با افزایش انتظارات و توقع مشتریان 
در سه دهه گذشته به خوبی نمایان اســت و بانکها با استخدام نیروهای 
متخصص و تاسیس شرکت های مختلف در حوزه IT تلاش کرده اند که 

زیرساخت های خود را در این حوزه ارتقاء دهند.
تبریزی با اعلام آمادگــی بانک تجارت برای همکاری با شــرکت های 
دانش بنیان و فین تک ها در حوزه طراحی سرویس ها و خدمات بانکی 
یادآور شد: همه سرویس های ارائه شــده در بانکداری خرد به صورت 
دیجیتالی نیز قابل ارائه اســت و ارائه این خدمات به زودی در شــعب 
بانکها حذف خواهد شد. بانک تجارت در استراتژی جدید خود افزایش 
نفوذ در بازار مشتریان شــرکتی ، اصناف و مشتریان خرد را مد نظر قرار 
داده و اطمینان داریم ادامه و گســترش همکاری بانک با شــرکتهای 
دانش بنیان در زمینه طراحی محصولات جدیــد اثرات مثبتی را برای 

دو طرف به ارمغان خواهد آورد.

مهر تائید سهامداران بر کارنامه بانک 
اقتصادنوین

مجمع عمومی عادی ســالیانه بانــک اقتصادنوین، روز چهارشــنبه 
۲۹ تیرمــاه ۱۴۰۱ در مرکز همایش های هتل قلب تهران برگزار شــد 
و صورت های مالی این بانک برای ســال مالی منتهی به ۳۰ اسفندماه 

۱۴۰۰، با رأی اکثریت سهامداران به تصویب رسید.
به گــزارش روابط عمومــی بانــک اقتصادنوین، در ایــن مجمع که با 
حضور بیش از ۷۰ درصد ســهامداران تشــکیل و به رســمیت رسید، 
پیــام هیئت مدیره بانــک اقتصادنویــن قرائت شــد و در ادامه پس از 
ارائه گزارش عملکرد و تشــریح دســتاوردها و موفقیت های بانک در 
ســال گذشــته و قرائت گزارش بازرس قانونی، صورت های مالی سال 
۱۴۰۰ این بانک به تصویب اکثریت قاطع ســهامداران رسید.بر اساس 
صورت های مالی ارائه شــده، بانک اقتصادنوین در اغلب شاخص های 
عملکردی رشــد قابل توجهی را گزارش کرده اســت، به طوری که این 
بانک در ســال مالی ۱۴۰۰ موفق شده اســت ۲۵ هزار و ۱۸۲ میلیارد 
ریال سود خالص کسب کند که نسبت به سال ۱۳۹۹ حدود ۲۸درصد 
رشد نشان می دهد.همچنین بر اســاس تصمیم مجمع مقرر شد پس 
از لحاظ کردن مفــاد مجوز بانک مرکزی ج.ا.ا، ۱۰ درصد ســود خالص 
به صورت نقدی به سهامداران پرداخت شــود و مابقی به منظور تقویت 
حدود فعالیت و نســبت های نظارتی این بانک در حساب سود انباشته 
باقی بماند.در پایان این مجمع، روزنامه دنیای اقتصاد به عنوان روزنامه 
رسمی و موسسه حسابرسی تدوین و همکاران به عنوان بازرس قانونی 

بانک انتخاب شدند.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی
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چهاردهمین نمایشگاه بیمه، بانک و بورس با هویت جدید برپا می شود

حضور حداکثری شرکت های بیمه در بزرگترین 
ویداد نمایشگاهی صنعت مالی کشور ر

خریدار  حضــور حداکثری صنعــت بیمه در 
چهاردهمین نمایشــگاه بین المللی صنعت مالی 
کشور از جلوه های روشن اهمیت فرهنگ سازی 

در صنعت بیمه به شمار می رود.
به گزارش بیمه مرکزی، »مصطفــی زندی« در 
آستانه برپایی نمایشــگاه صنعت مالی با تشریح 
فرایند جذب تا حضــور ارکان صنعــت بیمه در 
این رویــداد فرهنگی- اقتصادی، اظهار داشــت: 
صنعت بیمــه از ظرفیت هــای چندبرابری برای 
حضور در عرصه هایی نظیــر تولید ناخالص ملی، 
جهاد اشتغال، توســعه دانش بنیان ها و افزایش 
ضریب رفاه در جامعه برخوردار است که رونمایی 
از ماموریت های حســاس بیمــه ای این ظرفیت 

بالقوه را به توانمندی بالفعل مبدل خواهد کرد.
وی با تاکیــد بر ضرورت بازیابــی جایگاه صنعت 

بیمه در اقتصاد کلان کشــور، افزود: کشورهای 
حادثه خیز که ریسک های متنوعی دارند باید از 
صنعت بیمه قدرتمندتری برخوردار باشــند و با 
توجه به شرایط جغرافیایی کشور ما، این صنعت 

مادر نیز باید بیش از پیش تقویت شود.
زندی با قدردانی از حضور چشمگیر شرکت های 
بیمــه در چهاردهمین نمایشــگاه صنعت مالی، 
خاطرنشــان کرد: حضور همزمان شبکه فروش 
و اســتارت آپ های بیمه ای علاوه بر تبلور اصل 
همگرایی در صنعت بیمه، می تواند زیرســاخت 

تصمیم سازی های مشترک را تقویت کند.
مدیرکل روابــط عمومی و امور بیــن الملل بیمه 
مرکزی از هویت بخشــی و تغییر نام آن به عنوان 
یک راهبــرد جدید یاد کرد و گفــت: حضور همه 
بازیگران اثرگذار اقتصاد کشور باید در یک سطح 

باشد و آنچه میزان اثربخشــی را تعیین می کند 
ضریب موفقیت در ماموریت های محول شده به 

آنان است.
وی ادامــه داد: بعد از کســب تجارب ارزشــمند 
صنعت بیمــه از شــرکت در رویدادهــای ملی، 
حضور این صنعت در اینگونه رویدادها، حضوری 
هدفمند، کاربــردی و نتیجه محور اســت و آثار 
این ســرمایه گذاری فرهنگی در جامعه از طریق 

افزایش ضریب نفوذ بیمه مشخص خواهد شد.
چهاردهمین نمایشــگاه بین المللی صنعت مالی 
)بیمه، بانک و بورس( از امروز دوم  تا پنجم مرداد 
ماه در محل دائمی نمایشــگاه هــای بین المللی 
تهران برگزار می شــود و عموم مــردم می توانند 
بین ساعت هشــت تا ۱۵ از آخرین دستاوردهای 

حوزه صنعت مالی کشور بازدید کنند.

خریدار  مجمــع عمومی عــادی و فوق   العاده 
سالانه شــرکت مجتمع فولاد خراســان با ارائه 
گزارش ســال مالی منتهی به ۲۹ اســفند سال 
۱۴۰۰ با حضــور نمایندگان صاحبــان صنایع، 
ســهامداران، مدیرعامل و اعضــای هیات مدیره 
فولاد خراسان در مشــهد برگزار شــد. علاوه بر 
سهامداران حاضر در مجمع، دیگر سهامداران نیز 
به صورت مجازی، گــزارش و مصوبات را پیگیری 

کردند.
 این مجمع به ریاست محمدحســین قائمی راد، 
نماینده شرکت توســعه معادن و فلزات و تصویب 
اعضای هیات رئیســه بــا حد نصــاب آرا برگزار 
شــد. علاوه بر بازرس قانونی، نماینــده بورس و 
اعضای هیات مدیره شــرکت، نماینده شــرکت 
سرمایه گذاری توســعه معادن و فلزات، نماینده 
صندوق حمایــت بازنشســتگی کارکنان فولاد 
و نماینده صنــدوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، 
روستاییان و عشــایر به عنوان سهامداران عمده 
در جایــگاه رئیس و ناظران مجمــع و مدیرعامل 
شرکت فولاد خراسان به عنوان منشی در جایگاه 

حاضر شدند.
دستور جلســه، ارائه گزارش هیات مدیره توسط 
مدیرعامل شــرکت فولاد خراســان بود. کسری 
غفــوری با تشــریح اهداف کلان شــرکت فولاد 
خراسان در ســال جاری و تحقق شــعار »تولید؛ 
دانش بنیان، اشــتغال آفرین« گفت: بنا داریم که 
۵۱۰ هزار تن فــروش داخلی و ۹۰ هزار تن فروش 
صادراتی میلگرد را در ســال جاری داشته باشیم. 
در حوزه فولادســازی، فروش داخلی شمش را به 
۳۱۹ هزار تن و فروش صادراتی را به ۲۶۰ هزار تن 

برسانیم.
در حوزه واحــد گندله ســازی هــم در صورت 
نبــود محدودیت های قطعی برق و گاز از ســقف 
۲ میلیــون تن عبــور کــرده و در واحــد احیای 
مســتقیم، تولیــد ۱ میلیــون و ۴۳۰ هــزار تن 
آهن اســفنجی را محقــق کنیــم. در واحدهای 
فولادســازی هم امیدواریم ســقف ۱ میلیون و 

۲۰۰ هــزار تن را رد کنیــم و در ناحیــه نورد هم 
تولید ۶۰۰ هزار تن میلگرد را در سال ۴۰۱ تحقق 
بخشــیم.او درباره تامین مواد اولیه یادآور شــد: 
امیدواریم کــه تامین کنســانتره را به ۲۰۰ هزار 
تن، آهن قراضه را بــه ۱۰۰ هزار تــن و گندله را 
به ۱۰۰ هزار تن برســانیم.ضمن اینکه دســتگاه 
انباشت و برداشت واحد گندله ســازی در مسیر 
رســیدن به ایران و نصب در شــرکت است که در 
صورت راه اندازی به ظرفیت ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 

تن در این بخش خواهیم رسید.
غفوری بــا بیان اینکــه در بودجه ســال جاری، 
طبق برنامه های پیش بینی شــده امیدواریم رقم 
۱۸ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان را در فروش داخلی 
و صادراتی محصولات محقــق کنیم، عنوان کرد: 
اگر سال گذشته درگیر مشکلات قطعی برق و گاز 
نمی شدیم رکورد تولید را در صنعت فولاد کشور 
می شکستیم ولی متاســفانه ۵ ماه و ۱۳ روز را به 

خاطر قطعی برق و گاز از دست دادیم.
در سال گذشته رشــد ۲۲۱ درصدی سود خالص 
را با تحقق مبلغ ۲ هــزار و ۴۴۷ میلیــارد تومان 
داشتیم که رکورد بیشترین فروش در بورس کالا 
به نام این شــرکت ثبت شــد. برای اولین بار بازار 
صادراتی قزاقستان را به دست آوردیم و توانستیم 
صادرات میلگرد را به ســوریه و صــادرات دیگر 

محصولات را به کشور چک انجام دهیم.
غفوری با اشــاره بــه محدودیت هــای کرونایی 
درســال گذشــته گفت: هر زمان که محدودیت 
انرژی نداشــتیم، رکــورد تولید را زدیم و ســال 
گذشــته توانســتیم ۱۸ رکــورد تولیــد را در 

واحدهای مختلف ثبت کنیم.
مدیرعامل فولاد خراســان توضیح داد: توانستیم 
مجوز افزایش ظرفیت واحد یک احیای مستقیم 
را بگیریم که تولید آهن اســفنجی را از ۸۰۰ هزار 
تن به یک میلیون و ۱۰۰ هزار تن خواهیم رســاند 
و درصورت راه اندازی دستگاه جدید گندله سازی 
این ظرفیت بــه یک میلیــون و ۵۰۰ هــزار تن 

می رسد.

غفوری با اشــاره به دغدغه تامین آب یادآور شد: 
پساب شهر نیشــابور را برای ۲۵ سال خریداری 
کردیم که کل پروژه طی سه سال تکمیل می شود 
و امیدواریم ۲۵ درصد این پروژه در ســال جاری 
محقق شــود.همچنین برای تامیــن آب پروژه 
کارخانه ســنگان هم ســهامدار ۱۰درصد پروژه 
انتقــال آب خلیج فارس به ســنگان شــدیم که 

دغدغه تامین آب ما را مرتفع کرده است.
غفوری گفت: ســال گذشــته ۵/ ۶ درصد سهم 
بازار را در تولیــد میلگرد و ۳ درصــد را در حوزه 
آهن اسفنجی داشتیم اما برنامه تولید ما در سال 
گذشــته به طور کامل محقق نشــد چون ۵ ماه 
تولید را به خاطر محدودیت های انرژی    از دســت 

دادیم.
با وجود محدودیت های انرژی و محدودیت های 
صادراتی در سال گذشــته، عملکرد سال ۱۴۰۰ 
در مقایسه با زمان مشابه آن در سال ۱۳۹۹، رشد 
۴۵ درصدی در فروش خالص و رشد ۲۱ درصدی 

سود خالص را نشان می دهد.
در ادامه بازرس قانونی مجمع، گزارش حسابرس 
مســتقل را قرائت کرد و گزارش مالی شرکت را، 
شــفاف اعلام کرد. نماینده بورس هم خواســتار 
انتشــار اطلاعات ایــن مجمع از طریق ســامانه 
کــدال شــد و پرداخت ســود ســهامداران را از 
طریق ســامانه ســجام الزامی دانست، همچنین 
بنا شد که واریز سود از محل ســود انباشته برای 
سهامداران حقیقی زودتر محقق شود. دو روزنامه 
کثیرالانتشــار »دنیای اقتصاد« و خراسان برای 
انتشار آگهی مجمع انتخاب شدند.پس از خاتمه 
مجمع عمومی عادی شــرکت فولاد خراســان، 
مجمع عمومی فوق   العاده نیــز با حد نصاب اعضا، 
رســمیت یافت و بر اســاس آن، دســتورالعمل 
افزایش ســرمایه شرکت از دســتور برنامه خارج 
شــد تا در مجمع عمومی عادی آینده درباره آن 
برنامه ریزی شــود. دســتور دوم مجمع عمومی 
فوق العاده هم تطابق اساســنامه شرکت با نمونه 

اساسنامه سازمان بورس بود که مصوب شد.

سینا

ســهم بانک ســینا از تسهیلات 
کمک ودیعه مســکن چهار هزار 

و ۶۰۰ میلیارد ریال تعیین شد.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
ســینا، پیرو ابــلاغ بخش نامه 
بانــک مرکزی به شــبکه بانکی 
کشــور و با اســتناد به مــاده ۴ 
قانون جهش تولید مســکن و در 
راســتای حمایت از مستاجرین 
کم درآمد، پرداخت تســهیلات 

کمک ودیعه مســکن 
در بانک سینا اجرایی 

شد.
طبــق این بخشــنامه 
ســهم بانک ســینا از 
کمــک  تســهیلات 
ودیعــه مســکن مبلغ 

چهار هــزار و ۶۰۰ میلیارد ریال 
تعیین شده که نسبت به پرداخت 
آن به واجدیــن شــرایط اقدام 

خواهد شد.
تســهیلات  ســقف 
کمک ودیعه مســکن 
در تهــران یک میلیارد 
ریال، مراکز اســتان ها 
۷۰۰ میلیــون ریال و 
سایر نقاط شهری ۴۰۰ 
میلیون ریال است و نرخ سود آن 
۱۸ درصد با بازپرداخت ۵ ســاله 

است.

طــی ۱۰ روز از اجرایی شــدن 
این طرح در بانک ســینا، تعداد 
۱۲۵ فقره تســهیلات بــه مبلغ 
۶۸ میلیارد ریال پرداخت شــده 

است.
متقاضیان باید بــرای ثبت نام و 
دریافــت کمک ودیعه مســکن 
از طریــق ســامانه وزارت راه و 
htt://sa�  شهرسازی به نشــانی

man.mrud.ir اقدام کنند.

سهم چهار هزار و 6٠٠ میلیارد ریالی بانک سینا از تسهیلات کمک ودیعه مسکن

شعبهبانک

رکوردهای جدید تولید در فولاد خراسان

در مجمع عمومی عادی و فوق   العاده سالانه شرکت مجتمع فولاد خراسان اعلام شد


